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Záměr———
Představit možnosti jak zlepšit úroveň českého novinového designu

Zdůvodnění volby tématu———

Během mé stáže ve Finsku, kde jsem v roce 2007 strávil letní semestr na Lahti University 
of Applied Sciences, Institute of Design, jsem pracoval na zadání redesignu regionálních 
novin Viiko Häme. Protože jsem s touto prací neměl žádné zkušenosti, začal jsem hledat 
inspiraci na internetu. Po chvíli se přede mnou otevřel svět nepoznaného. Uvědomil jsem 
si, proč jsem dosud noviny nevnímal jako grafi cké médium, ačkoli tak vnímám vše ostatní. 
Na základě nashromážděných informací jsem zjistil, že se české noviny už léta neumísťují 
v žádných žebříčcích ani anketách. Například v knize o nejlepším novinovém designu za 
rok 2006 Best of Newspaper design No. 28, kde je 1748 vítězů z 35 zemí, nenajdete ani 
jednu českou stránku. Domnívám se, že nejde ani tak o problém regionální, samozřejmě, že 
se nemůžeme měřit s takovými zeměmi jako je Německo, Velká Británie, Španělsko, USA 
atd. Ale i Polsko, Slovensko, Estonsko, Maďarsko nebo Řecko cenu za novinový design již 
v minulosti také získaly. Myslím, že i zde působí tzv. česká mentalita, která se v nejkrystaličtější 
formě projevila v kauze projektu Národní knihovny na Letné. V oboru tiskovin ji můžeme 
pozorovat v ne tak mediálně známém případu redesignu časopisu Respekt. Dle mého 
názoru nemají čeští vydavatelé ani trochu odvahy, vizuální kultura jim neříká nic a nulový vývoj 
omlouvají konzervatismem čtenářů. Zřejmě se jedná o specifi kum malého českého trhu. Když 
budeme všichni vypadat podobně (MF Dnes, Lidové noviny, Hospodářské noviny – Blesk, 
Aha) a budeme psát o tom samém, nemusíme dávat peníze na rozvoj a zisk je zaručený. 
Samozřejmě, že je to krátkozraké, ale vždyť to vidíme všude kolem sebe, v kultuře, v politice, 
ve společnosti. 
 Jsem přesvědčen, že se nesmíme nechat odradit, ba naopak zkusit novinový design u nás 
více zpopularizovat. 
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Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden 
asema yrityksessä voi aiheuttaa 
ongelmia. Vuokratyöntekijät 
kokea itsensä ulkopuolisiksi.

Jean Sibelius
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä. 
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Työntekijällä saattaa vuokratyössä 
olla kaksi eri koeaikaa, ensin ”tes-
tattavana” vuokrayrityksen palve-
luksessa ja sitten käyttäjäyrityksen 
palveluksessa. Jälkimmäistä voidaan 
perustella uutena työsuhteena uuden 
työnantajan palveluksessa.

Ei irtisanomissuojaa työsuhde-
etuuksien tulisi vuokratyössä kertyä, 
kuten yhdenjaksoisissa työsuhteissa. 
Käytännössä näin ei aina ole. Mah-
dollinen palkallinen äitiysvapaa, sen 
aikana kertyvä vuosiloma, lomakor-
vaukset, sairausajan palkka ja niin 
sanotut pekkaset tai pyhäkorvaukset 
saattavat jäädä saamatta. Usein vuok-
ratyöntekijät jäävät ilman erilaisia ta-
lokohtaisia työntekijöille suunnattuja 
etuuksia. kokonaan.

Irtisanomissuojan puuttuessa 
vuokratyöntekijä ei uskalla puuttua 
käyttäjäyrityksen epäkohtiin. Uhka-
na on käyttäjäyrityksen haluttomuus 
jatkossa työllistää vuokratyöntekijää, 
joka on määräaikaisena vailla irtisa-

aseman parantamiseksi 
Suomen Ammattiliit-
tojen Keskusjärjestö on 
tehnyt parannusehdotuk-
sia nykyiseen lainsää-
däntöön.  Pelisäännöt 

Lisäksi esitetään jatkoselvityksiä 
ammattiliiton tai luottamusmiehen 
kanneoikeudesta, pakkoyrittäjyy-
destä ja vuokratyöntekijöiden järjes-
täytymisestä. Vuokratyön ongelmia 
Vuokratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhytkestoisuus 
tuovat mukanaan epävarmuutta toi-
meentulosta. Tosin osa vuokratyötä 
tekevistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä ul-
kopuolisiksi käyttäjäyrityksessä

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
määräaikaisia, usein ne ovat solmittu 
kulloisenkin tilauksen ajaksi. Työso-
pimuslain perustelujen mukaan vaki-
tuinen työsuhde on pääsääntö, mutta 
työvoimavuokrauksessa on katsottu 
mahdolliseksi käyttää jatkuvasti ja 
toistuvasti määräaikaisia työsuhteita, 
vaikka määräaikaisuussäännöt ovat 
samat kuin muilla aloilla. Työnteki-
jällä saattaa vuokratyössä olla kaksi 
Eri koeaikaa, ensin ”testattavana” 

vuokrayrityksen palveluksessa ja sit-
ten käyttäjäyrityksen palveluksessa. 
Jälkimmäistä voidaan perustella uu-
tena työsuhteena uuden työnantajan 
palveluksessa.

Ei irtisanomissuojaa. Työsuhde-
etuuksien tulisi vuokratyössä kertyä, 
kuten yhdenjaksoisissa työsuhteissa. 
Käytännössä näin ei aina ole. 

dollinen palkallinen äitiysvapaa, 

sen aikana kertyvä vuosiloma, loma-
korvaukset, sairausajan palkka ja niin 
sanotut pekkaset tai pyhäkorvaukset 
saattavat jäädä saamatta. Usein vuok-
ratyöntekijät jäävät ilman erilaisia ta-
lokohtaisia työntekijöille suunnattuja 
etuuksia. kokonaan.

Irtisanomissuojan puuttuessa 

vuokratyöntekijä ei uskalla puuttua 
käyttäjäyrityksen epäkohtiin. Uhka-
na on käyttäjäyrityksen haluttomuus 
jatkossa työllistää vuokratyöntekijää, 
joka on määräaikaisena vailla irtisa-
nomissuojaa.

Vuokratyövoimaa hankittaessa 
vuokrayhtiö ja käyttäjäyritys solmi-
vat sopimuksen. Sopimuksessa saa-
tetaan määritellä hinta (esimerkiksi 
1 000 euroa), jos käyttäjäyritys ottaa 
vuokratyöntekijän palvelukseensa. 
On tullut esiin tapauksia, joissa myös 
työntekijöille on yritetty määrätä siir-
tymämaksu, mikäli vuokratyöntekijä 
rekrytoituu yritykseen.

Kenelle lisätyö. Käyttäjäyrityksen 
henkilöstö saattaa tuntea asemansa 
uhatuiksi vuokratyövoimaa käytet-
täessä. Työnantaja saattaa uhkailla 
ulkoistamisella tai vakituisen henki-
löstön korvaamisella vuokratyönteki-
jöillä. Mukaan lisätyötä. Tulisi tarjota 
ensisijaisesti omille työntekijöi.
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Pelisäännöt
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden 
asema yrityksessä voi aiheuttaa 
ongelmia vuokratyöntekijät.

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden. 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden 
asema yrityksessä voi aiheuttaa 
ongelmia. Vuokratyöntekijät 
kokea itsensä ulkopuolisiksi käyt-
täjäyrityksessä.

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
määräaikaisia, usein ne ovat sol-
mittu kulloisenkin tilauksen ajak-
si. Työsopimuslain perustelujen 
mukaan vakituinen työsuhde on 
pääsääntö, mutta työvoimavuo-
krauksessa on katsottu mahdolli-
seksi käyttää jatkuvasti ja toistu-
vasti määräaikaisia työsuhteita, 
vaikka määräaikaisuussäännöt 
ovat samat kuin muilla aloilla.

Työntekijällä saattaa vuokra-
työssä olla kaksi eri koeaikaa.

Pelisäännöt vuokratyölle

Pelisäännöt 
vuokratyölle

Määräaikaisia, usein ne ovat sol-
mittu kulloisenkin tilauksen ajaksi. 
Työsopimuslain perustelujen mukaan 
vakituinen työsuhde on pääsääntö, 
mutta työvoimavuokrauksessa on 
katsottu mahdolliseksi käyttää jatku-
vasti ja toistuvasti määräaikaisia työ-
suhteita, vaikka määräaikaisuussään-

Työntekijällä saattaa vuokratyössä 
olla kaksi eri koeaikaa, ensin ”tes-
tattavana” vuokrayrityksen palve-
luksessa ja sitten käyttäjäyrityksen 
palveluksessa. Jälkimmäistä voidaan 
perustella uutena työsuhteena uuden 
työnantajan palveluksessa.

Ei irtisanomissuojaa. Työsuhde-
etuuksien tulisi vuokratyössä kertyä, 
kuten yhdenjaksoisissa työsuhteissa. 

Työntekijällä saattaa vuokratyössä 
olla kaksi eri koeaikaa, ensin ”tes-
tattavana” vuokrayrityksen palve-
luksessa ja sitten käyttäjäyrityksen 
palveluksessa. Jälkimmäistä voidaan 
perustella uutena työsuhteena uuden 
työnantajan palveluksessa.

Ei irtisanomissuojaa. Työsuhde-
etuuksien tulisi vuokratyössä kertyä, 
kuten yhdenjaksoisissa työsuhteissa. 

Määräaikaisia, usein ne ovat sol-
mittu kulloisenkin tilauksen ajaksi. 
Työsopimuslain perustelujen mukaan 
vakituinen työsuhde on pääsääntö, 
mutta työvoimavuokrauksessa on 
katsottu mahdolliseksi käyttää jatku-
vasti ja toistuvasti määräaikaisia työ-
suhteita, vaikka määräaikaisuussään-
nöt ovat samat kuin muilla aloilla.

VUOKRATYÖNTEKIJÖIDEN aseman 
parantamiseksi Suomen Ammattiliittojen 
Keskusjärjestö on tehnyt parannusehdotuksia 
nykyiseen lainsäädäntöön.  Pelisäännöt 
vuokratyölle –raportissa listataan vuokratyön 
ongelmat ja tehdään toimenpide-ehdotukset 
tilanteen parantamiseksi.

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden 
asema yrityksessä voi aiheuttaa 
ongelmia. Vuokratyöntekijät 
kokea itsensä ulkopuolisiksi käyt-
täjäyrityksessä

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
määräaikaisia, usein ne ovat.
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2Social Homeless

VIIKKO HÄME   Torstai  8/2/07

“Luotta-
musmiehet 
nähtävä yri-
tysten voi-
mavarana”
Pelisäännöt vuokratyölle

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuok-
ratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhyt-
kestoisuus tuovat mukanaan 
epävarmuutta toimeentulosta. 
Tosin osa vuokratyötä tekevistä 
elämäntilanteestaan johtuen ei 
halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden 
asema yrityksessä voi aiheuttaa 
ongelmia. Vuokratyöntekijät 
kokea itsensä ulkopuolisiksi.

Jean Sibelius
Vuokratyön ongelmia Vuokra-
työntekijöille työn jatkuva epävar-
muus ja töiden lyhytkestoisuus 
tuovat mukanaan epävarmuutta 
toimeentulosta. Tosin osa vuokra-
työtä tekevistä.

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokratyön-
tekijöille työn jatkuva epävarmuus 
ja töiden lyhytkestoisuus tuovat 
mukanaan epävarmuutta toimeentu-
losta. Tosin osa vuokratyötä teke-
vistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä 
ulkopuolisiksi käyttäjäyrityksessä. 
Vuokratyösuhteet ovat yleensä. 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokratyön-
tekijöille työn jatkuva epävarmuus 
ja töiden lyhytkestoisuus tuovat 
mukanaan epävarmuutta toimeentu-
losta. Tosin osa vuokratyötä teke-
vistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä 
ulkopuolisiksi käyttäjäyrityksess. 
Vuokratyösuhteet ovat yleensä. 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokratyön-
tekijöille työn jatkuva epävarmuus 
ja töiden lyhytkestoisuus tuovat 
mukanaan epävarmuutta toimeentu-
losta. Tosin osa vuokratyötä teke-
vistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä 
ulkopuolisiksi käyttäjäyrityksessä

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
määräaikaisia, usein ne ovat 
solmittu kulloisenkin tilauksen 
ajaksi. Työsopimuslain perustelujen 
mukaan vakituinen työsuhde on 
pääsääntö, mutta työvoimavuokra-
uksessa on katsottu mahdolliseksi. 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokratyön-
tekijöille työn jatkuva epävarmuus 
ja töiden lyhytkestoisuus tuovat 
mukanaan epävarmuutta toimeentu-
losta. Tosin osa vuokratyötä teke-
vistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä 

Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokratyön-
tekijöille työn jatkuva epävarmuus 
ja töiden lyhytkestoisuus tuovat 
mukanaan epävarmuutta toimeentu-
losta. Tosin osa vuokratyötä teke-
vistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 

VUOKRATYÖNTEKIJÖIDEN 
aseman parantamiseksi Suomen 
Ammattiliittojen Keskusjärjestö on 
tehnyt parannusehdotuksia nykyi-
seen lainsäädäntöön.  Pelisäännöt 
vuokratyölle –raportissa listataan 
vuokratyön ongelmat ja tehdään 
toimenpide-ehdotukset tilanteen 
parantamiseksi. Lisäksi esitetään 
jatkoselvityksiä ammattiliiton tai 
luottamusmiehen kanneoikeudesta, 
pakkoyrittäjyydestä ja vuokratyönte-
kijöiden järjestäytymisestä.

Vuokratyön ongelmia
Vuokratyöntekijöille työn jatkuva 
epävarmuus ja töiden lyhytkestoisuus 
tuovat mukanaan epävarmuutta toi-
meentulosta. Tosin osa vuokratyötä 
tekevistä elämäntilanteestaan johtuen 
ei halua vakituiseen työsuhteeseen. 
Myös vuokratyöntekijöiden asema 
yrityksessä voi aiheuttaa ongelmia. 
Vuokratyöntekijät kokea itsensä ul-
kopuolisiksi käyttäjäyrityksessä

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
määräaikaisia, usein ne ovat solmittu 
kulloisenkin tilauksen ajaksi. Työso-
pimuslain perustelujen mukaan vaki-

tuinen työsuhde on pääsääntö, mutta 
työvoimavuokrauksessa on katsottu 
mahdolliseksi käyttää jatkuvasti ja 
toistuvasti määräaikaisia työsuhteita, 
vaikka määräaikaisuussäännöt ovat 
samat kuin muilla aloilla.

Työntekijällä saattaa vuokratyössä 
olla kaksi eri koeaikaa, ensin ”tes-
tattavana” vuokrayrityksen palve-
luksessa ja sitten käyttäjäyrityksen 
palveluksessa. Jälkimmäistä voidaan 
perustella uutena työsuhteena uuden 
työnantajan palveluksessa.

Ei irtisanomissuojaa
Työsuhde-etuuksien tulisi vuokra-
työssä kertyä, kuten yhdenjaksoi-
sissa työsuhteissa. Käytännössä näin 
ei aina ole. Mahdollinen palkallinen 
äitiysvapaa, sen aikana kertyvä vuo-
siloma, lomakorvaukset, sairausajan 
palkka ja niin sanotut pekkaset tai 
pyhäkorvaukset saattavat jäädä 
saamatta. Usein vuokratyöntekijät 
jäävät ilman erilaisia talokohtaisia 
työntekijöille suunnattuja etuuksia. 
kokonaan.

Irtisanomissuojan puuttuessa 
vuokratyöntekijä ei uskalla puuttua 

käyttäjäyrityksen epäkohtiin. Uhka-
na on käyttäjäyrityksen haluttomuus 
jatkossa työllistää vuokratyöntekijää, 
joka on määräaikaisena vailla irtisa-
nomissuojaa.

Vuokratyövoimaa hankittaessa 
vuokrayhtiö ja käyttäjäyritys solmi-
vat sopimuksen. Sopimuksessa saa-
tetaan määritellä hinta (esimerkiksi 
1 000 euroa), jos käyttäjäyritys ottaa 
vuokratyöntekijän palvelukseensa. 
On tullut esiin tapauksia, joissa myös 
työntekijöille on yritetty määrätä siir-
tymämaksu, mikäli vuokratyöntekijä 
rekrytoituu yritykseen.

Kenelle lisätyö
Käyttäjäyrityksen henkilöstö saattaa 
tuntea asemansa uhatuiksi vuokra-
työvoimaa käytettäessä. Työnantaja 
saattaa uhkailla ulkoistamisella tai 
vakituisen henkilöstön korvaamisella 
vuokratyöntekijöillä. Työsopimuslain 
mukaan lisätyötä tulisi tarjota ensisi-
jaisesti omille työntekijöille. Joiden-
kin työnanta

Pelisäännöt vuokratyölle Pelisäännöt 
vuokratyölle
Vuokratyön ongelmia Vuokra-
työntekijöille työn jatkuva epä-
varmuus ja töiden lyhytkestoisuus 
tuovat mukanaan epävarmuutta 
toimeentulosta. Tosin osa vuok-
ratyötä tekevistä elämäntilantees-
taan johtuen ei halua vakituiseen 
työsuhteeseen. Myös vuokratyön-
tekijöiden asema yrityksessä voi 
aiheuttaa ongelmia. Vuokratyön-
tekijät kokea itsensä ulkopuolisiksi 
käyttäjäyrityksessä

Vuokratyösuhteet ovat yleensä 
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Umělecká a teoretická východiska———

Vizuální stránka novin je v poslední době stále důležitější. Díky zvyšující se konkurenci se 
i klasické deníky začínají stále více zaměřovat na regionálního čtenáře, nabízejí nová témata, 
zajímavější strukturu článků, větší provázanost s multimédii a hlavně (na což jsem se ve své 
diplomové práci zaměřil) formátový a vizuální vývoj.
Co je ale nejpodstatnější a proč si lidé noviny kupovali, kupují a budou kupovat, je kvalitní 
obsah. Grafi cká úprava by však měla pomáhat i v tomto ohledu. Měla by novinám umožnit být 
kreativnějšími, přehlednějšími a více zaměřenými na to, co čtenář chce a potřebuje.
 Ale není to jen design, který by měl zajistit rozvoj. Ten by měl jít ruku v ruce s inovativním 
obsahem, marketingem a zaměřením na daný region. 
 Následuje několik studií, ze kterých vyplývá, že výroba novin (design je jen jedna součást 
procesu) je plná pravidel, předpisů, výzkumů, teorií atd. Téměř každý editor nebo vydavatel má 
svou představu, které věří, nebo která v tom kterém regionu funguje. Po určité době však zjistíte, 
že tyto teorie se navzájem popírají a jedna usvědčuje druhou z nepravdy. Bylo pro mne poněkud 
frustrující, když jsem přečetl několik článků o zbytečnosti až kontraproduktivnosti jakéhokoli 
redesignu. Složité bylo i to, že jsem nemohl postihnout všechny oblasti, ze kterých se redesign 
novin skládá. Vlastně každý, s kým jsem o tomto tématu vedl diskusi, ať to byl profesionální grafi k, 
novinář, nebo „jen“ čtenář novin, měl k tématu co říci, měl své představy, potřeby a požadavky. 
Nakonec jsem dospěl k názoru, že nemohu vyhovět každému a že navrhnu pro mne „ideální“ 
noviny. To znamená bez reklam, rozsahových a obsahových omezení, čistě pro uspokojení své 
potřeby po vizuálně zajímavých, strukturovaných a přehledných novinách a pro ukázání směrů, 
kterými by se novinový design mohl vydat. Noviny jsou živý organismus se všemi klady a zápory. 
Pro grafi ka, který potřebuje udržet vzhledovou kontinuitu, přehlednost a čistotu je to především 
výzva, být ten, kterému se podaří oslovit svou prací širokou vrstvu čtenářů. Být ten, jehož design 
nejen splní všechny čtenářovy nároky, ale půjde dál a čtenáře bude vychovávat, nabízet mu další 
možnosti a rozšiřovat jeho kulturně společenský rozhled. Mnoho kolegů tvrdí, že to je utopie, 
ale já tomu stále více věřím. Tak jak se u nás podceňuje společenská úloha grafi ckého designu 
obecně (a u novin ještě více), domnívám se, že jsou to právě noviny, které mají tu možnost oslovit 
„mlčící“ většinu. Je samozřejmé, že úspěch vám nezaručí ani nejširší průzkum a vše může skončit 
klesajícím nákladem a „fi askem“ (což se u nás již také několikrát stalo – Prostor, Metropolitan…)
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Noviny jako stroj, který funguje, jen 

když jsou všechny díly seřízené———

Novinový design mezi dvěma mlýnskými kameny. 

Na jedné straně vidím novinový design jako součást nezastavitelného výrobního procesu, 
který musí každý den vyprodukovat výsledek a na druhé straně potřebu, aby byl vždy jiný, 
unikátní a vymezoval pozici periodika na trhu. Noviny se musí vytisknout každý den, a proto 
vyrovnání titulku nebo propracovaná síť účaří tomu nemůže stát v cestě. Noviny jsou 
nejlepším příkladem, jak dosáhnout maximálního výsledku v dostupném čase. Technologický 
vývoj doslova převrátil možnosti ve výrobě novin. Věk kovové sazby je dávno pryč. Dnes již 
editor „nalévá“ text do připraveného dokumentu, vybere obrázky a celé odešle rovnou do 
tisku. Technologické možnosti nových tiskových strojů stírají rozdíly mezi produkcí časopisů 
s měsíční nebo týdenní periodicitou a každodenní produkcí mnohovrstevných celobarevných 
novin. Díky nové technologii může být písmo menší a tenčí v negativní ploše, kvalita 
reprodukce a celobarevnost umožňují používat větší a barevnější snímky, barevné plochy 
mohou být v procentních valérech a informační grafi ka může pracovat s nejmenšími detaily. 
 Design je součástí procesu vydávání. Novinář píše, editor vybírá co se použije a tým 
subeditorů (vlastně designérů) sestavuje jednotlivé stránky, reklamu, tvoří titulky a vše 
koriguje. Noviny jsou tvořeny z jednotlivých dílů, které se skládají odlišně každý den, podle 
potřeby jednotlivých článků. Současný novinový design určuje, jak bude výsledná podoba 
novin vypadat a fungovat. Každý titulek, každá změna písma s sebou přináší změnu celkového 
vyznění. Layout novin je přesně naprogramovaný skelet, do kterého se přidají zprávy 
a vzniknou dokonale vypadající noviny.
 Kdokoli s přístupem do databáze může změnit například titulní fotografi i, nebo si 
z notebooku novináře, který je na místě, on-line „stáhnout“ aktuální obsah. Vše je dnes možné.
Co tedy určuje, že lidé čtou jedny noviny více než ostatní? Jedná se o komplex několika 
hlavních faktorů jako je kvalita a aktuálnost textů, lepší fi nanční nebo sportovní zprávy, 
praktičtější formát pro čtení v dopravních prostředcích apod. Design není klíčovým faktorem, 
ale nedílnou součástí charakteru novin, od výběru písma k barevné paletě. V nejlepších 
novinách design perfektně souzní s žurnalistikou, a proto si ho pečlivě chrání.
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Noviny se často obávají měnit svůj vzhled, protože si myslí, že si rozhněvají své 
čtenáře a změnu dovolí jen tehdy, pokud si ji čtenáři a inzerenti vynutí.
Ačkoliv můžeme na celém světě pozorovat podobné modely novin, jednotlivé národy 
si přece jen ponechávají svá specifi ka. Například ve Velké Británii znamenají menší 
formáty (tabloid Daily Mirror, The Sun) senzační zprávy a naopak větší formáty 
(berliner, broadsheet – The Guardian, The Times) seriózní reportáže. Díky silné 
britské tradici je přechod k menším formátům pomalejší. V Německu má bulvární 
deník Bild stejný formát jako seriózní noviny a Frankfurter Allgemeine Zeitung je 
snad nejklasičtěji vyhlížející periodikum na světě. Ve Španělsku jsou i seriózní 
periodika většinou ve formátu tabloid jako národní levicové El País a El Periódico.
Zprávy jsou vždy jiné, ale grafi cký layout zůstává stejný. Smysl novinového designu 
je vytváření volby, jak může být zpráva prezentována.

Jedna země, dva styly———

Dva hlavní německé deníky 
nemohou být rozdílnější. Vzhled 
Bildu dělá zprávy urgentní 
a vitální s pečlivě vybroušeným 
stylem úzkých řezů písma, boxů, 
negativních panelů a dalších 
ozdůbek. Oproti tomu Frankfurter 
Allgemeine prezentuje zprávy 
s klidným a analytickým smyslem. 
Uniformní malé titulky, dlouhé 
texty. Zprávy, komentáře a obsah 
jsou umístěny na titulní straně.
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Zprávy se mění, ale vzhled 

novin zůstává stejný———

V jeden den jsou zprávy 
prezentovány čtyřmi různými 
britskými deníky. The Sun a The 
Mirror mají stejné typografi cké 
nástroje, ale priorita zpráv je 
jiná. Menší formáty (The Sun, 
The Mirror) musí více křičet. 
The Guardian sice používá 
na titulky tučný grotesk a The 
Daily Telegraph má rád antikvu 
a královnu, ale struktura umístění 
čárového kódu, inzerátů 
a reklamních panelů je očividně 
podobná.

Libération, tabloid, který 

používá dlouhé texty 

a vzdoruje kategoriím———

Pařížský deník Libération porušuje 
zvyklosti. Jedná se o tabloid, 
ale používá dlouhé texty, jako 
nejklasičtější německý deník 
Frankfurter Allgemeine. Libération 
jsou především noviny, ale rády 
píší o knihách a fi lmech. Titulní 
strana může být komix, jediná 
fotka, nebo tabulka s obsahem. 
Mají vtip a styl a přes všechny 
tyto rozdíly vždy vypadají jako 
Libération.
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Zajímají se vůbec čtenáři o design?———

Záleží co designem myslíte. 

Jestli roztříštěný, monotematický plakátový styl, ucházející se o ocenění, nebo klasickou 
skládanku s pevnými pravidly. Ti, kteří to myslí s prací pro noviny vážně, musí zapomenout 
na obecné a falešné fráze o designu jako - Buď kreativní, Přemýšlej jinak, Používej tabulky. 
Konec takovým nejasným a unáhleným strategiím. Potřebujeme reálná data z reálných novin.
Náklad Toronto Sun klesl z 211000 výtisků na 189000 šest měsíců poté, co se představil 
v novém designu. To je ukázka, jak čtenářům záleží na designu, zvláště pak, když se jim nelíbí. 
Krátce nato proběhla další změna a náklad opět vzrostl na 202000. Toto je pozitivní důkaz, 
že design čtenáři vnímají. Na druhou stranu si ale myslím, že takový druh designu, který by 
se líbil nám grafi kům, se většinou nelíbí čtenářům. Jejich nový design nebyl výjimečný, byla 
to pouze modernější verze toho, co už měly. Nejdříve se zaměřily na obsah, následně na 
strukturu a až na třetím místě na design. Z toho plyne, že design čtenáře ovlivňuje, ale ne ten, 
který získává ocenění.
 V USA existuje Readership Institut, který má mnoho teorií, jak zlepšovat vztah čtenářů 
k novinám. K měření úspěšného naplňování těchto teorií používají Reader Behaviour 
Score, RBS. Institut mimo jiné tvrdí, že když zvýšíte své RBS, zlepší se vztah čtenářů 
k vašim novinám a tím dojde ke zvýšení nákladu. Několik vydavatelů tento ozdravný balíček 
vyzkoušelo, ale náklad jim paradoxně klesl. Možná se jednalo o výjimku, ale nástroje, jak 
přilákat čtenáře hledejme jinde. Třeba na příkladu USA Today (náklad 2,25 milionu, druhý 
největší na světě). Jak je možné, že za 20 let se dokázaly z nuly dostal na 2 miliony? Je to 
jednoduché – Richard Curtis a jeho tým praktikují design, kterému záleží na čtenářích. 
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Několik příkladů:

– Čitelné písmo
– Dokonalá barevná reprodukce
– Layout, kde se jednoduše orientujete
– Jasné umístění pravidelně se objevujících rubrik
– Jednoduchá typografi e
– Krátké články
– Jednoduchá grafi ka

Tento druh designu možná mnoho grafi ků neosloví a ještě méně jeho vytváření, ale jestli 
to grafi k s prací pro noviny myslí vážně, musí si více všímat věcí, které čtenáře zajímají. Jen 
hlupák se více orientuje na typografi i než na obsah.

Existuje také druhá strana pohledu. Zde je několik příkladů:
– The Washington Star
– Dallas Times-Herald 
– Philadelphia Bulletin 
– Rochester Times-Union 
– Die Woche 

Co mají tyto noviny společného? Všechny představují světovou špičku designu. Všechny 
byly navrhovány světově uznávanými designéry. Stále se objevují na předních místech 
v designérských soutěžích. Všechny jsou o podnikání.
 Ale množství cen a světový design noviny nezachrání. USA Today a Toronto Sun tolik vidět 
nejsou a přece jejich design oslovuje čtenáře více.
 Jak ale zjistit, jaký design budou mít čtenáři vašich novin rádi? Trhy, kulturní a regionální 
rozdíly jsou všude různé, ale můžeme si na dvou zcela rozdílných příkladech ukázat, co by 
mohlo obecně fungovat.
 Noviny Bakersfi eld z Connecticutu vsadily na dramatickou změnu a měly silnější reakce než 
noviny Republican American z Waterbury, kde změna nebyla tak výrazná, ale každý čtenář 

nový design uvítal. Obálka Bakersfi eldu znamenala pro mnoho lidí až příliš velkou změnu, 
ale obecně vnímali nový design také lépe. Kvůli způsobu členění článků a obsahu čtou nyní 
i sportovní stránku, kterou dříve přeskakovali. 
 Rozdíl v přístupu k redesignu těchto novin je jasný. Méně zřejmá a více důležitá jsou 
témata, která mají přilákat pozornost cílových skupin. Články jako „Lachtan napadl mládež“, 
„Jak opravit pilou raketoplán“, „Britney má kluka“ bývaly v těchto denících dříve potlačeny. 
V novém prototypu se však zprávy tohoto typu vyskytly na takových pozicích na stránce, že je 
čtenáři shledali daleko důležitějšími, než opravdu závažné zprávy. 

Zde je několik poznatků, které oslovily většinu čtenářů:

– Více barvy
– Více ukotvených částí
– Více seznamů
– Lepší barevná reprodukce
– Více menších obrázků
– Více kratších článků
– Lepší nadpisy (ne typografi cky, ale obsahově)
– Méně článků na jednotlivých předělech
– Lépe čitelné písmo
– Jednoduchý systém pravidel
– Konzistentní síť

před redesignem

po redesignu
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A zde naopak seznam toho, co čtenáře neoslovilo vůbec:

– Průměrná typografi e
– Velké fotografi e
– Plakátový styl titulní strany
– Photoshopové efekty
– Středové dominanty
– Barevné palety
– Záhlaví
– Velké prostory bílého místa
– Design, který refl ektuje komunity

Když pak čtete zprávy jako „New York Times zeštíhluje o 500 míst“, „Philadelphia Inquirer 
propouští 100 zaměstnanců“ je jasné, že čtenářům je jedno kolik Pulitzerových nebo 
jakýchkoli jiných cen noviny získaly. Musíme začít měřit úspěch podle toho, kolik lidí kupuje 
vaši práci. Buďte hrdí na svá ocenění, ale začněte dělat design, který oslovuje čtenáře, dokud 
je ještě čas.

Průzkum chování lidí při čtení novin———

V 90. letech proběhl v Německu výzkum chování lidí při čtení novin, který měl co možná 
nejvěrněji zodpovědět otázky, které si pokládají jak vydavatelé, novináři tak i designéři.  

Jedná se především o následující otázky:  
1) Co člověka nejvíce a nejdříve upoutá na novinové stránce (např. fotografi e, titulky, barvy)?
2) Může být stránka navržena tak, aby ji každý čtenář vnímal stejně nebo si každý čtenář zvolí 
 svůj způsob, jak nahlížet na stránku a orientovat se v ní?
3) Které body na stránce jsou nejdůležitější, např. titulky, fotografi e, krátké zprávy nebo 
 další elementy, které přilákají nadprůměrné množství čtenářů?
4) Zaujmou opravdu obrázky více než text?
5) Čtou lidé krátké články častěji než dlouhé texty?
6) Čtou pravidelní čtenáři noviny jinak než příležitostní?

Testovací metoda

Při prováděném testu sloužil pro sledování chování čtenářů přístroj, který měl podobu přilby 
a nahrával vizuální fi xaci očí na konkrétní místo. Na oko dopadal infračervený paprsek, který se 
odrážel od místa, na které se člověk právě díval. Tyto refl exy byly nahrávány a zkombinovány 
s plochou, kterou nahrávala kamera. Výhodou této metody je, že přístroj je lehký a člověk se 
může volně pohybovat a noviny číst v takové poloze, na kterou je zvyklý.  Uvolněná pozice je 
důležitá pro přirozené chování a vnímání informací není nijak ovlivňováno čtenářem samotným, 
ale funguje přímé spojení oko-mozek. Svět kolem nás vnímáme vždy jako celek, i když jsme 
schopni vidět ostře jen cca 2 cm2. Mozek dále doplňuje plochu vnímání a neustále směřuje 
oči na důležité a zajímavé věci. Věci, které zajímají čtenáře novin jsou tím, co potřebujeme 
znát a umět využít.
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Testovací vzorek

Proto, abychom mohli zjistit, jestli je odlišné chování pravidelných a příležitostných čtenářů 
novin, vybrali jsme 30 studentů (15 žen a 15 mužů) v průměrném věku 26 let. Další test 
byl proveden na 30 čtenářích a předplatitelích novin  různého vzdělání a povolání, jejichž 
průměrný věk byl 40 let. Na test navázaly rozhovory se všemi zúčastněnými, jejichž cílem bylo 
zjistit, zdali si čtenáři zapamatovali nějaký článek nebo fotografi i. Tyto rozhovory pak sloužily 
jako podpůrné informace k výsledkům testu. Čtenáři byli také vyzváni, aby kriticky zhodnotili 
noviny a doporučili zlepšení. 

Výsledky testu

1) Co člověka nejvíce a nejdříve upoutá na stránce novin (např. fotografi e, titulky, barvy)?
Nejčastěji čtenáře upoutá velký obrázek nebo velké titulky. Každá stránka by proto měla 
čtenáři nabídnout nějaký takový záchytný bod. Může to být obrázek nebo titulek o velikosti 
nejméně 36 bodů. Tento bod by měl být v horní polovině stránky novin.

2) Zaujmou opravdu obrázky více než text?
Obrázky zaujmou značně více pozornosti než text. Slova musí být mozkem nejprve 
dešifrována a následně pochopena. Obrázky pochopíme hned. Obrázky byly vnímány na 
prvním místě více než 80% čtenářů. 

3) Které body na stránce jsou nejdůležitější, např. titulky, fotografi e, krátké zprávy nebo 
další elementy, které přilákají nadprůměrné množství čtenářů?
Lidé přečetli nejvíce titulků tehdy, když se vázaly k obrázkům. Krátké, jednosloupcové 
příspěvky jsou čteny více než dlouhé a články s obrázky jsou čteny více než články bez 
obrázků. 

4) Jsou příspěvky umístěné ve spodní části stránky čteny méně často než ostatní?
Výběr článků čtenářem je ovlivněn více faktory. Samotné nevýhodné umístění neovlivňuje 
příjem informací. Nezáleží na tom, kde na stránce je článek umístěn, ale je důležité, co 
obsahuje, jak je dlouhý a jakou má strukturu. Když má velký titulek, podtitulky a obrázek, může 

být klidně umístěn na konci stránky, čtenář si ho všimne. (O 30% více čtenářů čte více články, 
které jsou kratší, obsahují titulek, podtitulek a obrázek, i když budou umístěny na nevýhodné 
pozici na stránce.)

5) Je pravá strana novin čtena více než levá?
Menší formáty (berliner, tabloid) čtou čtenáři jako dvoustránky.  Přeskakují z článku na 
článek nezávisle na tom, jestli jsou umístěny na pravé nebo na levé straně.  Jediný výsledek 
při zkoumání byl, že čtenáři, kteří čtou noviny zepředu od titulní stránky je začínají číst zleva 
a čtenáři, kteří čtou noviny od poslední stránky je začínají číst zprava. 

6) V jakém pořadí jsou informace přijímány?
Je známo, že někteří čtenáři začínají číst noviny zepředu, jiní zezadu a jiní začínají regionálními 
zprávami. Výsledky testu byly následující:

Studenti  
Zepředu dozadu 73 %
První regionální zprávy 7 %
Zezadu dopředu 20 %

Předplatitelé
Zepředu dozadu 53 %
První regionální zprávy 27 %
Zezadu dopředu 20 %

7) Jsou regionální zprávy čteny častěji než celonárodní a zahraniční?
Vzhledem k tomu, že čtvrtina čtenářů začala regionálními zprávami, je jasné, že jsou čteny 
častěji. Z analýzy titulní stránky regionálního vydání vyplynulo, že je čtena daleko častěji než 
titulní stránka novin jako takových. 
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8) Kdy čteme noviny?
Čtenáři odpověděli následovně:
ráno 83%, odpoledne 10%, večer 7%

9) Čtou čtenáři články do konce nebo pouze zčásti?
Je normální, že čtenáři přestávají číst články kdykoliv během čtení a přeskočí na další. Tady 
platí dávné novinářské pravidlo, že nejdůležitější informace musí být na začátku článku, 
protože pozornost čtenáře postupně upadá. Je zde několik faktorů, které pozitivně ovlivňují 
čtenářovu pozornost:
– výrazný obrázek nebo titulek
– krátký článek
– podtitulky
– texty doplněné obrázky nebo informační grafi kou
– zajímavé téma
– zajímavý titulek

10) Byl proces čtení u každého z čtenářů stejný?
Čtenáři se pohybovali od větších částí k menším. Ve většině případů vnímali nejprve větší 
obrázky a pak titulky. První čtyři vnímané elementy byly u většiny čtenářů stejné.  Po tomto 
obecném pohledu se čtenáři rozhodovali indivudálně, podle toho, jaké články je zaujaly. Za 
pozornost také stojí fakt, že titulek nemusí vždy odpovídat obsahu článku. Nejzajímavější 
fakta by se měla v co největší míře soustředit do titulku, který může být z tohoto důvodu 
i dvouřádkový. Začátek článku by měl být jasně strukturován, nemělo by se mnoho elementů 
(buď perexy nebo podtitulek.) 

11) Čtou pravidelní čtenáři noviny jinak než příležitostní?
Lze říci, že mladí lidé čtou noviny rychleji a méně pozorně. Ale z testu nevyplynulo, že by byl 
nějaký rozdíl mezi chováním studentů a ostatních účastníků testu. 

Závěry

Čtenáři většinou následují cestu, kterou jim předurčil designér, ale nelze to použít jako 
obecný fakt. Víceméně to znamená, že každý si při čtení najde svoji vlastní cestu. Jedna 
věc je zcela zřejmá – čtení novin je těžká práce. Mnoho novin má nepřehledný design. 
Stránky jsou bezmyšlenkovitě přeplněny informacemi. Velká část novin je navržena hekticky 
a nestrukturovaně. Hlavním cílem pro designéry novin by proto mělo být čtenářům ulehčit 
příjem informací a díky kreativní čistotě a jednoduchosti docílit toho, aby čtení novin pro ně 
bylo jednodušší a příjemnější.

Poznámka k ukázkám———

Šedivé plochy ukazují, jak 
intenzivně byly obrázky, titulky 
a texty vnímány. Tmavší polotón 
znamená, jaká část strany byla 
více či méně čtena. Počty procent 
znamenají počet čtenářů. 23 
čtenářů znamená 100%. Části 
s více než 100% znamenají, že 
čtenář se na tu část podíval více 
než jednou. Toto se často stalo 
u obrázků.
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Poznámka k ukázkám———

Příklad pořadí vnímání 
jednotlivých elementů při čtení 
novin. Ukázka vlevo preznetuje 
čtenáře, kteří čtou noviny odpředu 
a vpravo čtenáře, kteří čtou noviny 
odzadu. Čtenář vnímá jako první 
velký obrázek (v obou případech), 
poté 2 odstavce textu pod ním, 
respektive titulek a pokračuje ke 
krátkým zprávám.
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Nová pravidla pro noviny———

Internet vše změnil. Jestli si chtějí noviny udržet svoji roli, musí následovat nová pravidla.

1) Postavte se internetu realisticky – Novináři rádi říkají, že noviny tu vždy budou, protože 
tu vždy byly. Vnímají internet jako další vymoženost komunikace, ale ne jako nástroj, který je 
může připravit o práci. Přání ještě neznamená skutečnost.
Internet není evoluce, jako telegraf, telefon, rádio nebo televize, ale revoluce, jako 
Gutenbergův tiskařský lis, protože každému umožňuje získat silnou publikační technologii. 
Není to jen nový způsob publikování, ale demokratizace publikování. Svoboda tisku nyní náleží 
všem. Každý se může dostat k silným publikačním nástrojům (blogy, myspace, vyhledávací 
databáze, email).

2) Motivujte novináře k většímu nákladu – Novináři jsou motivováni oceněním, 
odměnami, pýchou, ale ne výší nákladu. Každý, od ředitele až po „posledního pisálka“, by 
měl mít část své odměny svázanou s úspěšností novin. Které články tomu pomohou? Krátké, 
závažné, důležité a zajímavé, které čtenáři rádi čtou.

3) Ignorujte loajální čtenáře – Mnoho průzkumů k redesignu začíná u předplatitelů. Je to 
zbytečné, protože jim více novin neprodáte. Také nemá smysl dělat průzkum mezi nečtenáři. 
Změnit jejich chování je příliš složité. Snažte se přilákat čtenáře, kteří si noviny kupují, ale 
nemají žádné předplacené. Bojíte se, že si odlákáte stálé čtenáře? Nemůžete otřást loajálním 
čtenářem, právě proto se mu říká loajální.

4) Přestaňte vydávat pouze novinky – Na vše aktuální jsou novinové weby, to je 
nejrychlejší platforma, kam zlomové zprávy patří. V tištěné verzi publikujte články o zprávách, 
které je ukazují v širších souvislostech, kontextu a připomínají různé názory. Když budete jen 
opakovat to, co čtenáři již vědí, budete vypadat, že jste mimo realitu. 
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5) Naplňte kasičku – Existují dva způsoby, jak zvýšit výnosy, snížit náklady nebo podpořit 
rozvoj. Většinou se jen snižují náklady, ale do rozvoje se neinvestuje. Jako když vysáváme 
mléko z krávy a zároveň jíme její maso. Je alarmující, když si novináři a editoři stěžují a dávají 
výpověď téměř denně. Je čas investovat do lidí, novin, produktů, reklamy a produkce. Náklady 
stoupají, nemůžeme zvyšovat marže a chovat se jako kanibalové.

6) Snižte cenu – Snížením ceny můžete přilákat více čtenářů, na což slyší zadavatelé 
reklamy, kteří přinesou daleko více peněz, než ztratíte snížením ceny.

7) Zvyšte příjem z online inzerce – Není důležitý počet návštěv nebo zobrazení stránky, 
ale reálné příjmy. Nejvíc online příjmů přichází skrze tištěné inzeráty. Stránky neprodávají, když 
k tomu nejsou určeny. Dřívější titulní stránky neměly reklamy vůbec. Musíme začít jak s čistou 
stránkou, tak s webstránkou a poskytnout atraktivní prostředí pro reklamu.

8) Propagovat noviny tak, jako by úspěch závisel jen na tom – Protože to tak je. Znáte 
jiný produkt, jehož úspěch nezávisí na reklamě? Používat k propagaci jen své noviny je málo. 
Čtenáři nesledují tištěnou reklamu, musíte jít mimo noviny, do televize, rádia, na billboardy.

9) Spojte se dohromady – Není čas na rozpory mezi editory, reklamou, marketingem 
a produkcí. Potřebujeme široké řešení výzev, které nás čekají. Je čas podřídit termín vydání 
tomu, aby se dostaly k lidem dříve, než odejdou do práce. Protože, když se k nim noviny 
nedostanou včas, ztrácejí na aktuálnosti. Editoři musí vytvořit více atraktivního místa pro 
reklamu. Noviny by měly častěji dávat reklamu na titulní strany, je to trend, který přišel z USA.   
Věnujte výběru inzerátů zvýšenou pozornost nebo sami ovlivňujte jejich vytváření. Je nutné, 
aby nerušily celkový vizuální dojem titulní strany. Redesign by měl nabízet nové velikosti 
a tvary pro reklamu.

Trendy v novinovém designu———

Porota každoročního vyhlašování evropských cen za novinový design kromě ocenění 
sleduje také vývoj trendů v novinovém průmyslu. Zde jsou vyjmenovány nejdůležitější 
rubriky. Když je porovnáme s výše zmíněnými texty, zjistíme, že co člověk to názor.

Kvalita se počítá – Ať jde o lokální nebo široce známý deník, vždy musí být zřetelná 
kvalita řešení témat, inovativnost, kreativita a čtenářská vlídnost.

První strana – Jako nejatraktivnější část novin by měla obsahovat velkou fotografi i a měla 
by být co nejbarevnější. Díky zmenšování formátu ubývá textu, zvětšují se titulky a přibývá 
menších ploch s krátkými odkazy na vnitřní obsah. Navazuje to na princip odkazů na webu. 

Barevnost – Co se týče barevnosti je dnes už bezpodmínečně nutné, aby nové a největší 
deníky byly celobarevné. Umožňuje to vývoj tiskových technologií (proč MF Dnes nepracuje 
více s barevnými elementy, když vydavatelství MAFRA vlastní jedny z nejmodernějších 
tiskáren v Evropě?). Tím se rozšiřuje prostor pro grafi ckou práci například s barevnými 
plochami, linkami nebo texty, což opět usnadňuje čtenáři orientaci.

Fotografi e – Práce s nimi stále prožívá svůj vývoj. Ne všude je plně využit jejich dynamický 
potenciál. Trendem jsou fotografi e větších rozměrů v menším počtu na straně. Na titulní 
straně a předělech by fotografi e měla být dominantní, buď jako celá, nebo netypický výřez, 
případně obkrytá. Lze ji také využít jako hlavního nositele příběhu, což umožňuje například 
práci s menšími titulky.

Vnitřní strany – Díky menším formátům se upravují stále více extravagantněji. Prací 
s fotografi emi vynikají především skandinávské deníky. Spolu s čistou hierarchií zpráv, které 
jsou podpořeny velikostí fotografi í a titulků, se noviny velmi dobře čtou.
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Koncept – Zaměřuje se na inovativní články, série a suplementy. Je to trend budoucnosti, 
záleží na odvaze editorů vyvíjet pro své noviny nová témata. Jedná se hlavně o články blízké 
každodenním problémům lidí. V budoucnosti bude čtenářům poskytován stále větší prostor, 
jak ovlivnit „své“ noviny. Tento způsob je rozšířen hlavně v Německu. 

Cirkulační vývoj – Je důležité, aby se noviny stále vyvíjely, zvyšovaly svůj vliv na trhu 
a přitahovaly stále více čtenářů. Vývoj by měl vycházet z inovativního obsahu (textového 
i vizuálního), výzkumů trhu, demografi ckého rozvoje dané lokality.

Vizualizace – Jsou velice moderní. Jedná se o jednoduché grafy, nákresy i složité 
prostorové mapy. Vizuální grafi ka má totiž tu výhodu, že dokáže na malém prostoru 
a atraktivní formou vysvětlit a popsat i velice složité procesy, postupy a situace. V tomto 
ohledu má právě střední Evropa co dohánět. 

Informační grafi ka a boxy – Servisní boxy jsou stále více populární. Poskytují servis 
článkům tím, že je možné v nich uvést důležitá sdělení, detaily a kontakty, které by 
v daném textu zanikly. Informace uvedené v boxu jsou pro čtenáře čtvrtým nejzajímavějším 
sdělením na stránce (po fotografi i, titulku a perexu). Informační grafi ka také napomáhá lépe 
strukturovat text a její využití je v celkovém layoutu novin stále důležitější.

Písmo – Evropská kreativní všestrannost umožňuje každým novinám mít své vlastní písmo, 
což podporuje charakter a originalitu layoutu novin. Můžeme sledovat také trend návratu 
k retro designu, který není příliš rozšířen, ale nabízí mnoho překvapivých řešení.

Magazíny – Se stávají stále výraznější součástí novin a rozšiřují nabídku služeb určených 
čtenářům. Jedná se o kulturní, společenské, regionální nebo reklamní suplementy. 
Jejich grafi ka se maximálně uvolňuje a umožňuje jim tak obsahově i vizuálně konkurovat 
časopisům. To dokazuje, že noviny stále rozšiřují portfolio svých služeb, aby si uchovaly 
své čtenáře a přilákaly další. Noviny v zemích s více rozvinutým trhem mají tolik různých 
suplementů, že téměř každý čtenář může dostat vlastní noviny na přání. Výrazný důraz na 

zmenšování formátů a uvolněnější grafi ku má za následek, že i samotné noviny začínají 
vypadat jako časopisy.

Tabloid – Hlavním původcem a důsledkem velké části změn je široce rozšířený příklon 
k menším formátům, který se objevuje již od roku 2003. Tento trend začal prosazovat deník 
The Independent. Jedná se o formát tabloid (přibližně 215 x 280 mm) nebo trochu větší 
berliner (215 x 470 mm) a jejich regionální obdoby, například swiss, midi. Tabloid se velice 
rozšířil v Rakousku a skandinávských zemích a ovlivňuje celou Evropu. Původně začal jako 
formát zdarma rozdávaných reklamních novin, které měly takový úspěch, že se k němu 
začaly přiklánět i noviny klasické. Podobný vývoj formátů prodělaly a prodělávají časopisy, 
které dokonce vydávaly čísla ve dvou formátech. Zmenšení formátu zpětně ovlivnilo 
i grafi ckou úpravu, protože menší noviny se upravují po dvoustranách a ne jako velké, kde 
se upravovala každá strana zvlášť. Čtenář si může najednou prohlížet celé dvoustrany 
a nemusí si noviny stále rozkládat a skládat.

Mainstream – Řídit se jen trendy může způsobit, že noviny podobného zaměření vypadají 
téměř totožně. Mnohé úspěšné noviny tak slouží jako model pro jiné. Trendy je potřeba 
znát, ale je nutné vydat se vždy vlastní cestou.

Národní specifi ka – Obecně se dá říci, že různé země mají v úpravě novin svá specifi ka. 
Skandinávie je známa pro svou čistotu a přehlednost, španělsky mluvící země zase rády 
experimentují, což třeba většinou chybí německy mluvícím zemím, které se více soustřeďují 
na koncept a obsah. Ve Velké Británii jsou noviny spíše tradiční a velmi orientované na 
čtenáře. Noviny v USA zatím příliš trendy ve zmenšování formátu nenásledují, ačkoli jejich 
evropské mutace a suplementy směřují k tabloidu.

Reklama – Zvláštní částí je práce s reklamou. Je potřeba, aby množství malých inzerátů 
bylo začleněno do layoutu a nerušilo. Je možné také naopak použít extrémní velikosti 
a netypické tvary, ale vše s rozvahou a elegancí. Toto téma je v našich končinách, kde je 
reklama jen nutné zlo, zatím těžko řešitelné. Proto se mu ve své práci nevěnuji.



32 33

Libération 290 x 380 mm

Herald Tribune 370 x 560 mm

Marco 290 x 390 mm

Le Monde 320x470 mm

Universal 300 x 400 mm

El Mercurio 310 x 550 mm

USA Today 310x560 mm

Formát – V posledních pěti letech je znát zřetelný důraz na zmenšování formátu 
novin. Ve většině evropských zemí i zavedené deníky mění formát na „berliner“ 
a „tabloid“. Začínající noviny vycházejí většinou již ve velikosti formátu tabloid. 
V USA na tento trend příliš nerefl ektují, na rozdíl například od zemí Jižní Ameriky. 

Titulní strana – Jeden, maximálně dva články, jedna dominantní 
fotografi e, velký titulek a pak už jen krátké zprávy s odvolávkami 
na vnitřek. U mnoha novin se titulní strana řeší jako reklamní plakát 
a vnitřek už bývá umírněnější.

el Economista Španělsko La Nación Chile
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Fotografi e – Malé formáty umožňují s fotografi í pracovat 
více časopisecky, tzn. velké fotky přes hřbet. Používají méně 
fotografi í, ale větších rozměrů. Toto je  zvláště vhodné pro 
fotopříběhy. Jedna fotografi e mnohdy řekne více než tisíc slov.

The Guardian Velká Británie Libération Francie

Vnitřní strany – Dnes se upravují stále více 
experimentálněji. Jednoduchá konstrukce 
sazebního obrazce umožňuje používat více bílého 
místa a noviny působí elegantněji a ne tak těžce.

La Nación Domingo Chile The Guardian Velká Británie
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Barevnost – Se zlepšením technologií a zvýšením 
konkurence je dnes již téměř nutností tiskout noviny 
celobarevně (nebo alespoň částečně). To dále rozšiřuje 
grafi cké možnosti práce například s plochami.

Sport a sázky Japonsko Universal Španělsko The Guardian Velká Británie Marca Španělsko el Economista Španělsko

Informační grafi ka – Co možná nejvíce strukturovaná informace je 
důležitá nejen v novinách. Potřeba lépe se orientovat je ovlivněna záplavou 
dat z internetu. Právě odkazy na web, grafy, tabulky, přehledy a celý tento 
servis velice pomáhá čtenáři zaměřit se na to, co potřebuje.
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el Periódico Španělsko Libération Francie Marca Španělsko

Vizuální grafi ka – Stále populárnější metoda sdělení složitějších informací. 
Technické výkresy, prostorové mapy, nákresy situací, to vše nejen umožňuje si 
lépe představit to, čemu třeba vůbec nerozumíme, ale také vizuálně zatraktivní 
celou dvoustránku. Vhodné použít i místo fotografi e.

The Guardian Velká Británie Financial Times USA

Suplementy – Změna formátu a lepší technologie umožňují 
přidávat k novinám stále kvalitnější suplementy. Grafi ka se často 
velmi odlišuje od hlavních novin a nezadá si ani s časopisy. 
Podporuje to celkový trend přibližování novin a časopisů.
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Podrobný popis diplomového projektu———

Diplomová práce se skládá ze tří typů deníků. 
Z jejich zaměření vychází i základní charakter zpracování. 

Finance———

První je deník Finance se zaměřením na společenské, domácí a zahraniční zprávy s důrazem 
na tržní hospodářství. Formát je největší (v Evropě se aktuálně větší formáty již nepoužívají) 
315 x 470 mm, tzv. berliner. Sazební obrazec je šestisloupečný a variabilní (možnost rozšíření 
jednoho sloupce na šířku dvou). Celková úprava je ve formě vzdušného přehledného skeletu, 
na který se přidávají jednotlivé elementy. Původně jsem uvažoval pouze o dvoubarevné 
verzi (černá a modrá) na barevném papíře, protože jsem se obával, jak by barevné obrázky 
na tónovaném papíře vycházely, ale nakonec jsem po vzoru Financial Times dal přece jen 
přednost celobarevnému pojednání, protože barevný papír naopak dává fotografi ím zvláštní 
nádech. Vše je postaveno hlavně na textové části, fotografi e nejsou nijak dominantní (to je 
možno využít v kulturní příloze nebo v závěrečné fotostory). Výrazná navigace se odehrává 
v horním pruhu, který také vyplňují krátké zprávy. K elegantnímu a výraznému členění 
přispívá systém tučných, tenkých a přerušovaných linek. Ty nabízejí prostor pro přehledné 
strukturované články s citacemi, motty, odkazy, místem pro autora článků apod. Hlavní strana 
v sobě skrývá dva druhy navigace, jedna je textová, která je v levém sloupci zakončeném 
zprávou o počasí a druhá obrazová v horní části stránky. Jelikož tyto noviny jsou větší a na 
stráncích by se nabízely přeložené, uvidí čtenář na první pohled nejatraktivnější možnou 
formou zpracované hlavní taháky vydání. Síť obrazové navigace je možné kombinovat, místo 
několika menších obrázků jeden velký a podobně. Grafi ka má celkově působit seriózně, 
sebevědomě a spíše klasickým dojmem. Tomu napomáhá použité písmo, dominující klasická 
antikva Bembo v kombinaci s groteskem Franklin Gothic.
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Od prvního ledna se 
platí ekologické daně
Ekologická daň počítá se spotřební 

daní na elektřinu ve výši jednoho 

procenta, na pevná fosilní paliva ve 

výši deseti procent. Obnovitelné 

zdroje a zemní plyn pro vytápění 

domácností budou od spotřební 

daně osvobozeny.

Mýtné od Kapsche 
bude na všech českých 
dálnicích
Stát podepsal s fi rmou Kapsch 

dodatek ke smlouvě, který 

předpokládá, že Kapsch postaví 

mýtné brány v celé plánované 

české dálniční síti. Zároveň se od 

ledna postará i o výběr mýtného na 

vybraných úsecích silnic první třídy.

Silvestr je v ČR 
turistickým vrcholem 
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Německu setkání s dalajlámou od-

mítl spolkový prezident i ministr 

zahraničí. Předseda britské vlády ho 

zase, ve snaze vyhnout se konfrontaci 

s Čínou, která Tibet přes půl století 

okupuje, nepřijme ve svém sídle.

 Dalajláma stráví v Německu čtyři 

dny. Kancléřka Angela Merkelová, 

která loni v září prolomila ledy tím, 

že se i přes odpor Číny s dalajlámou 

ofi ciálně sešla, však bude od úterka 

na návštěvě Latinské Ameriky.

 Dalajlámovi spolupracovníci se 

proto snažili zajistit jeho setkání 

s německým prezidentem a šéfem 

diplomacie. Horst Köhler i Frank-

Walter Steinmeier to však odmítli. 

Prezidentská kancelář i ministerstvo 

zahraničí se odvolává na zaneprázd-

něnost představitelů.

Zprávy o situaci jsou kusé a vzhledem k noční tmě není jasný rozsah kata-

strofy. Počet obětí zřejmě poroste.

 Úřady nejprve uváděly jen pět mrtvých, čtyři děti a muže, který zahynul, 

když se zřítila vodárenská věž v Mian-jangu. Ofi ciální agentura Nová Čína 

pak uvedla, že jen v jediném regionu v S‘-čchuanu přišlo o život 3000 až 

5000 lidí.

 Otřesy způsobily škody i v sousední provincii Jün-nan, kde se zřítily čtyři 

budovy. Spadly i dvě školy. Pod troskami budov má být 900 studentů, 50 se 

jich podařilo zachránit, o stavu dalších se neví.

 Živel srovnal v oblasti S‘-čchuan 80 procent budov.:. Živel srovnal v ob-

lasti S‘-čchuan 80 procent budov.foto: Reuters/Stringer

 Základní škola se zřítila v průmyslové oblasti Čchung-čchingu sousedící 

se S‘-čchuanem, od něhož je vzdálena asi 300 kilometrů. V té zahynuly 

nejméně čtyři děti a alespoň sto jich bylo zraněno. O druhé škole čínská 

agentura Nová Čína nepodala moc podrobností kromě toho, že se jedná 

o střední školu a do záchranné operace bylo nasazeno na 3000 záchranářů 

včetně vojáků s vrtulníky.

 Otřesy půdy pocítily i další asijské státy.:. Otřesy půdy pocítily i další asij-

ské státy.foto: Reuters/Xinhua/Chen Xie

 Epicentrum zemětřesení leželo asi sto kilometrů severozápadně od hlav-

ního města provincie. Hypocentrum leželo v hloubce deseti kilometrů. 

Americký geofyzikální úřad odhadl sílu zemětřesení na 7,8 stupně. 

Chávez tímto výrokem reagoval na 

slova Merkelové, která v rozhovoru 

pro DPA prohlásila, že Chávez není 

skutečným hlasem jihoamerických 

států. Přestřelka se odehrála pár dní 

před zahájením summitu EU a států 

latinské Ameriky.

 Chávez vypustil nelichotivé vý-

roky na kancléřčinu adresu v rámci 

nedělního televizního pořadu Aló 

Presidente. Venezuelského preziden-

ta se podle všeho dotklo vyjádření 

Merkelové, která nabádala jihoame-

rické vlády k odstupu od Venezuely 

a vyjádřila pochybnost nad tím, zdali 

státem řízené ekonomiky (mezi něž 

patří i Venezuela), jsou schopny lépe 

řešit ožehavé problémy současnosti.

 Chávez ve svém vystoupení mimo 

jiné prohlásil, že dosud není rozhod-

nut, zda pojede na summit Evropské 

unie a zemí latinské Ameriky, který 

se uskuteční v peruánské Limě 16. 

a 17. května. Svou nerozhodnost 

zdůvodnil mimo jiné i tím, že si není 

jist, zda by si při střetnutí s němec-

kou kancléřkou neodpustil i další 

nevhodné výroky na její osobu.

 Pro Cháveze nejde o první slov-

ní incident. Amerického prezidenta 

Bushe nazval před časem ďáblem 

a někdejšího španělského premié-

ra Josého Maríu Aznara označil pro 

změnu za fašistu.

Obamovi poradci si podle svých slov uvědomují, že ještě není vyhráno 

a před demokratickým celonárodním sjezdem budou primárky ještě v šesti 

amerických státech, nejbližší v úterý v Západní Virginii. Šance Clintonové 

dostat se do závěrečného boje o Bílý dům však o víkendu výrazně klesly 

poté, co vyšlo najevo, že Obamu podporuje stále víc stranických špiček, tzv. 

superdelegátů.

 Obamu v současnosti podporuje 277 superdelegátů, o čtyři víc, než Clin-

tonovou. Až dosud přitom měla navrch bývalá první dáma.

 Lidé z Obamova i McCainova tábora usoudili, že je čas připravit se na 

vzájemný podzimní souboj o post příštího prezidenta USA. Dlouhodobě 

dosud Američané preferovali demokrata Obamu před republikánem Mc-

Cainem. V případě Obamova vítězství se stane nástupcem George Bushe 

vůbec první muž tmavé pleti, zvítězí-li McCain, stane se nejstarším ame-

rických prezidentem v době svého zvolení. Při lednové inauguraci by mu 

bylo 72 let.

Mediální bitva je na spadnutí
Týmy obou politiků se už ve zhruba tuctu klíčových federálních států za-

měřily zejména na nezávislé voliče a Latinoameričany. První televizní spoty 

jsou už připraveny. Celkem na ně plánuje Republikánská strana vydat 19,5 

miliónu dolarů, Obamovy fi nanční možnosti se očekávají vyšší.

 Reklamní klipy nemají ani tak vyzdvihovat schopnosti kandidátů, jako 

hanět soupeře. McCainův tábor bude Obamu prezentovat jako málo zkuše-

ného, opačná strana vyobrazí McCaina jako pokračovatele Bushovy politiky 

války a utrácení.

 V plném proudu budou brzy i agitace v terénu. McCain má v příštích 

dnech zahájit sérii projevů na spíše demokratické téma globálního oteplo-

vání. Obama už zase vyslal své týmy do Ohia a Pensylvánie, kde ho v pri-

márkách Clintonová porazila. McCain se kromě států, kde Obama prohrál 

primárky soustřeďuje i na státy, kde ve volbách v roce 2004 těsně neuspěl 

George Bush.

 McCainovi poradci navrhli na léto mimo jiné předvolební nemoderovaná 

fóra a debaty obou kandidátů. Obamova strana návrh přijala. 

 

Obama bezvýhradně podpořil Izrael
V prvním velkém projevu poté, co de facto získal nominaci, Obama ujistil 

o své bezvýhradné podpoře Izraele. Během kampaně musel totiž čelit kriti-

ce, že je v zahraniční politice nezkušený a že bude tlačit na Izrael, aby dělal 

přílišné ústupky. Republikánský kandidát John McCain i Clintonová také 

označili za naivní jeho návrh jednat i s nepřáteli Spojených států, například 

s vedením Íránu.

 „Vždy budu hájit právo Izraele se bránit v OSN a ve světě,“ řekl Obama. 

Jeruzalém musí „zůstat hlavním městem Izraele a musí zůstat nerozděle-

ný“, dotkl se další citlivé otázky.  Šéf palestinské samosprávy Mahmúd Abbás 

ihned Obamovy výroky odsoudil. „Toto tvrzení odmítáme. Každý ví, že 

východní Jeruzalém byl v roce 1967 okupován a že my nepřijmeme stát bez 

Jeruzaléma, to musí být jasné,“ prohlásil Abbás.Palestinci trvají na tom, že 

východní část Jeruzaléma je podle rezolucí OSN palestinským územím.

 Obama se také ostře postavil proti Íránu. „Udělám vše v mé moci, abych 

zabránil Íránu získat jadernou zbraň,“ dodal senátor. „Nebezpečí z Íránu je 

vážné a mým cílem bude tuto hrozbu eliminovat.“

 Obama a Clintonová spolu krátce hovořili telefonicky v noci na dnešek. 

Senátor z Illinois své rivalce nabídl setkání a podle jeho mluvčího by ke 

schůzce mělo dojít pravděpodobně dost brzy. Jeden z nejaktivnějších stou-

penců Clintonové, kongresman Charles Rangel, dnes ujistil, že všichni de-

mokraté podpoří Obamu.

Douglas Goodyear a Doug Da-

venport pracovali pro společnost 

DCI. Ta podle sobotního vydaní 

magazínu Newsweek dostala v mi-

nulosti od barmské vojenské vlády 

přes 300 tisíc dolarů (zhruba pět mi-

liónů korun) na vylepšení své pověs-

ti ve Spojených státech. Davenport 

dokonce projekt v roce 2002 vedl.

 „Odstupuji, abych se nestal přítě-

ží kampaně Johna McCaina. Nadále 

ho ale silně podporuji na úřad pre-

zidenta,“ řekl Goodyear.

 Internetové stránky arizonského 

senátora McCaina barmský režim 

odsuzují a aktivity McCainových 

poradců mohou jeho cestu do Bílé-

ho domu nepříjemně zkomplikovat.

 Dlouhodobá kritika barmské 

junty ze strany mezinárodního spo-

lečenství v posledních zesílila v sou-

vislosti s tím, jak svévolně nakládá se 

zahraniční pomocí obětem cyklónu 

Nargis, který postihl na 1,5 miliónu 

lidí, přičemž jich nejméně 28 500 

zabil.

Americký Národní úřad pro letec-

tví a vesmír (NASA) se snaží snížit 

výdaje na cesty do vesmíru. Nabízí 

soukromým společnostem peníze 

na vývoj strojů příští generace, které 

mají přistát u Mezinárodní kosmic-

ké stanice (ISS).

 „Cena vesmírné dopravy je vy-

soká. Věřím, že otevření vesmírné 

stanice komerčnějším aktivitám 

pobídne cestování k ní tím, že ko-

merční subjekty budou zlákány 

k vývoji dostupných a levnějších 

technologií,“ řekl Michael Griffi n.

 Privátní fi rmy by se vedle dopravy 

měly podílet i na činnosti stanice.

 Raketoplány, které NASA v sou-

časnosti používá v roce 2010 do-

slouží. Agentura Reuters uvedla, že 

Spojené státy by mohly využívat 

k vynesení kosmonautů k ISS rus-

kých strojů, dokud nebudou k dis-

pozici náhradní raketoplány.

 „Dramatické zvýšení výkonu 

NASA pomůže uspokojit rostoucí 

potřebu po dodatečné výpočetní 

Loď Červeného kříže, která vez-

la dodávku humanitární pomoci 

do Barmy pro oběti ničivého cy-

klonu Nargis, se potopila. Plavi-

dlo bylo na cestě z Rangúnu do 

oblasti delty řeky Iravadi. Vezlo 

rýži, pitnou vodu a hygienické 

potřeby.

 Posádka lodi se zachránila, ale 

náklad pomoci pro asi 1000 lidí 

je ztracen. Dvoupatrový náklad-

ní člun zřejmě narazil v řece do 

kmene stromu. Posádka se ještě 

snažila loď navést k nejbližšímu 

ostrovu, ale už to nestihla. Člun 

se potopil.

 „Pro Červený kříž a lidi, kteří 

potřebují pomoc, je to velká zrá-

ta. Pomoc se zase o něco zdrží,“ 

řekl představitel barmského Čer-

veného kříže.

 Barma v neděli ofi ciálně při-

znala, že počet obětí cyklonu 

stoupl z 24 000 na 28 500. Hu-

manitární organizace ale mají 

odhady mnohem vyšší. Zemi 

hrozí epidemie tyfu a chole-

ry, protože lidé nemají přístup 

k pitné vodě. Organizace Oxfam 

odhadla, že by obětí mohlo být 

až 1,5 miliónu.

kapacitě a umožní nám poskytovat 

výpočetní výkon a kapacitu pro bu-

doucí mise,“ řekl ředitel výzkum-

ného centra Ames Pete Worden. 

„Tento dodatečný výkon je nezbyt-

ný k dosažení dalších vědeckých 

průlomů.“

Projekt Pleiades
Společnosti Intel, SGI a Nasasi dali 

za úkol vyvinout do roku 2009 vý-

početní systém se špičkovým výko-

nem jeden Petafl ops (1 000 bilió-

nů operací za sekundu) a do roku 

2012 zvýšit výkon dokonce na 10 

Petafl ops (10 000 biliónů operací 

za sekundu). Pro porovnání nejvý-

konnější český superpočítač Amál-

ka disponuje výkonem „pouhých“ 

4,07 biliónu operací za sekundu.

 „Od svého založení se NASA 

vždy snažila zkoumat nejzávažnější 

otázky lidstva, Země a světů, které 

na své odhalení teprve čekají,“ řekl 

Robert „Bo“ Ewald, generální ře-

ditel společnosti SGI.

 „Společnost SGI je patřičně hrdá 

na to, že může být součástí těchto 

snah. Převratné počítačové systémy 

poháněné SGI a nejnovějšími ví-

cejádrovými procesory společnos-

ti Intel představují počítače, které 

jsou předurčené pro nové objevy, 

jež lidstvu umožní dosáhnout co 

nejlepší budoucnosti. Tento projekt 

je zkrátka důležitý pro každého na 

této planetě.“

 V roce 2004 byl spuštěn počítač 

Columbia, který vesmírné agentuře 

výpočetní kapacitu zdesetinásobil. 

Budoucí projekty organizace NASA 

však potřebují ještě větší výpočetní 

výkon, zejména pro provádění věr-

nějších simulací a přesnějšího mo-

delování.

 V roce 2009 se díky projektu 

Pleiades očekává 16násobné zvý-

šení výpočetní kapacity a do roku 

2012 pak její další, desetinásobné 

zvýšení.

 „Projekty jako Pleiades jsou vý-

zvou pro naši představivost a po-

vedou k dalšímu zkoumání Země 

a vesmíru. S tím, jak se blížíme 

k dosažení výkonu, jenž se nám 

dříve zdál nepředstavitelný, se nám 

otevírají ohromné možnosti, které 

obor supercomputingu nabízí. Jsme 

hrdí, že můžeme hrát důležitou 

roli v pomoci NASA při hledání 

nových vědeckých objevů,“ řekla 

Diane Bryantová, viceprezidentka 

společnosti Intel. 

Je to teprve podruhé, co se s podob-

nou záležitostí policejní agentura 

takto přímo obrátila na veřejnost. 

Loni v říjnu zveřejnila snímky ji-

ného internetového pedofi la, který 

se stal v narážce na svou digitálně 

upravenou podobiznu známým jako 

Pan Swirl (swirl = vír, spirála).

 Počítačovým odborníkům se po-

dařilo snímek odkódovat. Fotografi e 

muže pak obletěla svět a zjistilo se, 

že šlo o 32letého učitele z Kanady 

Christophera Paula Neila. 

„Sadrův blok a Sjednocené irácké 

spojenectví (UIA) se dohodly na 

příměří. Jeho hlavním cílem je vy-

řešit krizi v (bagdádské čtvrti) Sadr,“ 

řekl agentuře Reuters Sadrův mluv-

čí Sálih Ubajdí. „Vláda na dohodu 

přistoupila,“ dodal.

 Američtí vojenští činitelé působí-

cí v Iráku v sobotu odpoledne sděli-

li, že o ujednání nemají informace.

 Příměří by znamenalo ukončení 

několikatýdenních bojů mezi Sadro-

vými ozbrojenci a vládními silami.

Američtí senátoři John McCain a Barack Obama už připravují strategie pro vzájemný duel 

v listopadových prezidentských volbách. Oba tábory zjevně očekávají, že boj o kandidaturu 

v Demokratické straně mezi Obamou a Hillary Clintonovou je rozhodnut a je pouze otázkou 

času, kdy Clintonová odstoupí, napsal deník International Herald Tribune.

Dva poradci republikánského kandidáta na úřad 

příštího amerického prezidenta Johna McCaina 

složili funkce. Byli totiž napojeni na lobbistickou 

fi rmu, která reprezentovala barmskou vládní juntu.
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Starosta ruské metropole se v Sevastopolu zúčastnil oslav 

225. výročí vzniku ruské Černomořské fl otily. Před cestou 

řekl v ruských médiích, že Sevastopol možná vůbec nepatří 

Ukrajině, ale jako přístav zůstal součástí Ruské federace. 

Moskevský starosta svůj názor opírá o tvrzení, že Sevastopol 

není výslovně zmíněn mezi oblastmi poloostrova Krym, 

které sovětský vůdce Nikita Chruščov v roce 1954 předal. 

Strana bývalého pákistánského premiéra Naváze Šarífa 

v pondělí oznámila, že vystupuje z vládní koalice. Stalo 

se tak jen tři měsíce po parlamentních volbách, v nichž 

opozice porazila blok prezidenta Parvíze Mušarafa. 

Vláda se rozpadá po pouhých šesti týdnech fungování 

a turbulence na pákistánské politické scéně nekončí. 

Hlavní příčinou odchodu Šarífovy Pákistánské muslimské 

ligy jsou neshody ohledně opětovného dosazení soudců.

Vítězem nedělních předčasných srbských parlamentních 

voleb se stala prozápadní koalice Za evropské Srbsko vedená 

prezidentem Borisem Tadičem, která získala 39 procent 

hlasů. Druhá skončila nacionalistická Srbská radikální strana 

s 29 procenty. Její předseda Tomislav Nikolić už vyzval své 

spojence k vytvoření koaliční vlády. Výsledky nedávají ani 

jedné straně jasnou převahu. Sent opubis, quitame vitiam res 

cas inte conduc vesidie mentrum inariss upplint eruntemum

Kdo bude chyb t Ukrajina zakázala starostovi 
Moskvy vstup do zem

Krize v Pákistánu nekon í V Srbsku vyhrála proevropská strana

Tibetský exilový v dce dalajláma zahájí tento 
týden turné po evropských metropolích. Cestu 
už te  poznamenávají potíže a rozpaky na 
diplomatické úrovni.

Zem t esení o síle až osm stup  Richterovy 
škály zasáhlo v pond lí ínskou provincii S‘-
chuan. Podle agentury Reuters zabilo 8500 

lidí. V oblasti je srovnáno se zemí 80 procent 
budov. Ot esy p dy pocítily i další asijské státy.

Venezuelský prezident Hugo Chávez ost e napadl 
n meckou kanclé ku Angelu Merkelovou, 
když ji coby pravicovou politi ku p irovnal 
k následník m Adolfa Hitlera.

McCainovi poradci končí kvůli 
lobbingu pro barmskou juntu

Ani Brown nechce rozlítit Čínu
Příští týden zavítá dalajláma také do 

Londýna. Ve čtvrtek promluví v par-

lamentu o lidských právech v Číně 

a v pátek se má setkat s premiérem 

Gordonem Brownem. V premiéro-

vě domě v Downing Street č. 10 to 

ale nebude. Setkání je naplánováno 

v paláci Lambeth, domově arcibis-

kupa z Canterbury. 

Tibet pod nadvládou Číny
Čínská armáda obsadila Tibet, kte-

rý považuje za historickou součást 

svého území, v roce 1951. Tibetští 

aktivisté obviňují Peking z potla-

čování tradiční kultury v provincii 

a usilují o samostatnost Tibetu nebo 

přinejmenším o jeho výraznou au-

tonomii v rámci Číny.

 Merkelová sice Chávezova nařčení 

nijak nekomentovala, pořadatelé pe-

ruánského setkání se ale přesto roz-

hodli předejít další konfrontaci a bě-

hem zahajovacích projevů summitu 

posadili oba politiky co nejdál od 

sebe. Pak se ale přesto státníci setkali 

tváří v tvář, a dokonce si několikrát 

potřásli rukou.

 Nečekaně smířlivý Chávez. Ru-

kou si potřásl i se španělským premi-

érem.Chavez se také pokusil uhladit 

vztahy se Zapaterem, s nímž se loni 

na iberoamerickém summitu v Chi-

le dostal do slovní přestřelky kvůli 

tomu, že označil bývalého španělské-

ho premiéra Josého Maríu Aznara 

za fašistu. Do vzrušené debaty tehdy 

zasáhl španělský král a vyzval Cháve-

ze, aby už konečně zmlkl.

 Na televizních záběrech z nyněj-

šího summitu bylo vidět, jak se Chá-

vez přiblížil k Zapaterovi, promluvil 

s ním několik slov a poté usmívající-

ho se španělského premiéra poplácal 

přátelsky po rameni. 

 Jednání více než padesátky státní-

ků na summitu zemí Evropské unie 

a Latinské Ameriky, který skončil 

v peruánské metropoli dnes nad rá-

nem SELČ (v pátek večer místního 

času), se soustředilo na dvě hlavní 

témata - boj proti chudobě a globál-

nímu oteplování. 

 Ačkoliv se McCain v rámci kam-

paně staví do role bojovníka pro-

ti korupci a střetu zájmů, není to 

poprvé, co byl ve spojení s lobbisty. 

Jeho senátorskou kariéru navíc už 

počátkem 80. let poznamenala aféra 

okolo získávání fi nančních příspěv-

ků, tzv. Keating Five. McCain nako-

nec ze skandálu vyvázl jen s pokárá-

ním etické komise Senátu.

 McCain se narodil 29. srpna 1936 

na americké letecké základně Coco 

Solo v Panamě, kde sloužil jeho 

otec. Jak McCainův otec, tak dě-

deček byli admirálové námořnictva 

USA. McCain se v dětství často stě-

hoval: žil v Connecticutu, Virginii, 

v Pearl Harboru na Havaji a na řadě 

míst v Tichém oceánu.

 V rámci rodinné tradice nastoupil 

na námořní akademii v Annapolisu, 

kterou absolvoval v roce 1958. Bě-

hem studií vynikl zejména jako bo-

xer lehké váhy a často byl trestán za 

neuposlechnutí příkazů.

 Po absolvování letů na základ-

nách na Floridě a v Texasu se stal 

pilotem působícím na válečných 

lodích v Karibiku, kde McCaina za-

stihla kubánská krize. V Mississippi 

o dva roky později poznal rozvede-

nou modelku s dvěma dětmi Carol 

Sheppovou, kterou si vzal v červnu 

1965. O rok později se jim narodi-

la dcera Sidney. Před odchodem do 

vietnamské války v roce 1967 byl 

McCain dislokován ve Středomoří 

a Atlantiku.

Hrdina z Vietnamu
V červenci 1967 McCain poprvé 

málem zahynul při nehodě na zá-

kladně v Tonkinském zálivu. Jeho 

letadlo bylo před vzlétnutím zasaže-

no při neúmyslném odpálení rakety. 

McCain z kokpitu unikl na poslední 

chvíli, jedna z bomb na jeho letadle 

stroj zcela rozmetala a při následném 

požáru zahynulo 132 mužů a 62 

dalších bylo zraněno. Šrapnel zasáhl 

McCaina na hrudi a na nohou.

 V říjnu téhož roku bylo McCai-

novo letadlo sestřeleno nad Hano-

jí. Pilot se katapultoval, přičemž si 

zlomil nohy a ruku. Vietnamci mu 

zajistili lékařskou péči až poté, co se 

dozvěděli, že zajali syna amerického 

admirála. Na svobodu ho propustili 

až po pěti a půl letech, neboť odmítl 

výměnu své osoby za Vietnamce za-

jatého USA. McCain žádal, aby byli 

propuštěni i další Američané, s kte-

rými byl držen.

 Za léta v zajetí zažil McCain řadu 

výslechů a mučení a dva roky strávil 

na samotce, kde se pokusil o sebe-

vraždu. Nakonec podepsal přiznání 

kriminálníka. „Pochopil jsem to, co 

řada dalších: každý má svůj bod zlo-

mu,“ řekl později. Do přiznání však 

schválně vepsal křiklavá komunis-

tická hesla a gramatické chyby. Mc-

Cain má dodnes z mučení následky, 

nezvedne ruce nad hlavu.

 Po návratu do Spojených států 

McCain prodělal dlouhou rekonva-

lescenci a vrátil se do služby. V roce 

1979 se na Havaji potkal s o sedm-

náct let mladší učitelkou Cindy Lou 

Hensleyovou, kvůli níž se o rok poz-

ději rozvedl. Pár měsíců po svatbě 

s Hensleyovou kapitán McCain od 

námořnictva odešel. Za svou službu 

obdržel v průběhu let pět vysokých 

vyznamenání.

Politická kariéra
Následoval vstup do politiky. V roce 

1982 byl McCain zvolen do Sně-

movny reprezentantů a za čtyři roky 

poprvé do Senátu. Senátorem za 

Arizonu je dosud.

 Kongresman McCain byl většinou 

zajedno s politickou linií prezidenta 

Ronalda Reagana. Nesouhlasil ale 

s prezidentovým vetem zákona, kte-

rý zaváděl sankce pro Jihoafrickou 

republiku, v níž panoval aparteid. 

McCain pomohl Reaganovo veto 

přehlasovat.

 Úspěšnou kariéru senátora po-

znamenala aféra se získáváním fi -

nančních příspěvků spojených s tak-

zvaným skandálem Keating Five.

Německu setkání s dalajlámou od-

mítl spolkový prezident i ministr 

zahraničí. Předseda britské vlády ho 

zase, ve snaze vyhnout se konfrontaci 

s Čínou, která Tibet přes půl století 

okupuje, nepřijme ve svém sídle.

Dalajláma stráví v Německu čtyři 

dny. Kancléřka Angela Merkelová, 

která loni v září prolomila ledy tím, 

že se i přes odpor Číny s dalajlámou 

ofi ciálně sešla, však bude od úterka 

na návštěvě Latinské Ameriky.

Dalajlámovi spolupracovníci se 

proto snažili zajistit jeho setkání 

s německým prezidentem a šéfem 

diplomacie. Horst Köhler i Frank-

Walter Steinmeier to však odmítli. 

Prezidentská kancelář i ministerstvo 

zahraničí se odvolává na zaneprázd-

něnost představitelů.

Zprávy o situaci jsou kusé a vzhledem k noční tmě není jasný rozsah kata-

strofy. Počet obětí zřejmě poroste.

 Úřady nejprve uváděly jen pět mrtvých, čtyři děti a muže, který zahynul, 

když se zřítila vodárenská věž v Mian-jangu. Ofi ciální agentura Nová Čína 

pak uvedla, že jen v jediném regionu v S‘-čchuanu přišlo o život 3000 až 

5000 lidí.

 Otřesy způsobily škody i v sousední provincii Jün-nan, kde se zřítily čtyři 

budovy. Spadly i dvě školy. Pod troskami budov má být 900 studentů, 50 se 

jich podařilo zachránit, o stavu dalších se neví.

 Živel srovnal v oblasti S‘-čchuan 80 procent budov.:. Živel srovnal v ob-

lasti S‘-čchuan 80 procent budov.foto: Reuters/Stringer

 Základní škola se zřítila v průmyslové oblasti Čchung-čchingu sousedící 

se S‘-čchuanem, od něhož je vzdálena asi 300 kilometrů. V té zahynuly 

nejméně čtyři děti a alespoň sto jich bylo zraněno. O druhé škole čínská 

agentura Nová Čína nepodala moc podrobností kromě toho, že se jedná 

o střední školu a do záchranné operace bylo nasazeno na 3000 záchranářů 

včetně vojáků s vrtulníky.

 Otřesy půdy pocítily i další asijské státy.:. Otřesy půdy pocítily i další asij-

ské státy.foto: Reuters/Xinhua/Chen Xie

 Epicentrum zemětřesení leželo asi sto kilometrů severozápadně od hlav-

ního města provincie. Hypocentrum leželo v hloubce deseti kilometrů. 

Americký geofyzikální úřad odhadl sílu zemětřesení na 7,8 stupně. 

Chávez tímto výrokem reagoval na 

slova Merkelové, která v rozhovoru 

pro DPA prohlásila, že Chávez není 

skutečným hlasem jihoamerických 

států. Přestřelka se odehrála pár dní 

před zahájením summitu EU a států 

latinské Ameriky.

Chávez vypustil nelichotivé vý-

roky na kancléřčinu adresu v rámci 

nedělního televizního pořadu Aló 

Presidente. Venezuelského preziden-

ta se podle všeho dotklo vyjádření 

Merkelové, která nabádala jihoame-

rické vlády k odstupu od Venezuely 

a vyjádřila pochybnost nad tím, zdali 

státem řízené ekonomiky (mezi něž 

patří i Venezuela), jsou schopny lépe 

řešit ožehavé problémy současnosti.

Chávez ve svém vystoupení mimo 

jiné prohlásil, že dosud není rozhod-

nut, zda pojede na summit Evropské 

unie a zemí latinské Ameriky, který 

se uskuteční v peruánské Limě 16. 

a 17. května. Svou nerozhodnost 

zdůvodnil mimo jiné i tím, že si není 

jist, zda by si při střetnutí s němec-

kou kancléřkou neodpustil i další 

nevhodné výroky na její osobu.

Pro Cháveze nejde o první slov-

ní incident. Amerického prezidenta 

Bushe nazval před časem ďáblem 

a někdejšího španělského premié-

ra Josého Maríu Aznara označil pro 

změnu za fašistu.

Obamovi poradci si podle svých slov uvědomují, že ještě není vyhráno

a před demokratickým celonárodním sjezdem budou primárky ještě v šesti

amerických státech, nejbližší v úterý v Západní Virginii. Šance Clintonové

dostat se do závěrečného boje o Bílý dům však o víkendu výrazně klesly

poté, co vyšlo najevo, že Obamu podporuje stále víc stranických špiček, tzv. 

superdelegátů.

Obamu v současnosti podporuje 277 superdelegátů, o čtyři víc, než Clin-

tonovou. Až dosud přitom měla navrch bývalá první dáma.

Lidé z Obamova i McCainova tábora usoudili, že je čas připravit se na

vzájemný podzimní souboj o post příštího prezidenta USA. Dlouhodobě

dosud Američané preferovali demokrata Obamu před republikánem Mc-

Cainem. V případě Obamova vítězství se stane nástupcem George Bushe

vůbec první muž tmavé pleti, zvítězí-li McCain, stane se nejstarším ame-

rických prezidentem v době svého zvolení. Při lednové inauguraci by mu

bylo 72 let.

Mediální bitva je na spadnutí
Týmy obou politiků se už ve zhruba tuctu klíčových federálních států za-

měřily zejména na nezávislé voliče a Latinoameričany. První televizní spoty

jsou už připraveny. Celkem na ně plánuje Republikánská strana vydat 19,5

miliónu dolarů, Obamovy fi nanční možnosti se očekávají vyšší.

Reklamní klipy nemají ani tak vyzdvihovat schopnosti kandidátů, jako

hanět soupeře. McCainův tábor bude Obamu prezentovat jako málo zkuše-

ného, opačná strana vyobrazí McCaina jako pokračovatele Bushovy politiky

války a utrácení.

V plném proudu budou brzy i agitace v terénu. McCain má v příštích

dnech zahájit sérii projevů na spíše demokratické téma globálního oteplo-

vání. Obama už zase vyslal své týmy do Ohia a Pensylvánie, kde ho v pri-

márkách Clintonová porazila. McCain se kromě států, kde Obama prohrál

primárky soustřeďuje i na státy, kde ve volbách v roce 2004 těsně neuspěl

George Bush.

McCainovi poradci navrhli na léto mimo jiné předvolební nemoderovaná

fóra a debaty obou kandidátů. Obamova strana návrh přijala. 

Obama bezvýhradně podpořil Izrael
V prvním velkém projevu poté, co de facto získal nominaci, Obama ujistil

o své bezvýhradné podpoře Izraele. Během kampaně musel totiž čelit kriti-

ce, že je v zahraniční politice nezkušený a že bude tlačit na Izrael, aby dělal

přílišné ústupky. Republikánský kandidát John McCain i Clintonová také

označili za naivní jeho návrh jednat i s nepřáteli Spojených států, například

s vedením Íránu.

„Vždy budu hájit právo Izraele se bránit v OSN a ve světě,“ řekl Obama. 

Jeruzalém musí „zůstat hlavním městem Izraele a musí zůstat nerozděle-

ný“, dotkl se další citlivé otázky.  Šéf palestinské samosprávy Mahmúd Abbás

ihned Obamovy výroky odsoudil. „Toto tvrzení odmítáme. Každý ví, že

východní Jeruzalém byl v roce 1967 okupován a že my nepřijmeme stát bez

Jeruzaléma, to musí být jasné,“ prohlásil Abbás.Palestinci trvají na tom, že

východní část Jeruzaléma je podle rezolucí OSN palestinským územím.

Obama se také ostře postavil proti Íránu. „Udělám vše v mé moci, abych

zabránil Íránu získat jadernou zbraň,“ dodal senátor. „Nebezpečí z Íránu je

vážné a mým cílem bude tuto hrozbu eliminovat.“

Obama a Clintonová spolu krátce hovořili telefonicky v noci na dnešek. 

Senátor z Illinois své rivalce nabídl setkání a podle jeho mluvčího by ke

schůzce mělo dojít pravděpodobně dost brzy. Jeden z nejaktivnějších stou-

penců Clintonové, kongresman Charles Rangel, dnes ujistil, že všichni de-

mokraté podpoří Obamu.

Douglas Goodyear a Doug Da-

venport pracovali pro společnost

DCI. Ta podle sobotního vydaní

magazínu Newsweek dostala v mi-

nulosti od barmské vojenské vlády

přes 300 tisíc dolarů (zhruba pět mi-

liónů korun) na vylepšení své pověs-

ti ve Spojených státech. Davenport

dokonce projekt v roce 2002 vedl.

 „Odstupuji, abych se nestal přítě-

ží kampaně Johna McCaina. Nadále

ho ale silně podporuji na úřad pre-

zidenta,“ řekl Goodyear.

 Internetové stránky arizonského

senátora McCaina barmský režim

odsuzují a aktivity McCainových

poradců mohou jeho cestu do Bílé-

ho domu nepříjemně zkomplikovat.

 Dlouhodobá kritika barmské

junty ze strany mezinárodního spo-

lečenství v posledních zesílila v sou-

vislosti s tím, jak svévolně nakládá se

zahraniční pomocí obětem cyklónu

Nargis, který postihl na 1,5 miliónu

lidí, přičemž jich nejméně 28 500

zabil.

Americký Národní úřad pro letec-

tví a vesmír (NASA) se snaží snížit 

výdaje na cesty do vesmíru. Nabízí 

soukromým společnostem peníze 

na vývoj strojů příští generace, které 

mají přistát u Mezinárodní kosmic-

ké stanice (ISS).

 „Cena vesmírné dopravy je vy-

soká. Věřím, že otevření vesmírné 

stanice komerčnějším aktivitám 

pobídne cestování k ní tím, že ko-

merční subjekty budou zlákány 

k vývoji dostupných a levnějších 

technologií,“ řekl Michael Griffi n.

 Privátní fi rmy by se vedle dopravy 

měly podílet i na činnosti stanice.

 Raketoplány, které NASA v sou-

časnosti používá v roce 2010 do-

slouží. Agentura Reuters uvedla, že 

Spojené státy by mohly využívat 

k vynesení kosmonautů k ISS rus-

kých strojů, dokud nebudou k dis-

pozici náhradní raketoplány.

 „Dramatické zvýšení výkonu 

NASA pomůže uspokojit rostoucí 

potřebu po dodatečné výpočetní 

Loď Červeného kříže, která vez-

la dodávku humanitární pomoci

do Barmy pro oběti ničivého cy-

klonu Nargis, se potopila. Plavi-

dlo bylo na cestě z Rangúnu do

oblasti delty řeky Iravadi. Vezlo

rýži, pitnou vodu a hygienické

potřeby.

Posádka lodi se zachránila, ale

náklad pomoci pro asi 1000 lidí

je ztracen. Dvoupatrový náklad-

ní člun zřejmě narazil v řece do

kmene stromu. Posádka se ještě

snažila loď navést k nejbližšímu

ostrovu, ale už to nestihla. Člun

se potopil.

„Pro Červený kříž a lidi, kteří

potřebují pomoc, je to velká zrá-

ta. Pomoc se zase o něco zdrží,“

řekl představitel barmského Čer-

veného kříže.

Barma v neděli ofi ciálně při-

znala, že počet obětí cyklonu

stoupl z 24 000 na 28 500. Hu-

manitární organizace ale mají

odhady mnohem vyšší. Zemi

hrozí epidemie tyfu a chole-

ry, protože lidé nemají přístup

k pitné vodě. Organizace Oxfam

odhadla, že by obětí mohlo být

až 1,5 miliónu.

kapacitě a umožní nám poskytovat

výpočetní výkon a kapacitu pro bu-

doucí mise,“ řekl ředitel výzkum-

ného centra Ames Pete Worden. 

„Tento dodatečný výkon je nezbyt-

ný k dosažení dalších vědeckých

průlomů.“

Projekt Pleiades
Společnosti Intel, SGI a Nasasi dali

za úkol vyvinout do roku 2009 vý-

početní systém se špičkovým výko-

nem jeden Petafl ops (1 000 bilió-

nů operací za sekundu) a do roku

2012 zvýšit výkon dokonce na 10

Petafl ops (10 000 biliónů operací

za sekundu). Pro porovnání nejvý-

konnější český superpočítač Amál-

ka disponuje výkonem „pouhých“

4,07 biliónu operací za sekundu.

 „Od svého založení se NASA

vždy snažila zkoumat nejzávažnější

otázky lidstva, Země a světů, které

na své odhalení teprve čekají,“ řekl

Robert „Bo“ Ewald, generální ře-

ditel společnosti SGI.

 „Společnost SGI je patřičně hrdá

na to, že může být součástí těchto

snah. Převratné počítačové systémy

poháněné SGI a nejnovějšími ví-

cejádrovými procesory společnos-

ti Intel představují počítače, které

jsou předurčené pro nové objevy, 

jež lidstvu umožní dosáhnout co

nejlepší budoucnosti. Tento projekt

je zkrátka důležitý pro každého na

této planetě.“

 V roce 2004 byl spuštěn počítač

Columbia, který vesmírné agentuře

výpočetní kapacitu zdesetinásobil. 

Budoucí projekty organizace NASA

však potřebují ještě větší výpočetní

výkon, zejména pro provádění věr-

nějších simulací a přesnějšího mo-

delování.

 V roce 2009 se díky projektu

Pleiades očekává 16násobné zvý-

šení výpočetní kapacity a do roku

2012 pak její další, desetinásobné

zvýšení.

 „Projekty jako Pleiades jsou vý-

zvou pro naši představivost a po-

vedou k dalšímu zkoumání Země

a vesmíru. S tím, jak se blížíme

k dosažení výkonu, jenž se nám

dříve zdál nepředstavitelný, se nám

otevírají ohromné možnosti, které

obor supercomputingu nabízí. Jsme

hrdí, že můžeme hrát důležitou

roli v pomoci NASA při hledání

nových vědeckých objevů,“ řekla

Diane Bryantová, viceprezidentka

společnosti Intel. 

Je to teprve podruhé, co se s podob-

nou záležitostí policejní agentura 

takto přímo obrátila na veřejnost. 

Loni v říjnu zveřejnila snímky ji-

ného internetového pedofi la, který 

se stal v narážce na svou digitálně 

upravenou podobiznu známým jako 

Pan Swirl (swirl = vír, spirála).

 Počítačovým odborníkům se po-

dařilo snímek odkódovat. Fotografi e 

muže pak obletěla svět a zjistilo se, 

že šlo o 32letého učitele z Kanady 

Christophera Paula Neila. 

„Sadrův blok a Sjednocené irácké 

spojenectví (UIA) se dohodly na 

příměří. Jeho hlavním cílem je vy-

řešit krizi v (bagdádské čtvrti) Sadr,“ 

řekl agentuře Reuters Sadrův mluv-

čí Sálih Ubajdí. „Vláda na dohodu 

přistoupila,“ dodal.

 Američtí vojenští činitelé působí-

cí v Iráku v sobotu odpoledne sděli-

li, že o ujednání nemají informace.

 Příměří by znamenalo ukončení 

několikatýdenních bojů mezi Sadro-

vými ozbrojenci a vládními silami.

Američtí senátoři John McCain a Barack Obama už připravují strategie pro vzájemný duel 

v listopadových prezidentských volbách. Oba tábory zjevně očekávají, že boj o kandidaturu 

v Demokratické straně mezi Obamou a Hillary Clintonovou je rozhodnut a je pouze otázkou 

času, kdy Clintonová odstoupí, napsal deník International Herald Tribune.

Dva poradci republikánského kandidáta na úřad 

příštího amerického prezidenta Johna McCaina 

složili funkce. Byli totiž napojeni na lobbistickou 

fi rmu, která reprezentovala barmskou vládní juntu.
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Státníci se vyhýbají 
dalajlámovi

Obětí zemětřesení 
v Číně už je přes 
osm tisíc

Chávez označil
Merkelovou za 
nástupkyni Hitlera
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Starosta ruské metropole se v Sevastopolu zúčastnil oslav 

225. výročí vzniku ruské Černomořské fl otily. Před cestou

řekl v ruských médiích, že Sevastopol možná vůbec nepatří

Ukrajině, ale jako přístav zůstal součástí Ruské federace. 

Moskevský starosta svůj názor opírá o tvrzení, že Sevastopol 

není výslovně zmíněn mezi oblastmi poloostrova Krym, 

které sovětský vůdce Nikita Chruščov v roce 1954 předal. 

Strana bývalého pákistánského premiéra Naváze Šarífa 

v pondělí oznámila, že vystupuje z vládní koalice. Stalo 

se tak jen tři měsíce po parlamentních volbách, v nichž

opozice porazila blok prezidenta Parvíze Mušarafa. 

Vláda se rozpadá po pouhých šesti týdnech fungování

a turbulence na pákistánské politické scéně nekončí. 

Hlavní příčinou odchodu Šarífovy Pákistánské muslimské

ligy jsou neshody ohledně opětovného dosazení soudců.

Vítězem nedělních předčasných srbských parlamentních

voleb se stala prozápadní koalice Za evropské Srbsko vedená

prezidentem Borisem Tadičem, která získala 39 procent 

hlasů. Druhá skončila nacionalistická Srbská radikální strana 

s 29 procenty. Její předseda Tomislav Nikolić už vyzval své

spojence k vytvoření koaliční vlády. Výsledky nedávají ani

jedné straně jasnou převahu. Sent opubis, quitame vitiam res 

cas inte conduc vesidie mentrum inariss upplint eruntemum

Ukrajina zakázala starostovi
Moskvy vstup do zem

Krize v Pákistánu nekon í V Srbsku vyhrála proevropská strana

Tibetský exilový v dce dalajláma zahájí tento 
týden turné po evropských metropolích. Cestu 
už te  poznamenávají potíže a rozpaky na 
diplomatické úrovni.

Zem t esení o síle až osm stup  Richterovy
škály zasáhlo v pond lí ínskou provincii S‘-
chuan. Podle agentury Reuters zabilo 8500 

lidí. V oblasti je srovnáno se zemí 80 procent 
budov. Ot esy p dy pocítily i další asijské státy.

Venezuelský prezident Hugo Chávez ost e napadl 
n meckou kanclé ku Angelu Merkelovou, 
když ji coby pravicovou politi ku p irovnal 
k následník m Adolfa Hitlera.

McCainovi poradci končí kvůli 
lobbingu pro barmskou juntu

Ani Brown nechce rozlítit Čínu
Příští týden zavítá dalajláma také do 

Londýna. Ve čtvrtek promluví v par-

lamentu o lidských právech v Číně 

a v pátek se má setkat s premiérem 

Gordonem Brownem. V premiéro-

vě domě v Downing Street č. 10 to 

ale nebude. Setkání je naplánováno 

v paláci Lambeth, domově arcibis-

kupa z Canterbury. 

Tibet pod nadvládou Číny
Čínská armáda obsadila Tibet, kte-

rý považuje za historickou součást 

svého území, v roce 1951. Tibetští 

aktivisté obviňují Peking z potla-

čování tradiční kultury v provincii 

a usilují o samostatnost Tibetu nebo 

přinejmenším o jeho výraznou au-

tonomii v rámci Číny.

Merkelová sice Chávezova nařčení 

nijak nekomentovala, pořadatelé pe-

ruánského setkání se ale přesto roz-

hodli předejít další konfrontaci a bě-

hem zahajovacích projevů summitu 

posadili oba politiky co nejdál od 

sebe. Pak se ale přesto státníci setkali 

tváří v tvář, a dokonce si několikrát 

potřásli rukou.

Nečekaně smířlivý Chávez. Ru-

kou si potřásl i se španělským premi-

érem.Chavez se také pokusil uhladit 

vztahy se Zapaterem, s nímž se loni 

na iberoamerickém summitu v Chi-

le dostal do slovní přestřelky kvůli 

tomu, že označil bývalého španělské-

ho premiéra Josého Maríu Aznara 

za fašistu. Do vzrušené debaty tehdy 

zasáhl španělský král a vyzval Cháve-

ze, aby už konečně zmlkl.

Na televizních záběrech z nyněj-

šího summitu bylo vidět, jak se Chá-

vez přiblížil k Zapaterovi, promluvil 

s ním několik slov a poté usmívající-

ho se španělského premiéra poplácal 

přátelsky po rameni. 

Jednání více než padesátky státní-

ků na summitu zemí Evropské unie 

a Latinské Ameriky, který skončil 

v peruánské metropoli dnes nad rá-

nem SELČ (v pátek večer místního 

času), se soustředilo na dvě hlavní 

témata - boj proti chudobě a globál-

nímu oteplování. 

 Ačkoliv se McCain v rámci kam-

paně staví do role bojovníka pro-

ti korupci a střetu zájmů, není to 

poprvé, co byl ve spojení s lobbisty. 

Jeho senátorskou kariéru navíc už 

počátkem 80. let poznamenala aféra 

okolo získávání fi nančních příspěv-

ků, tzv. Keating Five. McCain nako-

nec ze skandálu vyvázl jen s pokárá-

ním etické komise Senátu.

 McCain se narodil 29. srpna 1936 

na americké letecké základně Coco 

Solo v Panamě, kde sloužil jeho 

otec. Jak McCainův otec, tak dě-

deček byli admirálové námořnictva 

USA. McCain se v dětství často stě-

hoval: žil v Connecticutu, Virginii, 

v Pearl Harboru na Havaji a na řadě 

míst v Tichém oceánu.

 V rámci rodinné tradice nastoupil 

na námořní akademii v Annapolisu, 

kterou absolvoval v roce 1958. Bě-

hem studií vynikl zejména jako bo-

xer lehké váhy a často byl trestán za 

neuposlechnutí příkazů.

 Po absolvování letů na základ-

nách na Floridě a v Texasu se stal

pilotem působícím na válečných

lodích v Karibiku, kde McCaina za-

stihla kubánská krize. V Mississippi

o dva roky později poznal rozvede-

nou modelku s dvěma dětmi Carol

Sheppovou, kterou si vzal v červnu

1965. O rok později se jim narodi-

la dcera Sidney. Před odchodem do

vietnamské války v roce 1967 byl

McCain dislokován ve Středomoří

a Atlantiku.

Hrdina z Vietnamu
V červenci 1967 McCain poprvé

málem zahynul při nehodě na zá-

kladně v Tonkinském zálivu. Jeho

letadlo bylo před vzlétnutím zasaže-

no při neúmyslném odpálení rakety. 

McCain z kokpitu unikl na poslední

chvíli, jedna z bomb na jeho letadle

stroj zcela rozmetala a při následném

požáru zahynulo 132 mužů a 62

dalších bylo zraněno. Šrapnel zasáhl

McCaina na hrudi a na nohou.

 V říjnu téhož roku bylo McCai-

novo letadlo sestřeleno nad Hano-

jí. Pilot se katapultoval, přičemž si

zlomil nohy a ruku. Vietnamci mu

zajistili lékařskou péči až poté, co se

dozvěděli, že zajali syna amerického

admirála. Na svobodu ho propustili

až po pěti a půl letech, neboť odmítl

výměnu své osoby za Vietnamce za-

jatého USA. McCain žádal, aby byli

propuštěni i další Američané, s kte-

rými byl držen.

 Za léta v zajetí zažil McCain řadu

výslechů a mučení a dva roky strávil

na samotce, kde se pokusil o sebe-

vraždu. Nakonec podepsal přiznání

kriminálníka. „Pochopil jsem to, co

řada dalších: každý má svůj bod zlo-

mu,“ řekl později. Do přiznání však

schválně vepsal křiklavá komunis-

tická hesla a gramatické chyby. Mc-

Cain má dodnes z mučení následky, 

nezvedne ruce nad hlavu.

 Po návratu do Spojených států

McCain prodělal dlouhou rekonva-

lescenci a vrátil se do služby. V roce

1979 se na Havaji potkal s o sedm-

náct let mladší učitelkou Cindy Lou

Hensleyovou, kvůli níž se o rok poz-

ději rozvedl. Pár měsíců po svatbě

s Hensleyovou kapitán McCain od

námořnictva odešel. Za svou službu

obdržel v průběhu let pět vysokých

vyznamenání.

Politická kariéra
Následoval vstup do politiky. V roce

1982 byl McCain zvolen do Sně-

movny reprezentantů a za čtyři roky

poprvé do Senátu. Senátorem za

Arizonu je dosud.

 Kongresman McCain byl většinou

zajedno s politickou linií prezidenta

Ronalda Reagana. Nesouhlasil ale

s prezidentovým vetem zákona, kte-

rý zaváděl sankce pro Jihoafrickou

republiku, v níž panoval aparteid. 

McCain pomohl Reaganovo veto

přehlasovat.

 Úspěšnou kariéru senátora po-

znamenala aféra se získáváním fi -

nančních příspěvků spojených s tak-

zvaným skandálem Keating Five.
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Stát využil zvýšeného zájmu o ak-

cie energetické společnosti ČEZ 

a v posledním dnu, ve kterém se ob-

chodovaly s nárokem na dividendu, 

prodal dosud jejich největší balík. 

Za 3,7 milionu akcií utržil v pon-

dělí přibližně 4,5 miliardy korun. Je 

to dosud největší objem akcií ČEZ, 

který stát na burze za jeden den 

prodal. Dividenda by měla - pokud 

ji akcionáři schválí - dosáhnout 40 

korun na akcii hrubého.

 Stát se tak zbavil téměř poloviny 

z plánovaného sedmiprocentního 

balíku. V současné době je podíl 

státu v ČEZu 64,28 procenta, před 

zahájením prodejů to bylo 67,1 pro-

centa. Z údajů Střediska cenných 

papírů vyplývá, že během pondě-

lí podíl státu klesl během pondělí 

o 0,63 procentního bodu.

 ČEZ před několika dny zároveň 

dokončil odkup téměř deseti pro-

cent akcií. Akcionářům chce příští 

týden na valné hromadě navrhnout 

jejich zrušení. Tím se sníží základní 

Zdražování ropy ve světě a jejích 

produktů na burze v Rotterdamu 

tlumila jako polštář v dopadu k řidi-

čům týdny a měsíce posilující koru-

na a ochota pumpařů brát ze svých 

zisků. Dnes už tyhle vlivy platí míň 

a míň.

 Předpoklady lidí z oboru se na-

plnily - Distributorské marže klesly 

na minimum a stanice tedy víc než 

jindy promítly své drahé nákupy 

Tolik, kolik dnes stojí nafta u čerpacích 

stanic, řidiči v Česku ještě nikdy neplatili. 

Koncem týdne dosáhla průměrná cena 

dieselu u pump historického rekordu.

dolarů na cenu kolem 113 dolarů 

za barel, české velkoobchodní ceny 

vylétly nahoru kvůli stále vysokým 

cenám na rotterdamské burze s ben-

zínem a naftou.

 Dosud nejvyšší sumu platili řidiči 

za naftu loni v prosinci, kdy se kvůli 

nedostatku a prodloužené odstávce 

rafi nérií prodával litr za 32,08 korun. 

Během tohoto týdne vzrostla cena 

litru stále žádanější nafty až o sedm-

CCS zlevnila na aktuálních 32,22 

korun za litr. 

 Cena barelu ropy podle Hatla-

patky v létě nevzroste výrazněji nad 

150 dolarů. „Pokud ano, bude to 

zřejmě za asistence opět oslabujícího 

dolaru,“ podotkl.

 Rozdíl mezi cenou benzínu 

a nafty je vedle vyšší poptávky v Ev-

ropě rovněž způsoben potížemi při 

výrobě elektrické energie v někte-

bami uhlí, protože se kvůli vysokým 

cenám komodity a regulovaným ce-

nám elektřiny stává produkce elek-

třiny nerentabilní. To vyvolává tlak 

na poptávku po náhradních zdrojích 

včetně nafty,“ řekl Hatlapatka.

 Při ceně benzinu 32 korun za litr 

připadá na nákupní ceny a rafi naci 

13,06 Kč, na spotřební daň 11,84 Kč, 

na marže distributorů a obchodníků 

cca dvě koruny a na DPH 5,10 Kč.

Stát na burze 
prodal největší 
část akcií ČEZ

Překvapení na burze! Nafta je 
nejdražší v historii: 32,60 za litr

Akcie Akcie NWR rázně posilují. Cena je o 17,5 procenta výše než při emisi Akcie ČEZ

Rozhovor Ropa

Dojde do konce 
roku ke stabilizaci 
infl ace? Bude 
dále klesat 
nezaměstnanost? 
Proč zpomaluje 
český průmysl? 

Ropa dobyla 

další rekord: 

127,82 dolarů za 

barel
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AAA   34,89 -3,35
CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49 
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS  692,30  2,02 
PHILIP MORRIS R  7 095,00  0,84 
TELEFÓNICA O2 C.R.  535,40  2,04 
UNIPETROL  311,30  -0,06 
ZENTIVA  900,60  -0,21
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CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49 
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS  692,30  2,02 
PHILIP MORRIS R  7 095,00  0,84 
TELEFÓNICA O2 C.R.  535,40  2,04 
UNIPETROL  311,30  -0,06 
ZENTIVA  900,60  -0,21 

AAA   34,89 -3,35
CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49 
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS 692,30 2,02

Burzovní zprávy

Hypotéky

Spot ebitelské úv ry

Martin Denemark
zpravodaj v Pražské burzy
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Stát využil zvýšeného zájmu o ak-

cie energetické společnosti ČEZ 

a v posledním dnu, ve kterém se ob-

chodovaly s nárokem na dividendu, 

prodal dosud jejich největší balík. 

Za 3,7 milionu akcií utržil v pon-

dělí přibližně 4,5 miliardy korun. Je 

to dosud největší objem akcií ČEZ, 

který stát na burze za jeden den 

prodal. Dividenda by měla - pokud 

ji akcionáři schválí - dosáhnout 40 

korun na akcii hrubého.

 Stát se tak zbavil téměř poloviny 

z plánovaného sedmiprocentního 

balíku. V současné době je podíl 

státu v ČEZu 64,28 procenta, před 

zahájením prodejů to bylo 67,1 pro-

centa. Z údajů Střediska cenných 

papírů vyplývá, že během pondě-

lí podíl státu klesl během pondělí 

o 0,63 procentního bodu.

 ČEZ před několika dny zároveň 

dokončil odkup téměř deseti pro-

cent akcií. Akcionářům chce příští 

týden na valné hromadě navrhnout 

jejich zrušení. Tím se sníží základní 

Zdražování ropy ve světě a jejích

produktů na burze v Rotterdamu

tlumila jako polštář v dopadu k řidi-

čům týdny a měsíce posilující koru-

na a ochota pumpařů brát ze svých

zisků. Dnes už tyhle vlivy platí míň

a míň.

 Předpoklady lidí z oboru se na-

plnily - Distributorské marže klesly

na minimum a stanice tedy víc než

jindy promítly své drahé nákupy

Tolik, kolik dnes stojí nafta u čerpacích 

stanic, řidiči v Česku ještě nikdy neplatili. 

Koncem týdne dosáhla průměrná cena 

dieselu u pump historického rekordu.

dolarů na cenu kolem 113 dolarů 

za barel, české velkoobchodní ceny 

vylétly nahoru kvůli stále vysokým 

cenám na rotterdamské burze s ben-

zínem a naftou.

 Dosud nejvyšší sumu platili řidiči 

za naftu loni v prosinci, kdy se kvůli 

nedostatku a prodloužené odstávce 

rafi nérií prodával litr za 32,08 korun. 

Během tohoto týdne vzrostla cena 

litru stále žádanější nafty až o sedm-

CCS zlevnila na aktuálních 32,22

korun za litr. 

 Cena barelu ropy podle Hatla-

patky v létě nevzroste výrazněji nad

150 dolarů. „Pokud ano, bude to

zřejmě za asistence opět oslabujícího

dolaru,“ podotkl.

 Rozdíl mezi cenou benzínu

a nafty je vedle vyšší poptávky v Ev-

ropě rovněž způsoben potížemi při

výrobě elektrické energie v někte-

bami uhlí, protože se kvůli vysokým

cenám komodity a regulovaným ce-

nám elektřiny stává produkce elek-

třiny nerentabilní. To vyvolává tlak

na poptávku po náhradních zdrojích

včetně nafty,“ řekl Hatlapatka.

 Při ceně benzinu 32 korun za litr 

připadá na nákupní ceny a rafi naci

13,06 Kč, na spotřební daň 11,84 Kč, 

na marže distributorů a obchodníků

cca dvě koruny a na DPH 5,10 Kč.

Stát na burze 
prodal největší 
část akcií ČEZ

Překvapení na burze! Nafta je 
nejdražší v historii: 32,60 za litr

Akcie Akcie NWR rázně posilují. Cena je o 17,5 procenta výše než při emisi Akcie ČEZ

Rozhovor Ropa

Dojde do konce 
roku ke stabilizaci 
infl ace? Bude
dále klesat 
nezaměstnanost?
Proč zpomaluje
český průmysl?

Ropa dobyla 

další rekord: 

127,82 dolarů za 

barel| ý
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Akcie 9  Měny 10  Komodity 11  Podílové fondy 12  Aukce v ČR 13  Investice 14 9 11

AAA   34,89 -3,35
CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS  692,30  2,02
PHILIP MORRIS R  7 095,00  0,84
TELEFÓNICA O2 C.R.  535,40  2,04
UNIPETROL  311,30  -0,06
ZENTIVA  900,60  -0,21
AAA   34,89 -3,35
CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS  692,30  2,02
PHILIP MORRIS R  7 095,00  0,84
TELEFÓNICA O2 C.R.  535,40  2,04
UNIPETROL  311,30  -0,06
ZENTIVA  900,60  -0,21

AAA   34,89 -3,35
CETV  1 863,00  1,53 

EZ  1 266,00  -0,71
ECM  902,50  0,22
ERSTE BANK  1 101,00  1,29
KOMER NÍ BANKA  4 128,00  0,49
ORCO  1 817,00  3,24
PEGAS NONWOVENS 692,30 2,02

Burzovní zprávy

Hypotéky

Spot ebitelské úv ry

Martin Denemark
zpravodaj v Pražské burzy
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Během sedmi dnů srpna 1968 poří-

dil tehdy třicetiletý Josef Koudelka 

jedinečnou sérii fotografi í zachycu-

jících invazi vojsk Varšavské smlouvy 

do Československa, kterou se později 

podařilo tajně vyvézt ze země. Jeho 

fotografi e byly agenturou Magnum 

Photos zveřejněny k prvnímu výro-

čí invaze roku 1969 v mnoha me-

zinárodních časopisech, aniž bylo 

uvedeno autorovo jméno. Až v roce 

1984, po smrti svého otce a v době, 

kdy hrozba represí pro jeho rodinu 

pominula, poprvé veřejně přiznal 

své autorství těchto snímků. Josef 

Koudelka, který dnes patří k nejvý-

znamnějším světovým fotografům, 

po čtyřiceti letech prošel svůj archiv 

František Vláčil, český fi lmový re-

žisér, malíř a grafi k. Jeho fi lmová 

tvorba vyniká expresivní obrazovou 

formou a hlubokým fi lozofi ckým 

podtextem, který je zdůrazněn dra-

matičností a výraznou psychologií 

hrdinů (Holubice, Markéta Lazarová, 

Údolí včel, Adelheid, Dým brambo-

rové natě, Stíny horkého léta, Kon-

cert na konci léta, Hadí jed, Stín 

kapradiny, Mág.). V roce 1995 získal 

Českého lva za celoživotní dílo. Jeho 

fi lmy strhují svou zemitostí, pravdi-

vostí a úchvatnými obrazy. Kniha 

přibližuje skrytá tajemství, vášně, 

bolesti a problémy tohoto velkého 

„Dřív než se Paulo Coelho stal slav-

ným spisovatelem, byl ve světě znám 

jako mág, jemuž se přisuzují zvláštní 

schopnosti, jako přivolat déšť, kdy 

se mu zachce.“: toto je úvodní věta 

z kapitoly nazvané Magie v knize 

rozhovorů Juana Arise s Coelhem.

 Na toto téma vydal v roce 1990 

knihu „Brida“, které u nás vyšla 

v nakl. Argo v dubnu 2008. Román 

vydal dva roky po slavném „Alchy-

mistovi“, se kterým má společnou 

hlavní ideu, tedy hledání cesty ži-

votem. Rozdíl je v tom, že zatím-

co „Alchymista“ je až pohádková 

alegorie o cestě za svým životním 

snem, „Brida“ se více váže na ma-

gie a okultismus. Z toho vyplývá, 

že motivační příběh alchymisty je 

pochopitelný snad pro každého čte-

náře (z toho důvodu se stal celosvě-

tovým hitem), ale příběh „Brida“ 

možná bude pro běžného smrtel-

níka díky tématu magie, religiozity 

a vůbec spirituality méně průhledný. 

Myslím především nás, odchovance 

„socialistického realismu“, pro které 

některé budou věci mimo chápání.

 Brida prošla několika kurzy či 

semináři okultismu, ale stále hledá 

Z Crewdsonových fotografi í má 

člověk pocit, že se v nich právě 

„něco“ stalo, a současně „nic“ se 

neděje, svou atmosférou spíše zklid-

ňují. Jakoby mimochodem do nich 

proniká obraz maloměstské deprese 

Ameriky. Přítomnost „něčeho“ dě-

sivě tajuplného není vidět, ale cítit.

 Slunce vychází kdesi nad pustým 

předměstím s ulicí a jejími výkladní-

mi skříněmi, jež nabízejí služby pro 

těhotné či alkohol. Do ospalé křižo-

vatky vjíždí za úsvitu staré americké 

auto s rozsvícenými světly. Všimne si 

ho těhotná žena v noční košili, jež 

se zrovna chystá silnici přejít? Nej-

spíš ne.

 Odvrací totiž zrak a hypnotizova-

ně hledí kamsi do nitra své prázd-

noty. Jako všechny postavy na ostat-

ních fotografi ích neprojevuje žádné 

známky emocí - ty jako by se z Cre-

wdsonova světa vypařily. Zůstalo už 

jen pár jedinců a s nimi pocit ko-

lektivního odcizení, jenž dělá z lidí 

náměsíčníky.

 Kromě úplně prvních cyk-

lů představuje Galerie Rudolfi -

num průřez celou Crewdsonovou 

tvorbou s cykly Natural Wonder 

(1992-1997), Hover (1996-1997), 

Twilight (1998-2002), Dream Hou-

se (2002) a Beneath the Roses 

(20032005). Crewdsonovy snímky 

navazují na tradici dokumentár-

ní fotografi e Američana Williama 

Egglestona, stejně jako na insceno-

vanou fotografi i jeho krajana Jeffa 

Walla.

 Nejviditelnější inspirací je pro 

Crewdsona zaručeně Hollywood. 

Nádech kultovních fi lmů Blízká se-

tkání třetího druhu z roku 1977 Ste-

vena Spielberga a Lynchova Modré-

ho sametu z roku 1986 jsou patrné 

zejména v posledních Crewdsono-

vých cyklech Twilight a Beneath 

the Roses. V cyklu Dream House 

fotograf-režisér dokonce najal pro-

slulé hollywoodské herce, jako jsou 

Gwyneth Paltrowová, Julianne Mo-

ore či Philip Seymour Hoffmann.

 Zásadní je také vliv amerického 

realistického malíře Edwarda Hop-

pera (1882-1967), který stejně jako 

Gregory Crewdson částečně pobý-

val v Massachusetts - ve středoame-

rickém státě, kde se kulturní život 

odehrává tak akorát u benzinových 

pump.

 V černobílém cyklu Hover - stej-

ně jako v pozdějších sériích Twilight, 

Dream House a Beneath the Roses 

- pracuje umělec spíše jako fi lmový 

režisér než jako fotograf.

 „Každý motiv vyžadoval početný 

štáb a náročné produkční podmínky, 

podobné fi lmovému natáčení. Na 

produkci snímků se podílelo až 150 

osob, mezi nimi specialisté na letec-

kou fotografi i a speciální efekty, he-

recké a komparzové agentury, jeřáb-

níci, kadeřníci a maskéři, dokonce 

i počítačoví grafi ci,“ vysvětluje ku-

rátor výstavy Stephan Berg, ředitel 

muzea současného umění Kunstve-

rein v Hannoveru, odkud expozice 

do Prahy přišla.

 Crewdsonovy fotografi e působí 

jako do jednoho obrazu zkompri-

movaný hollywoodský thriller nebo 

jako nedořečená věta. V mnoho-

značnosti si autor evidentně libuje 

a konstrukci příběhu nechává na di-

vákově fantazii. Jeho snímky vznika-

jí většinou za soumraku, úsvitu nebo 

v noci, aby byly ideální podmínky 

pro manipulaci se světlem.

 Středostavovský dům zachycený 

na jednom snímku připomíná kul-

tovní Hitchcockovo Psycho. V domě 

se svítí, jako kdyby všechny jeho 

místnosti obývali nějací lidé, ale po 

nich se slehla zem. Atmosféra pro-

středí naznačuje, že se něco podiv-

ného děje. A podivnosti pokračují: 

na dalším snímku s propracovaným 

osvětlením klečí od hlíny umazaná 

žena, jež si v celém obýváku vysadila 

květinový záhon, o kousek dál se jis-

tý muž snaží uprostřed temného lesa 

pohřbít svá zavazadla.

 „Fragmenty“ příběhů tak mohou, 

ale také nemusí mít hollywoodský 

happy end. Jakési „mimozemské“ 

světlo, jež často vstupuje do příbě-

hů, se totiž může jevit jako naděje, 

jež odvrátí lidi od jejich mizerných 

životů.

 Možná. A možná taky ne. „Když 

prohlásím, že nevím, o čem přesně 

snímky jsou, říkám vám pravdu,“ 

tvrdí jejich autor.

Výstava v Galerii Rudolfi num zahr-

nuje většinu autorových důležitých 

sérií – počínaje cyklem Natural 

Wonders (1992–1997), přes Hover 

(1996–97), Twilight (1998–2002) 

a Dream House (2002), až po Bene-

ath the Roses (2003–05). Na všech 

vládne zmiňovaný zoufalý pořádek, 

ticho před bouří, anebo snad první 

vteřina po katastrofě, která ještě ni-

komu nedošla, i když to, co se stane, 

je nevyhnutelné. Zároveň je díky 

mnoha pečlivě připraveným detai-

lům stále co objevovat. Divák může 

ostřit na detaily, anebo poodstoupit 

a nechat na sebe působit celou kom-

pozici. „Přehrávat“ si fi lm, který by 

se v takových kulisách mohl ode-

hrávat. Snad jediné, co by se autoro-

vi dalo vytknout, je to, co je patrné 

zvláště v sérii Dream House, jenž 

vznikla na zakázku pro The New 

York Times a představuje známé 

hollywoodské herce; že totiž stejná 

idea začíná působit formálně, šab-

lonovitě a vypočítavě. Stejné osvět-

lení, stejná přesnost záběru, stejná 

atmosféra nejistoty a neklidu, stejný 

„zamrzlý“ fi lm – jenomže ani vel-

cí režiséři nemohou ve svém vývoji 

ustrnout na tom, co se jim jednou 

povedlo. Jedna věc je otázka stylu, 

nezaměnitelného rukopisu, kte-

rý Gregory Crewdson jistě má, ale 

věc druhá je nebát se času a vývoje, 

i když to může znamenat konec do-

konalosti…

Potvrdil tím už dlouhodobější am-

bice Divadla Ta Fantastika hledat 

nové cesty – experimentovat, byť 

v komerčním divadle. Přičemž ex-

periment s Němcovou je na pokraji 

hazardu!

 Žádná líbivá pohádka ze světa slav-

ných, ale ponurý vhled do temných 

stránek života velké spisovatelky, po-

tažmo emancipovaných žen, které 

začaly bojovat o své místo v mužské 

společnosti.

 Začíná se smrtí Boženy Němco-

vé v potemnělém prostoru nejčastěji 

členěném na malé dusné kotce, za 

svitu svíček, následují obrazy z ne-

uspokojivého manželství s dobrým 

vlastencem a řádným, jenže despo-

Divadelní adaptace světoznámého 

románu Jaroslava Haška se počítají 

na desítky, verze v Hybernii se má 

lišit nejen písničkami ve stylu sta-

ropražských lidovek, ale především 

absencí vlivu Josefa Lady, který je 

v českém kulturním kontextu se 

Švejkem neodmyslitelně spjatý. Mís-

to toho  inscenátoři jako výtvarnou 

inspiraci použili Haškovy a Švejko-

vy historky se psy.

 „Se Švejkem je to stejné jako 

s Biblí nebo otčenášem. To je dílo, 

ve kterém se nedá a nesmí improvi-

zovat,“ říká Postránecký a slibuje, že  

jeho divadelní verze Švejka nezmění 

z Haška ani písmenko.

 Proto inscenace stejně jako ro-

mán skončí slovy poručíka Duba: 

„Patriotismus, věrnost k povinnosti, 

sebepřekonání, to jsou ty pravé zbra-

ně ve válce. 

Patřičně náladotvornou hudbu 

převážně v rytmu swingu obsta-

ral Ondřej Brousek, který při-

znaně cituje různé šlágry (zazní 

i semaforský hit Je to láska). Vi-

nohradští se předvádějí jako so-

lidní tanečníci a obstojní zpěváci. 

Režisér Balaš se v žánru frašky 

i grotesky pohybuje suverénně 

a tuto ostřílenost prokázal i ve 

vinohradské inscenaci, kterou 

našponoval množstvím gagů. 

Přesto jde místy o trochu dýcha-

vičnou podívanou.

 Zavinila to prozatímní ne-

vyhranost představení, zejména 

v prvních scénách se herci pohy-

bovali jako v cizích šatech. 

Amerického fotografa inspirovali režisér Alfred Hitchcock i malíř Edward 

Hopper. Jeho snímky na pomezí reality a science-fi ction vyprávějí 

o lidech neschopných komunikace.

Premiéra nového muzikálu Němcová! v pražském Divadle Ta Fantastika ukázala 

dobré úmysly s hodně kontroverzním výsledkem. Jiří Pokorný jako autor všeho, 

jen hudbu napsal Václav Noid Bárta, předvedl dílo, jaké ve zdejším muzikálovém 

divadle nemá obdoby.

knihy výtvarné 
umění

divadlo

Josef Koudelka Invaze 68

Šárka Horáková František Vlá il

Paulo Coelho Brida

Martina Buláková
výtvarné um ní

Marek Bi ík
kulturní rubrika

Ta Fantastika N mcová

Hybernia Figarova svatba

Výstava Gregory Crewdson v Galerii Rudol  num

Ze Švejka bude 
muzikál s Gondíkem

Figarově svatbě 
hrubosti nesluší

Crewdsonovy 
přízraky zvěstují 
katastrofu
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Galerie Rudolfi num představuje obsáhlou 

retrospektivu díla amerického fotografa 

Gregoryho Crewdsona (narozen 1962 

v New Yorku). Výstava obsahuje - 

kromě raných prací - všechny autorovy 

významné fotografi cké cykly od roku 

1992 až do současnosti.

Nakladatel:  Torst
Formát: 296 stran, 32x25cm
esky, brožovaná vazba

Rok vydání: 2008 (1. vydání) 

Nakladatel:  XYZ
Formát: 300 stran, 18x15cm
esky, vázaná vazba

Rok vydání: 2008 (1. vydání) 

Nakladatel:  Argo
p eklad: Pavla Lidmilová
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 Rok vydání: 2008 (1. vydání) 

Došlo i na Švejka. Bude z n j muzikál, nebo 
spíše veselohra se zp vy. Na za átek listopadu 
ji p ipravuje pražské divadlo Hybernia, autorem 
libreta i režisérem je Václav Postránecký.

Muzikálu Němcová! 
by pomohla motorová pila

tickým mužem, smrti syna, výčitek 

svědomí, hmotných starostí, poli-

cejní šikany. Inspirace poetickým 

divadlem E. F. Buriana je evidentní, 

samozřejmě navýsost sympatická, 

kdyby však bylo co hrát a kdyby to 

měl kdo hrát.

 Sled obrazů, do nichž jsou s bu-

rianovskou symbolikou zataženy i li-

terární postavy, se odvíjí chaoticky, 

bez citu pro míru (110 + 50 minut!), 

chtělo to dramaturgovy už ani ne 

nůžky, ale rovnou motorovou pilu. 

Některé dialogy jsou básnivě obraz-

né, jiné banální.

 Budiž, ale popisně písňové texty 

plné pseudofi lozofujících trivialit, 

navíc v nudném a konvenčním zhu-

debnění bez nápadu, už snahu o něco 

nového likvidují. Nelze smrtelně 

vážně s ambicí zobecnit fi lozofi ckou 

tragiku díla a prozpěvovat: „Život je 

život, louka je louka, koukneš se do 

trávy – a vidíš brouka.“

 Lucie Bílá dostojí titulní roli pě-

vecky, osobnostně, ale přece jen není 

disponovaná pro jemné činoherní 

valéry role. Kamil Střihavka přesa-

zení z muzikálových velkohrdinů 

do role Němce nezvládl, jeho gesta 

a postoje byly nakonec snesitelnější 

nežli prázdné zpívání plné manýr.

 Zbytek ansámblu řadu menších 

rolí, vlastně jakýsi chór, zvládal podle 

situace, třeba naturalistické umírání 

syna bylo provedením bezděčně le-

grační. Nemohla pomoci ani kouzla 

s modelem krajiny snímaným mik-

rokamerou. První opravdu razantní 

pokus o muzikálovou temnou bala-

du prostě skončil neúspěchem.

a vybral pro tuto knihu 249 foto-

grafi í, z nichž většina nebyla nikdy 

publikována. Kniha obsahuje též 

texty ofi ciálních prohlášení, dobová 

svědectví a text objasňující historic-

ké události srpna 1968.

umělce. Publikace na jejímž vzniku 

se spolupodílel syn Františka Vláčila 

je doprovázena bohatou fotografi c-

kou přílohou.

více a více. Seznámí se s mágem mi-

strem žijícím o samotě v lesích, kte-

rý jí ukáže cestu či směr, kterým by 

se měla vydat, aby došla svého hle-

dání. Na této cestě se seznámí s ča-

rodějkou Wiccou, její učitelku, která 

jí naučí vše, co na této cestě bude 

potřebovat. Od úvodních iniciač-

ních cvičení až nakonec po poznání 

největší síly dané jen ženám - sexu. 

Síly, jejíž moci jsou ženy velkými 

strážkyněmi.

 Ale pokud se přeneseme přes 

všechny Tradice Luny a Tradice 

slunce, přes Duši světa a reinkarnace 

našich Druhých částí, zjistíme, že se 

jedná především o příběh hledání 

lásky, té největší moci hýbající celým 

vesmírem. 

Během sedmi dnů srpna 1968 poří-

dil tehdy třicetiletý Josef Koudelka 

jedinečnou sérii fotografi í zachycu-

jících invazi vojsk Varšavské smlouvy 

do Československa, kterou se později 

podařilo tajně vyvézt ze země. Jeho 

fotografi e byly agenturou Magnum 

Photos zveřejněny k prvnímu výro-

čí invaze roku 1969 v mnoha me-

zinárodních časopisech, aniž bylo 

uvedeno autorovo jméno. Až v roce 

1984, po smrti svého otce a v době, 

kdy hrozba represí pro jeho rodinu 

pominula, poprvé veřejně přiznal 

své autorství těchto snímků. Josef 

Koudelka, který dnes patří k nejvý-

znamnějším světovým fotografům, 

po čtyřiceti letech prošel svůj archiv 

František Vláčil, český fi lmový re-

žisér, malíř a grafi k. Jeho fi lmová 

tvorba vyniká expresivní obrazovou 

formou a hlubokým fi lozofi ckým 

podtextem, který je zdůrazněn dra-

matičností a výraznou psychologií 

hrdinů (Holubice, Markéta Lazarová, 

Údolí včel, Adelheid, Dým brambo-

rové natě, Stíny horkého léta, Kon-

cert na konci léta, Hadí jed, Stín 

kapradiny, Mág.). V roce 1995 získal 

Českého lva za celoživotní dílo. Jeho 

fi lmy strhují svou zemitostí, pravdi-

vostí a úchvatnými obrazy. Kniha 

přibližuje skrytá tajemství, vášně, 

bolesti a problémy tohoto velkého 

„Dřív než se Paulo Coelho stal slav-

ným spisovatelem, byl ve světě znám 

jako mág, jemuž se přisuzují zvláštní 

schopnosti, jako přivolat déšť, kdy 

se mu zachce.“: toto je úvodní věta 

z kapitoly nazvané Magie v knize 

rozhovorů Juana Arise s Coelhem.

Na toto téma vydal v roce 1990 

knihu „Brida“, které u nás vyšla 

v nakl. Argo v dubnu 2008. Román 

vydal dva roky po slavném „Alchy-

mistovi“, se kterým má společnou 

hlavní ideu, tedy hledání cesty ži-

votem. Rozdíl je v tom, že zatím-

co „Alchymista“ je až pohádková 

alegorie o cestě za svým životním 

snem, „Brida“ se více váže na ma-

gie a okultismus. Z toho vyplývá, 

že motivační příběh alchymisty je 

pochopitelný snad pro každého čte-

náře (z toho důvodu se stal celosvě-

tovým hitem), ale příběh „Brida“ 

možná bude pro běžného smrtel-

níka díky tématu magie, religiozity 

a vůbec spirituality méně průhledný. 

Myslím především nás, odchovance 

„socialistického realismu“, pro které 

některé budou věci mimo chápání.

Brida prošla několika kurzy či 

semináři okultismu, ale stále hledá 

Z Crewdsonových fotografi í má

člověk pocit, že se v nich právě

„něco“ stalo, a současně „nic“ se

neděje, svou atmosférou spíše zklid-

ňují. Jakoby mimochodem do nich

proniká obraz maloměstské deprese

Ameriky. Přítomnost „něčeho“ dě-

sivě tajuplného není vidět, ale cítit.

Slunce vychází kdesi nad pustým

předměstím s ulicí a jejími výkladní-

mi skříněmi, jež nabízejí služby pro

těhotné či alkohol. Do ospalé křižo-

vatky vjíždí za úsvitu staré americké

auto s rozsvícenými světly. Všimne si

ho těhotná žena v noční košili, jež

se zrovna chystá silnici přejít? Nej-

spíš ne.

Odvrací totiž zrak a hypnotizova-

ně hledí kamsi do nitra své prázd-

noty. Jako všechny postavy na ostat-

ních fotografi ích neprojevuje žádné

známky emocí - ty jako by se z Cre-

wdsonova světa vypařily. Zůstalo už

jen pár jedinců a s nimi pocit ko-

lektivního odcizení, jenž dělá z lidí

náměsíčníky.

Kromě úplně prvních cyk-

lů představuje Galerie Rudolfi -

num průřez celou Crewdsonovou

tvorbou s cykly Natural Wonder 

(1992-1997), Hover (1996-1997), 

Twilight (1998-2002), Dream Hou-

se (2002) a Beneath the Roses

(20032005). Crewdsonovy snímky

navazují na tradici dokumentár-

ní fotografi e Američana Williama

Egglestona, stejně jako na insceno-

vanou fotografi i jeho krajana Jeffa

Walla.

Nejviditelnější inspirací je pro

Crewdsona zaručeně Hollywood. 

Nádech kultovních fi lmů Blízká se-

tkání třetího druhu z roku 1977 Ste-

vena Spielberga a Lynchova Modré-

ho sametu z roku 1986 jsou patrné

zejména v posledních Crewdsono-

vých cyklech Twilight a Beneath

the Roses. V cyklu Dream House

fotograf-režisér dokonce najal pro-

slulé hollywoodské herce, jako jsou

Gwyneth Paltrowová, Julianne Mo-

ore či Philip Seymour Hoffmann.

Zásadní je také vliv amerického

realistického malíře Edwarda Hop-

pera (1882-1967), který stejně jako

Gregory Crewdson částečně pobý-

val v Massachusetts - ve středoame-

rickém státě, kde se kulturní život

odehrává tak akorát u benzinových

pump.

V černobílém cyklu Hover - stej-

ně jako v pozdějších sériích Twilight, 

Dream House a Beneath the Roses

- pracuje umělec spíše jako fi lmový

režisér než jako fotograf.

„Každý motiv vyžadoval početný

štáb a náročné produkční podmínky, 

podobné fi lmovému natáčení. Na

produkci snímků se podílelo až 150

osob, mezi nimi specialisté na letec-

kou fotografi i a speciální efekty, he-

recké a komparzové agentury, jeřáb-

níci, kadeřníci a maskéři, dokonce

i počítačoví grafi ci,“ vysvětluje ku-

rátor výstavy Stephan Berg, ředitel

muzea současného umění Kunstve-

rein v Hannoveru, odkud expozice

do Prahy přišla.

 Crewdsonovy fotografi e působí

jako do jednoho obrazu zkompri-

movaný hollywoodský thriller nebo

jako nedořečená věta. V mnoho-

značnosti si autor evidentně libuje

a konstrukci příběhu nechává na di-

vákově fantazii. Jeho snímky vznika-

jí většinou za soumraku, úsvitu nebo

v noci, aby byly ideální podmínky

pro manipulaci se světlem.

 Středostavovský dům zachycený

na jednom snímku připomíná kul-

tovní Hitchcockovo Psycho. V domě

se svítí, jako kdyby všechny jeho

místnosti obývali nějací lidé, ale po

nich se slehla zem. Atmosféra pro-

středí naznačuje, že se něco podiv-

ného děje. A podivnosti pokračují: 

na dalším snímku s propracovaným 

osvětlením klečí od hlíny umazaná 

žena, jež si v celém obýváku vysadila 

květinový záhon, o kousek dál se jis-

tý muž snaží uprostřed temného lesa 

pohřbít svá zavazadla.

 „Fragmenty“ příběhů tak mohou, 

ale také nemusí mít hollywoodský 

happy end. Jakési „mimozemské“ 

světlo, jež často vstupuje do příbě-

hů, se totiž může jevit jako naděje, 

jež odvrátí lidi od jejich mizerných

životů.

 Možná. A možná taky ne. „Když

prohlásím, že nevím, o čem přesně

snímky jsou, říkám vám pravdu,“

tvrdí jejich autor.

Výstava v Galerii Rudolfi num zahr-

nuje většinu autorových důležitých

sérií – počínaje cyklem Natural

Wonders (1992–1997), přes Hover 

(1996–97), Twilight (1998–2002)

a Dream House (2002), až po Bene-

ath the Roses (2003–05). Na všech

vládne zmiňovaný zoufalý pořádek, 

ticho před bouří, anebo snad první

vteřina po katastrofě, která ještě ni-

komu nedošla, i když to, co se stane, 

je nevyhnutelné. Zároveň je díky

mnoha pečlivě připraveným detai-

lům stále co objevovat. Divák může

ostřit na detaily, anebo poodstoupit

a nechat na sebe působit celou kom-

pozici. „Přehrávat“ si fi lm, který by

se v takových kulisách mohl ode-

hrávat. Snad jediné, co by se autoro-

vi dalo vytknout, je to, co je patrné

zvláště v sérii Dream House, jenž

vznikla na zakázku pro The New

York Times a představuje známé

hollywoodské herce; že totiž stejná

idea začíná působit formálně, šab-

lonovitě a vypočítavě. Stejné osvět-

lení, stejná přesnost záběru, stejná

atmosféra nejistoty a neklidu, stejný

„zamrzlý“ fi lm – jenomže ani vel-

cí režiséři nemohou ve svém vývoji

ustrnout na tom, co se jim jednou

povedlo. Jedna věc je otázka stylu, 

nezaměnitelného rukopisu, kte-

rý Gregory Crewdson jistě má, ale

věc druhá je nebát se času a vývoje, 

i když to může znamenat konec do-

konalosti…

Potvrdil tím už dlouhodobější am-

bice Divadla Ta Fantastika hledat

nové cesty – experimentovat, byť

v komerčním divadle. Přičemž ex-

periment s Němcovou je na pokraji

hazardu!

 Žádná líbivá pohádka ze světa slav-

ných, ale ponurý vhled do temných

stránek života velké spisovatelky, po-

tažmo emancipovaných žen, které

začaly bojovat o své místo v mužské

společnosti.

 Začíná se smrtí Boženy Němco-

vé v potemnělém prostoru nejčastěji

členěném na malé dusné kotce, za

svitu svíček, následují obrazy z ne-

uspokojivého manželství s dobrým

vlastencem a řádným, jenže despo-

Divadelní adaptace světoznámého

románu Jaroslava Haška se počítají

na desítky, verze v Hybernii se má

lišit nejen písničkami ve stylu sta-

ropražských lidovek, ale především

absencí vlivu Josefa Lady, který je

v českém kulturním kontextu se

Švejkem neodmyslitelně spjatý. Mís-

to toho  inscenátoři jako výtvarnou

inspiraci použili Haškovy a Švejko-

vy historky se psy.

 „Se Švejkem je to stejné jako 

s Biblí nebo otčenášem. To je dílo, 

ve kterém se nedá a nesmí improvi-

zovat,“ říká Postránecký a slibuje, že  

jeho divadelní verze Švejka nezmění 

z Haška ani písmenko.

 Proto inscenace stejně jako ro-

mán skončí slovy poručíka Duba: 

„Patriotismus, věrnost k povinnosti, 

sebepřekonání, to jsou ty pravé zbra-

ně ve válce. 

Patřičně náladotvornou hudbu

převážně v rytmu swingu obsta-

ral Ondřej Brousek, který při-

znaně cituje různé šlágry (zazní

i semaforský hit Je to láska). Vi-

nohradští se předvádějí jako so-

lidní tanečníci a obstojní zpěváci. 

Režisér Balaš se v žánru frašky

i grotesky pohybuje suverénně

a tuto ostřílenost prokázal i ve

vinohradské inscenaci, kterou

našponoval množstvím gagů. 

Přesto jde místy o trochu dýcha-

vičnou podívanou.

 Zavinila to prozatímní ne-

vyhranost představení, zejména

v prvních scénách se herci pohy-

bovali jako v cizích šatech. 

Amerického fotografa inspirovali režisér Alfred Hitchcock i malíř Edward 

Hopper. Jeho snímky na pomezí reality a science-fi ction vyprávějí

o lidech neschopných komunikace.

Premiéra nového muzikálu Němcová! v pražském Divadle Ta Fantastika ukázala

dobré úmysly s hodně kontroverzním výsledkem. Jiří Pokorný jako autor všeho, 

jen hudbu napsal Václav Noid Bárta, předvedl dílo, jaké ve zdejším muzikálovém

divadle nemá obdoby.

knihy výtvarné
umění

divadlo

Josef Koudelka Invaze 68

Šárka Horáková František Vlá il

Paulo Coelho Brida

Martina Buláková
výtvarné um ní

Marek Bi ík
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Ta Fantastika N mcová

Hybernia Figarova svatba

Výstava Gregory Crewdson v Galerii Rudol  num

Ze Švejka bude
muzikál s Gondíkem

Figarově svatbě
hrubosti nesluší

Crewdsonovy 
přízraky zvěstují
katastrofu
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Galerie Rudolfi num představuje obsáhlou 

retrospektivu díla amerického fotografa 

Gregoryho Crewdsona (narozen 1962

v New Yorku). Výstava obsahuje -

kromě raných prací - všechny autorovy

významné fotografi cké cykly od roku 

1992 až do současnosti.
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spíše veselohra se zp vy. Na za átek listopadu
ji p ipravuje pražské divadlo Hybernia, autorem
libreta i režisérem je Václav Postránecký.

Muzikálu Němcová!
by pomohla motorová pila

tickým mužem, smrti syna, výčitek 

svědomí, hmotných starostí, poli-

cejní šikany. Inspirace poetickým 

divadlem E. F. Buriana je evidentní, 

samozřejmě navýsost sympatická, 

kdyby však bylo co hrát a kdyby to 

měl kdo hrát.

 Sled obrazů, do nichž jsou s bu-

rianovskou symbolikou zataženy i li-

terární postavy, se odvíjí chaoticky, 

bez citu pro míru (110 + 50 minut!), 

chtělo to dramaturgovy už ani ne 

nůžky, ale rovnou motorovou pilu. 

Některé dialogy jsou básnivě obraz-

né, jiné banální.

 Budiž, ale popisně písňové texty 

plné pseudofi lozofujících trivialit, 

navíc v nudném a konvenčním zhu-

debnění bez nápadu, už snahu o něco 

nového likvidují. Nelze smrtelně 

vážně s ambicí zobecnit fi lozofi ckou 

tragiku díla a prozpěvovat: „Život je 

život, louka je louka, koukneš se do 

trávy – a vidíš brouka.“

 Lucie Bílá dostojí titulní roli pě-

vecky, osobnostně, ale přece jen není 

disponovaná pro jemné činoherní 

valéry role. Kamil Střihavka přesa-

zení z muzikálových velkohrdinů 

do role Němce nezvládl, jeho gesta 

a postoje byly nakonec snesitelnější 

nežli prázdné zpívání plné manýr.

 Zbytek ansámblu řadu menších 

rolí, vlastně jakýsi chór, zvládal podle 

situace, třeba naturalistické umírání 

syna bylo provedením bezděčně le-

grační. Nemohla pomoci ani kouzla 

s modelem krajiny snímaným mik-

rokamerou. První opravdu razantní 

pokus o muzikálovou temnou bala-

du prostě skončil neúspěchem.

a vybral pro tuto knihu 249 foto-

grafi í, z nichž většina nebyla nikdy 

publikována. Kniha obsahuje též 

texty ofi ciálních prohlášení, dobová 

svědectví a text objasňující historic-

ké události srpna 1968.

umělce. Publikace na jejímž vzniku 

se spolupodílel syn Františka Vláčila 

je doprovázena bohatou fotografi c-

kou přílohou.

více a více. Seznámí se s mágem mi-

strem žijícím o samotě v lesích, kte-

rý jí ukáže cestu či směr, kterým by 

se měla vydat, aby došla svého hle-

dání. Na této cestě se seznámí s ča-

rodějkou Wiccou, její učitelku, která 

jí naučí vše, co na této cestě bude 

potřebovat. Od úvodních iniciač-

ních cvičení až nakonec po poznání 

největší síly dané jen ženám - sexu. 

Síly, jejíž moci jsou ženy velkými 

strážkyněmi.

Ale pokud se přeneseme přes 

všechny Tradice Luny a Tradice 

slunce, přes Duši světa a reinkarnace 

našich Druhých částí, zjistíme, že se 

jedná především o příběh hledání 

lásky, té největší moci hýbající celým 

vesmírem. 
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Dnes———

Druhý deník DNES pracuje už kompletně s barvou, nejen ve fotografi ích, ale i v plochách 
a písmu. Formát je již menší 280 x 430 mm. Zaměření novin je společensko politické 
s ohledem na kulturu, sport a regiony. Měly by to být noviny pro co nejširší publikum. Spojují 
v sobě seriózní obsah ze všech oblastí společnosti a výrazné až bulvární grafi cké podání 
informací. Kromě barevnosti (každá část má svoji barvu) se tyto noviny vyznačují výrazným 
vertikálním úvodem každé části, který obsahuje velkou fotografi i k hlavnímu článku a dále malý 
podobsah dané kategorie. Tento grafi cký prvek je v novinové úpravě velmi neobvyklý a nabízí 
originální řešení úpravy dvoustran. V tomto případě se již více pracuje s dvoustranami, velké 
články a fotografi e „jdou“ přes hřbet. Jako doplňující grafi cký prvek, pomáhající lepší orientaci 
na stránce, se používají barevné podklady v různých odstínech hlavní barvy. Jako detail, 
který podporuje vertikální barevnou dominantu, je možné vnímat to, že tyto plošky jsou vždy 
soutředěny v levé části stránky.
 Titulní strana obsahuje výrazný vertikální barevný panel s hlavním článkem (organizace 
tohoto panelu může být různá – menší fotografi e s velkou plochou, velká fotografi e s malou 
plochou nebo fotografi e přes celou plochu), výrazný logotyp v horní části , který je doplněn 
barevným výtahem z obsahu čísla. Dále se skládá ze dvou až tří článků. Každá předělová 
strana má ve spodní části prostor pro krátké zprávy ve variabilní podobě. Dalším nezvyklým 
detailem těchto novin je umístění krátkých zpráv ve spodním pruhu strany. Také použité 
písmo Clarendon podtrhuje výraznou grafi ku svojí robustností v titulcích a zároveň příjemnou 
čitelností v textu. 
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„Táta zemřel v noci doma. Výraz-
ně se mu přitížilo, v nemocnici 
nebyl,“ řekl iDNES.cz syn, zpěvák 
a moderátor, Marek Černoch.
 Karel Černoch bojoval už něko-
lik let s rakovinou tlustého střeva. 
Loni se podrobil operaci, následo-
vala řada chemoterapií. Poslední 
léčba mu však nedělala dobře.
 Zpěvák Karel Černoch s dcerou 
TerezouZesnul jen několik dní 
poté, co jeho dcera Tereza vydala 
své debutové album Small Mon-
strosities, které jí zpěvák pomohl 
zaplatit

Paříž – Peking Přes tři tisíce lidí přišlo v Paříži do ulic podpořit 
olympijské hry v Pekingu. Jednalo se hlavně o příslušníky místní 
čínské komunity. V čínských městech naopak davy vybízely 
k bojkotu francouzského zboží. Číňané tak reagovali na protesty, 
které před pár dny narušily běh s olympijským ohněm Paříží. 

dnes
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Karel Černoch 
podlehl rakovině
Zemřel zpěvák Karel Černoch. Ve věku 
64 let prohrál boj s rakovinou tlustého 
střeva. Proslavil ho například hit Zrcadlo 
či role v muzikálech. Karel Černoch 
bojoval už několik let s rakovinou 
tlustého střeva. Loni se podrobil operaci, 
následovala řada chemoterapií.
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Politika  Bezpečnost v České 
republice byla loni ve srovnání 
s rokem 2006 stabilizovaná, tak 
zní hlavní závěr zprávy o vnitřní 
bezpečnosti a pořádku.
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Evropská unie  Dohodu 
podepsali na schůzce slovinský 
ministr zahraničí Dimitrij 
Rupel, jehož země momentálně 
Unii předsedá.
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Írán  Omezit vývoz z Íránu nebo 
přestat doplňovat zásoby ropy 
v Americe. Takové jsou scénáře 
posledních dnů na vypořádání 
se s drahou ropou. 
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Komiksová postava Iron Man 

pochází patří do stáje vydavatelství 

Marvel. Stan Lee, duchovní otec téhle 

postavy, přiznává, že se při tvorbě 

Iron Mana inspiroval americkou 

ikonou Hughesem.

Premiéra

Výstava Magnum Photos
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NHL  Vedení NHL zveřejnilo 
kandidáty na trofej Mastertona. 
Cenu za vytrvalost, sportovního 
ducha a oddanost hokeji může 
dostat Jason Blake z Toronta.
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Madonna

Hard Candy
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„Zákon považuji za zbytečný, kon-
traproduktivní a nekvalitní a jeho 
dopady za velmi problematické,“ 
odůvodnil prezident Václav Klaus 
své rozhodnutí. „Neobsahuje nic, 
co by bylo pro české právo zásad-
ně nové. Většinu věcí, které jsou 
v zákoně uvedeny, již obsahují 
stávající právní normy,“ dodal.
 Podobná legislativní opatře-
ní podle něj není nutné opatřit 
novým „střechovým“ zákonem. 
Ten by pak prý byl (podobně jako 
Listina základních práv a svobod) 
ostatním zákonům fakticky nadřa-
zenou normou.
 „Pokud některé naše zákony ne-
jsou dostatečné nebo jsou v praxi 
neúčinné nebo v nich něco dílčího 
chybí, lze věc napravit novelizací 
konkrétního zákona nebo eventu-
álně přijetím konkrétního zákona 
nového,“ upřesnil Klaus.
 Klausův postup znepokojil Stra-
nu zelených, která chce kvůli vetu 
svolat koaliční jednání. Vládní 
strany by se podle zelených měly 
dohodnout na tom, že prezidentův 
krok napraví a zákon, jehož přijetí 
koalice slíbila, ve Sněmovně defi -
nitivně prosadí.
 Prezident podle zelených svým 
rozhodnutím útočí na vládní poli-
tiku a její proevropské zaměření. 
V tiskovém prohlášení to uvedl 
předseda zelených Martin Bursík 
a ministryně pro menšiny a lidská 
práva Džamila Stehlíková.
 „Vetování zákona nás navrací 
o velmi podstatný krok nazpět 
vzhledem k evropské integraci 
a vrhá stín na naše úsilí o spolu-

práci v rámci EU,“ uvedli zelení. 
Čeští občané prý mají nyní nižší 
standard ochrany před diskrimi-
nací než ostatní občané unie.

Benda: Se smutkem 
hlasuji pro návrh
Předseda ústavně-právního výbo-
ru Sněmovny Marek Benda (ODS) 
sice s prezidentem souhlasí, sám 
je ale pro schválení. „Naprosto 
rozumím všem důvodům které ho 
k tomu vedly.“

Pořadatel ohlásil 
dětský den

Šéf ČEZ si 
prodejem akcií 
přišel téměř na 
150 milionů

z domova
Areál bývalého dětského 
tábora u Vysoké Srbské 
na Náchodsku si na 
sobotní večer pronajala 
soukromá osoba s tím, že 
zde uspořádá dětský den.

Přes tři tisíce lidí 
přišlo v Paříži do ulic 
podpořit olympijské 
hry v Pekingu. Jednalo 

Kulínský: Jsem 
štastný, že mě 
neposlali do 
kriminálu

Antidiskriminační 
zákon Klaus vetoval

Bohumil Kulínský, který dostal 
podmínku za zneužívání sboristek 
Bambini di Praga, poskytl po vynesení 
rozsudku první velký rozhovor. „Jsem 
štastný, že mě neposlali do kriminálu. 
Na druhou stranu mě moc mrzí, že 
jsme nebyli schopni přesvědčit soud 
o mé nevině,“ řekl dirigent MF DNES.

Prezident Václav Klaus vetoval 
antidiskriminační zákon. Považuje ho 
za zbytečný a nekvalitní. Cílem zákona 
bylo zajistit rovný přístup ke vzdělání 
nebo sociálním výhodám. Česko je zatím 
poslední země EU, která ho nepřijala, 
a hrozí mu proto sankce. Zelení chtějí 
kvůli vetu koaliční jednání.

Pane Kulínský, poslední stání 
soudu v Hradci Králové rozhod-
lo, že jste sice vinen, ale dostal 
jste jen podmínku. Tomu větši-
na veřejnosti nerozumí. Vy ano?
Nebudu komentovat rozhodnutí 
soudu, protože rozsudek není 
pravomocný. Ale jsem š astný, 
že mě neposlali do kriminálu. Na 
druhou stranu mě moc mrzí, že 
jsme nebyli schopni přesvědčit 
soud o mé nevině. To je všechno, 
co mohu říci.

Rozpor je v tom, že většina lidí 
si myslí, že jste spáchal závažné 
činy, zatímco vy tvrdíte, že jste 
zcela nevinný.

U soudu proběhlo strašně moc 
výslechů, a jen ten, kdo u toho 
celého byl, ví, jak to je. Já se cítím 
právně nevinný. Platilo to na 
začátku a platí to i nyní.

Byl jste na ty holky zlý a hod-
ně tvrdý? I z toho by mohlo 
pramenit to, že se jejich původní 
láska změnila v nenávist a vše 
skončilo u soudu.
Zlý ne, ale tvrdý určitě. Bez toho 
by to nefungovalo.

Snažím se dopátrat toho, zda 
některé dívky ze souboru nebyly 
na vás psychicky až příliš moc 
závislé, vy jste toho využil a to 

se pak promítlo i do osobních 
vztahů. Některé z nich přece 
nebyly ještě dospělé.
No, soubor měl či má věkový 
průměr sedmnáct nebo osmnáct 
let, to už jsou téměř dospělí 
lidé, nedá se to brát tak, že to 
jsou malé děti. Ale ten, komu 
to nevyhovovalo, tam být přece 
nemusel, mohl odejít…

Dívky a ženy, které proti vám 
svědčily, jsou ty, co jim to spí-
še nevyhovovalo?
Byl to mix. Ale kupodivu poměr-
ně hodně z těch, které u soudu 
byly, zpívaly ve sboru dost 
dlouhou dobu.

Když tam fungovaly delší dobu 
a mezi zpěvačkami Bambini 
di Praga jste si našel i svoje 
dvě manželky, muselo vám být 
zřejmé, že objektem dětských 
či teenagerských lásek těch 
dívek budete právě vy. Ani to 
vás nenapadlo?
Já jsem nikdy ale neočekával, 
že to může takto dopadnout, 
skutečně ne.

„Pokud by kompromisy přesáhly 
únosnou míru a rámec koaliční 
smlouvy, tak ta koalice zanikne,“ 
uvedl premiér, který o víkendu 
naznačil, že koalice může skončit.
 Topolánek naznačil, že varovné 
výroky neřekl náhodou: „Testu-
jeme tímto způsobem většinu. 
Nedělám žádný nátlak, snažím 
se lidi přesvědčovat, že není ta 
práce u konce, že většinu koalič-
ní smlouvy plníme.“ Naznačil, že 
zvažuje i výrazné změny na poli-
tické scéně. „Jsem připraven na 
jakoukoli variantu, i na to že jedna 
z koaličních stran odejde z koali-
ce. Bud to bude vláda menšinová, 
nebo se musí připravit jiná konste-
lace, nebo vláda padne, a bude 
vláda jiná,“ řekl Topolánek.
 Podle něj ani demise nemusí 
ohrozit české předsednictví Ev-
ropské unie. „To že vláda padne, 
neznamená, že se musí sestavovat 
hned vláda nová,“ vysvětlil pre-
miér a dodal: „Nejdřívější termín 

předčasných voleb je podzim roku 
2009.“ To je kvůli tomu, aby neby-
lo ohroženo české předsednictví.
 Topolánek ale doufá, že vláda 
vydrží do roku 2010 „Jsme schop-
ni najít variantu vládnutí pro rok 
2010. To není o osobních ambi-
cích, ale projekty, které jsou roz-
dělané, máme právo je dokončit.

Topolánek naznačil ústupky
Topolánek naznačil i dva možné 
ústupky. Jeden se týká reformy 
zdravotnictví, kdy už v pátek uve-
dl, že fakultní nemocnice nemuse-
jí být privatizovány. za podtrh Ju-
línka to nepovažuje,. Podle něj je 
to jen jedna ze součástí reformy. 
Sice chápe, že ministr zdravotnic-
tví Julínek chce prosadit všechny 
prvky, ale sám naznačil, že v méně 
podstatných bodech je možné 
ustoupit.
 Premiér také sdělil, že podpoří 
ustavení parlamentní komise pro 
vyčíslení církevních restitucí. 

Topolánek hrozí koncem 
koalice, testuje většinu

Vláda

ODS  Představitelé parlamentních 
stran si nemyslí, že by současné potíže 
skončily pádem vlády.

Vláda  Ministr a místopředseda Strany zelených Ondřej Liška 
s premiérovými důvody pro pád vlády souhlasí. „Každá vláda, 
která není schopna naplňovat svůj koaliční program, nemá 
legitimitu,“ uvedl Liška s tím, že pak by nastal čas pro vyjednávání 
o jiné vládě nebo vypsání nových voleb.

Politika  Vláda Mirka Topolánka 
ztrácí díky rebelům kolem 
Vlastimila Tlustého většinu ve 
Sněmovně. Premiér připustil, že 
koalice je velmi ohrožena.

Události  Na hlavním nádraží 
v Brně se po patnácté hodině 
srazily dva osobní vlaky. Vyjely 
současně ve stejném směru na 
Židenice.

Zápisník  Středočeské zelené 
povede do krajských voleb jejich 
předseda Jiří Čejka. Je jedním 
ze tří nominovaných, kteří 
obhájili místo.
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Afgánistán  V pondělí se do Afghánistánu vrátí šestileté děvče 

a jednoroční chlapec, kteří se v Česku podrobili operaci srdce v rámci 

humanitárního programu Medevac. > 02—03
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Jakub Bartosz Praha

www.idnes.cz/klaus
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Ve hře je i menšinová 
vláda, připustil premiér 

Litr naturalu 
bude v létě 
stát 33 korun 

Vláda dala krádeže 
kovů k ledu

Menšinová vláda je podle premiéra 
Mirka Topolánka jedním z východisek 
v případě, že se koalici nepodaří ustát 
současné otřesy. Koalice, která neplní 
svůj volební program, podle něj nemá 
právo vládnout.

Domácnosti 
dluží bankám 
už tři čtvrtě 
biliónu korun

Šéfa vlády čeká horké léto plné 
obtížných jednání – někteří koalič-
ní poslanci jsou proti radaru, jiní 
nesouhlasí s majetkovým vyrovná-
ním s církvemi nebo změnami ve 
zdravotnictví.
 „Pokud by kompromisy přesáh-
ly určitou míru, danou koaliční 
smlouvou, tak koalice prostě 
zanikne. Připadne mi to čisté, 
nehledal bych v tom postranní 
úmysly,“ řekl premiér v Otázkách 
Václava Moravce.
 Vedle menšinové vlády jsou 
podle Topolánka ve hře ještě 
další dvě možnosti: předčasné 
volby, které by se mohly konat na 
podzim 2009, nebo blíže neupřes-
něná „jiná konstelace“. „Česká 
veřejnost si zaslouží, aby dojely 

některé projekty, které jsme 
nastartovali – například v oblasti 
policie, soudnictví či digitaliza-
ce médií. Také jde o neohrožení 
předsednictví země v Evropské 
unii,“ zdůvodnil premiér zmíněný 
termín podzimu 2009. Zdůraznil 
ale, že preferuje až řádné volby 
ještě o rok později.
 Kritiku a výzvy k odvolání 
ministrů, které zaznívají z opo-
zičních lavic, premiér odmítl. 
Nemusí prý „za každou cenu 
měnit ministry jenom proto, že si 
to někdo přeje“. „Nemám pocit, 
že bych v této chvíli mohl měnit 
nějakého koaličního ministra bez 
dohody s tou patřičnou stranou,“ 
dodal premiér. Teorii, že by mohla 
vzniknout menšinová vláda v čele 

například s prvním místopředse-
dou ODS Pavlem Bémem označil 
za „strašnou spekulaci“. „Nemys-
lím si, že by dnes kdokoliv v ODS 
chtěl vládnout v menšinovém 
kabinetu, takto spekulovat neu-
mím,“ řekl.
 Premiér se rovněž postavil za 
nejvyšší státní zástupkyni Renátu 
Veseckou, která krátce před tím 
v pořadu uvedla, že současnému 
tlaku na odstoupení nepodleh-
ne. Vláda se ovšem Veseckou na 
svém pondělním zasedání bude 
zabývat. „Diskuse ve vládě musí 
proběhnout, at už formálně, nebo 
neformálně,“ dodal premiér.

Komisi k církvím ano, 
Tlustého populismus ne
Topolánek také připustil, že vznik 
dočasné parlamentní komise 
k majetkovému vyrovnání státu 
s církvemi je jedinou možností, 
jak odblokovat jednání, která 
v této věci uvázla na mrtvém 
bodě. 

V západní Evropě se už nyní za 
litr benzínu platí až 37 korun a do 
prázdnin jeho cena zřejmě ještě 
vzroste.
 Ceny pohonných hmot u čerpa-
cích stanic v Česku minulý týden 
narostly u Naturalu 95 o pět 
haléřů na průměrných 30,57 Kč za 
litr. Nafta stála podle společnosti 
CCS 31,56 Kč, tedy o 12 haléřů 
více než před týdnem.
 Zvyšování cen bude ale podle 
odborníků pokračovat rychlejším 
tempem. „V průběhu května po-
rostou ceny naturalu minimálně 
o 30 haléřů, v létě by mohla jeho 
průměrná cena vystoupat až na 
32,50 Kč,“ řekl Právu analytik 
Next Finance Vladimír Pikora. 
Analytik Štěpán Pírko tvrdí, že 
zdražení bude rychlejší. 

Vláda ani po měsíci nenašla 
způsob, jak zabránit krádežím ba-
revných kovů. Po zničení terezín-
ského hřbitova se přitom minis-
tři dušovali, že je třeba problém 
jednou provždy vyřešit zákonem. 
I přes svůj slib řešení nenabídli, 
spoléhají pouze na návrh poslan-
ců. Ti plánují výkup kovů úplně 
zakázat.
 „Jsem velice pohnut tím, co se 
v Terezíně stalo. Ve spolupráci 
s kolegy ve vládě chci prosadit ta-
ková legislativní pravidla výkupu 
odpadů sběrnami, aby se podobné 
případy nemohly více opakovat,“ 
tvrdil těsně po krádeži ministr 
kultury Václav Jehlička.
 Totéž osobně přislíbil i Janu 
Dobrovskému, předsedovi dozorčí 
rady Mostecké uhelné, který po 
incidentu dobrovolně nesl část 
nákladů na ostrahu terezínského 
památníku a zajímalo ho, jak chce 
ministerstvo problém řešit z dlou-
hodobého hlediska.
 „Z poslední schůzky jsem odchá-
zel s jasnou informací, že to pro-
berou na vládě a budou to řešit,“ 
popsal iDNES.cz Dobrovský, co 
mu Jehlička slíbil. 
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Češi věří ve svou budoucnost 
a nebojí se zadlužit. Domác-
nosti dlužily ke konci června 
letošního roku celkem přes 
350 miliard korun. Oproti 
stejnému období loňského 
roku je to nárůst přibližně 
o 86 miliard.
 Nejvíce se na dluzích 
podílejí především hypoteční 
úvěry a úvěry ze stavebního 
spoření. Nahrává tomu větší 
motivace lidí pořídit si vlastní 
bydlení a příznivé úrokové 
míry.
 Významný růst objemu půj-
ček hlásí i společnosti, které 
se zabývají spotřebitelskými 
půjčkami. Podle odhadů Čes-
ké národní banky dlužili Češi 
na konci května za splátkové 
úvěry více než 76 miliard 
korun.
 Ačkoliv ČNB varovala před 
nárůstem dluhů na krátkodo-
bou spotřebu, podle ekonomů 
není nárůst splátkových úvě-
rů hrozbou. „Objem spotřebi-
telských a kontokorentních 
úvěrů roste pomaleji.

Nejvyšší státní zástupkyně Renata 
Vesecká nehodlá odstoupit ze 
svého postu. Rozhodnutí soudce 
Vojtěcha Cepla, podle kterého se jí 
nemusí Marie Benešová omlouvat 
za slova o justiční mafi i, podle ní 
nevychází z faktů. Vesecká to řek-
la v televizních Otázkách Václava 
Moravce.
 „Z odůvodnění rozsudku je zřej-
mé, že se při projednávání naší ža-
loby jednalo o znovuvrácení kauzy 
Čunek na pole politické,“ řekla 
Vesecká v České televizi. Cepl si 
podle ní plete „pojmy s dojmy“ 
a má mezery v ústavním právu.
 „Jako veřejný činitel musím 
unést určitou míru kritiky, ale 
slova o mafi i jsou silné výroky. 

Smysl žaloby bylo určit, kam až 
bezbřehost takových výroků může 
jít,“ přiblížila dále šéfka žalobců, 
kam svou neúspěšnou žalobou 
směřovala.
 Vesecká se také distancovala od 
kauzy katarského prince Sání-
ho, ve které soudce Cepl viděl 
podobné znaky jednání špiček 
justice jako v případu vicepremié-
ra Čunka.
 Princ, stíhaný v Česku za 
zneužívání dívek, byl propuštěn 
do Kataru poté, co se do věci 
vložil tehdejší ministr spravedl-
nosti Pavel Němec. Ten byl spolu 
s Veseckou podepsán pod hromad-
nou žalobou na Benešovou, proto 
ji Cepl v odůvodnění rozsudku 

zmínil. Vesecká žádná pochybení 
ve svých krocích nevidí. „Kdybych 
pochybnosti měla, tak bych se 
k tomu nějak postavila,“ uvedla.
 S kritikou účasti ministra 
Němce na schůzkách, na nichž se 
mimo jiné zabývali i kauzou Ču-
nek, se vypořádala tím, že „o účas-
ti Němce předem nevěděla“.
 Prezident soudcovské unie 
Jaromír Jirsa byl vystoupením 
Vesecké podle svých slov „vydě-
šen“. „V přímém přenosu sledu-
jeme porušování ústavní zásady 
rovnosti stran. Vesecká využívá 
pořad k hájení svého nároku.

Neodejdu, neustupuji lžím, vzkázala Vesecká
Ceny některých léků proti bolesti se vyšplhaly za pět měsíců až na 
dvojnásobek. Například korylan, který původně stál zhruba šest-
advacet korun, dnes přijde na téměř šedesát. Stejně tak podražil 
alnagon – z přibližně jedenatřiceti na sedmdesát korun.
 Ceny léků letos zvýšil velký tuzemský hráč Zentiva i řada dal-
ších menších českých výrobců léků.
 „Ceny se hodně zvýšily i u jiných preparátů od jiných fi rem, 
jako je třeba Valetol, Medikamenta… Zdražení se týká především 
volně prodejných analgetik, tedy léků proti bolesti, a antacid 
– léků snižujících kyselost žaludečních štáv. Podražily v průmě-
ru o desítky procent,“ říká prezident České lékárnické komory 
Stanislav Havlíček.
 „Není to věc lékárníků, my s tím nemůžeme vůbec nic dělat, jde 
čistě o rozhodnutí farmaceutických fi rem,“ podotýká.
 Pacienti zdražení pocítí teprve poté, co lékárníkům dojdou 
zásoby starých léků. A to může trvat i několik měsíců. Distribu-
toři totiž v posledních dnech dokonale vyluxovali sklady Zentivy. 
A lékárníci, kteří pochopili, že se něco děje, od distributorů začali 
rychle nakupovat – to aby mohli nabízet léky ještě za nižší ceny.

Ceny laciných léků letí nahoru, 
podraží paralen i ibalgin
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Proti těžbě uranu 

demonstrovalo 

tři sta lidí

Odpůrci těžby uranu v Pod-
ještědí se ani po vyhlášení 
chráněného ložiska Osečná 
– Kotel, kde by těžba měla 
být obnovena za dvacet let, 
nevzdávají. Jsou připraveni 
na to, že boj se může táh-
nout léta. Že to myslí vážně, 
dokázalo na 300 účastníků 
dnešního happeningu.
 Symbolicky spálili horní 
zákon, na jehož základě byla 
ochrana ložiska vyhlášena na-
vzdory protestům obcí i maji-
telů nemovitostí v dotčených 
oblastech.
 Motto dnešní akce – voda 
nad uran – má upozornit na 
to, že lokalita není cenná jen 
uranem, ale především ob-
rovskou zásobou pitné vody, 
která je nyní ohrožena, řekl 
Josef Jadrný z občanského 
sdružení Naše Podještědí, 
který je jedním z organizáto-
rů protestů.
 „Největším problémem 
v současné době je, že veškeré 
kroky jednoznačně směřují 
k zahájení těžby.

Prezident  První věcí, po které se prezident Václav Klaus po operaci 
kyčle sháněl, byl osud dopisu Ústavnímu soudu. Tomu adresoval řadu 
svých výtek k Lisabonské smlouvě. 

Vláda  Čunek, Stehlíková a Topolánek. Tři členové vlády, kteří se v hodnocení 
více než devíti tisíc čtenářů iDNES.cz umístili na spodních příčkách. Anketa, 
která měla označit nejhorší ministry, tak dopadla špatně.

Únos  Policie našla tělo 
Jakuba, ze znásilnění a vraždy 
obvinila cizince.> 04> 03

Motoristy čeká před 
nadcházející sezónou 
nepříjemná zpráva. 
Pohonné hmoty do 
léta zdraží, podle 
odhadů o 2,50 Kč.

Jan Wirnitzer Praha

www.idnes.cz/vlada

Jan Gazdík Praha

www.idnes.cz/vesecka

Adam B. Bartoš Terezín

www.idnes.cz/vlada
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Ekonomice se daří Škoda zlevnila 
nový superb

ekonomika

Firmy už za nové 
pracovní příležitosti 
nebudou odměňovány 
tolik jako doposud. 
Ministr Říman ve 
středu schválil poslední 
žádost o podporu 
a program končí. 

Škoda Auto zlevnila 
superb. Automobilka 
snížila cenu o 20 tisíc 
korun a základní verzi 
bude prodávat za 600 
tisíc. Důvodem je 
ustálení koruny.

American 
Airlines 
obnovily plný 
provoz, kolaps 
trval téměř 
týden

Chávez políčil na 
zahraniční ropné fi rmy, 
zdanil jim zisky
Venezuelský prezident Hugo Chávez 
podnikl další krok k tomu, aby si 
upevnil kontrolu nad zbytky aktivit 
cizích ropných fi rem v zemi. Jeho vláda 
v úterý schválila zákon, který zdaní 
zisky zahraničních ropných společností 
z vysokých cen ropy. Venezuela je 
největším těžařem ropy na západní 
polokouli.

Za současnou krizí stojí zčásti 
zdražování potravin. Jejich ceny 
rostou v důsledku rostoucí globál-
ní spotřeby jídla.
 Podle ředitele Světové banky 
Roberta Zoellicka jsou hladem 
ohroženy statisíce lidí. Jedná se 
zejména o obyvatele Indie, Číny, 
Haiti, Bangladéše, Pobřeží slono-
viny nebo Etiopie, uvedl server 
BBC.
 K pomoci Světové banky se 
připojil i sesterský Mezinárod-
ní měnový fond a minulý týden 

schválily program, kterým se po-
kusí problémy těchto zemí řešit.
Ten zahrnuje fi nanční pomoc 
v hodnotě deset milionů dolarů, 
které hodlá Světová banka poslat 
na Haiti. Dvojnásobek této sumy 
půjde také africkým farmářům na 
podporu jejich produkce.
 Proti hladu bojuje i OSN pro-
střednictvím svého World Food 
Programme, který pro státy 
v nouzi stanovil dotace v hodnotě 
500 milionů dolarů. 

Světová banka pošle 
miliony dolarů 

Zahraničí
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Írán  Omezit vývoz z Íránu nebo přestat doplňovat 
zásoby ropy v Americe. Takové jsou scénáře 
posledních dnů na vypořádání se s drahou ropou. 
Tento problém zaměstnává představitele většiny zemí. 
Ropa se každým dnem šplhá na nové rekordy. 

Doprava  Na cestující na české železnici čekají nové 
vlaky za zhruba 12 miliard korun. A na českou vládu 
zřejmě stížnost soukromých dopravců u Evropské 
komise kvůli veřejné podpoře. Změnu rozpočtu 
ministerstva dopravy dnes schválili poslanci.
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Pohonné hmoty 
zdražují o koruny za 
měsíc v celé Evropě

Dovážet z USA je umění. 
Nejsou kontejnery

EU chce 
rozdělit 
energetické 
kolosy

Zdražení pohonných hmot se v posledním 
období nevyhnulo žádné evropské zemi, 
ceny benzinu a nafty se přitom zvedají 
podobným tempem jako v Česku. Natural 
95 je nyní v Evropě v přepočtu zhruba 
o dvě koruny dražší než před šesti týdny.

Hospodářství USA se sice stále pohybuje na hraně 
recese, američtí exportéři se však radují. Slabý 
dolar zlevnil jejich zboží a obchodníci po celém 
světě si spočítali, že se jim dovoz z Nového světa 
vyplatí. Jenže rychle rostoucí americký export 
narazil na nečekaný problém – rejdařům chybějí 
volné námořní kontejnery i lodě.

Dopravci chtějí 
jízdy kamionů 
i v pátek, jinak 
hrozí protesty

Vyplývá to z údajů zveřejněných 
na webu Ústředního automotoklu-
bu (ÚAMK). Důvodem jsou cenové 
rekordy ropy na světových trzích 
z předchozích dnů.
 Cena americké ropy v pátek 
stoupla o téměř 11 dolarů na nový 
rekord nad 139 amerických dola-
rů za barel. Denní růst ceny byl 
nejvyšší v historii. Od ledna jsou 
ceny vyšší už o 44 procent a za 
rok se téměř zdvojnásobily.
 Investiční banka Morgan Stan-
ley ve zprávě zveřejněné v pátek 
uvedla, že do 4. července může 
barel ropy vystoupat až na 150 
dolarů za barel. Právě vysoké ceny 
ropy spolu s rostoucí poptávkou 

„Je pravda, že se te  kvůli sla-
bému dolaru více vyváží z USA. 
V přístavech se pak nedostává 
prázdných kontejnerů a musí 
se na ně čekat. Zboží už je třeba 
vyrobené, ale v té oblasti, kde 
ho chcete nalodit, prostě nejsou 
kontejnery.
 A když náhodou jsou, čekáte 
tři týdny, než se najde lo , která 
má ještě místo na palubě,“ stě-
žuje si Leona Pětioká, majitelka 
spediční společnosti Sea Trans.
 Vozit vzduch se nevyplatí
Kontejner slouží v námořní do-
pravě jako standardní přepravní 
jednotka, do které se vejde 28 
tun zboží. Každý rejdař si hlídá, 
aby jeho schránky pluly přes 
oceán vždy plné, protože na 
převážení vzduchu mezi konti-
nenty by nevydělal. Podobně se 
například kamionovým doprav-
cům nevyplatí brázdit kontinent 
s prázdnou korbou.
 Jenomže Severní Amerika 
v současnosti potřebuje tolik 
kontejnerů, že námořní pře-
pravci začínají přemýšlet o tom, 
že je začnou především do USA 
dovážet i prázdné.
 To by nakonec mohlo celosvě-
tový hlad po americkém zboží 
zahnat, protože dovoz prázd-
ných schránek by rejdaři prav-
děpodobně promítli do svých 
cen, a tím by se jejich přirážka 
odrazila i ve vyšší ceně vyváže-
ného výrobku.
 „Nedostatek kontejnerů se 
objevuje vždy v oblastech, kde 
jsou vývozci nejaktivnější. 
Jednou je málo kontejnerů 
v Evropě, pak zase na Dálném 

 Evropská unie se dohodla na 
tom, jak má vypadat liberalizace 
energetiky. Unie usiluje o rozdě-
lení výroby a distribuce energie. 
To se v Česku dotkne především 
společnosti RWE Transgas, která 
vlastní jak výrobu, tak přenosovou 
soustavu.
 Rozdělení by podle Unie mělo 
pomoci konkurentům v soutěži 
s energetickými kolosy, které by 
se musely rozdělit. Oproti pů-
vodním návrhům je ale dohoda 
členů EU nakonec mírnější, než se 
čekalo.
 Státy si budou moci vybrat ve tří 
možných řešení. Prvním je úplné 
vlastnické rozdělení, tedy praktic-
ky nucený prodej části společnosti. 
Druhou možností je  organizační 
rozdělení.  Firma si zachová majet-
kový podíl, ztratí ale vliv. Vznikne 
nezávislý operátor, tkerý bude 
kontrolovat přenosvou soustavu.

 Třetí cestou, kterou podporuje 
Německo a Francie, také počítá se 
vznikem operátora, vliv by si ale 
zachovala i fi rma.
 Na práci operátora má rovněž 
dohlížet jakási „superdozorčí“ 
rada, kde by svého zástupce měl 
i stát.
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zejména po naftě ženou u evrop-
ských pump ceny nahoru. Zdra-
žování se nevyhnulo prakticky 
žádné zemi.
 O protestech proti cenám se 
budou bavit i špičky EU
Již týdny protestují proti ros-
toucím cenám pohonných hmot 
francouzští rybáři, ke kterým se 
postupně připojili jejich kolegové 
ze Španělska, Belgie, Itálie i Por-
tugalska. Ve středu demonstrovali 
rybáři zejména z Francie a Itálie 
v Bruselu u sídel institucí EU.

východě nebo jako te  v Americe,“ 
vysvětluje Pavel Kaňka z českého 
zastoupení amerického rejdařství 
APL.
 Jeho fi rma počítá s tím, že 
námořní přepravci začnou za 
přesouvání prázdných schránek 
vybírat poplatek až 400 dolarů.
 „Problémy s dopravou z Ame-
riky jsou hlavně proto, že se po 
dlouhé době podařilo naplnit ka-
pacity lodí. Vloni na podzim byly 
vytížené na 80 procent, dnes jsou 
plné i tři týdny před vyplutím,“ 
doplňuje Kaňka.
 Podle informací od českých spo-
lečností, které námořní kontejne-
rovou dopravu zajiš ují, se čekací 
doby v amerických přístavech 
pohybují od dvou do šesti týdnů.

 Radek Duda, vedoucí námoř-
ního oddělení fi rmy Schenker, 
upozorňuje, že se stejným problé-
mem bojuje další exportní velmoc 
– Čína. Na rozdíl od USA však 
tyto obtíže rejdaři řeší už několik 
let, a tak se s nimi dokážou lépe 
vypořádat.
 „Čínský vývoz do Evropy jed-
noznačně převažuje nad dovozem 
ze starého kontinentu. Rejdaři 
navážejí zpátky do Číny prázdné 
kontejnery a tento dodatečný 
náklad se pak odráží i v ceně,“ 
doplňuje Duda.
 Přístavy rozšiřují kapacity
Námořní doprava však nenaráží 
jen na nedostatek relativně snad-
no nahraditelných kontejnerů, 
přizpůsobit se musí také přístavy. 

„Objem námořní dopravy vzroste 
každý rok o deset procent, takže 
by se do roku 2015 měl zdvojná-
sobit. A evropské přístavy se tomu 
snaží přizpůsobit,“ tvrdí Jaromír 
Široký z dopravní fakulty Univer-
zity Pardubice.
 Rozšíření kapacity plánují 
všechny tři největší evropské 
přístavy. Například Brémy letos 
dostaví nový terminál, který za 
rok umožní odbavit o dva miliony 
přepravek více. Rozšíří se i nej-
větší evropský přístav Rotterdam 
a též druhý největší, Hamburk.
 To potvrzuje Vladimír Doboš, 
zástupce německého přístavu 
Hamburk: „Přístav Hamburk chce 
zdvojnásobit své kapacity do roku 
2015.“

 „Koruna meziročně posílila 
asi o 11 procent. Nebýt tohoto 
korunového polštáře, stál by litr 
naturalu bezmála 32 korun,“ 
spočítal hlavní ekonom Atlantik 
FT Petr Sklenář.
 Zdražování benzinu přitom 
nevidí rádi ani pumpaři, kteří 
kvůli konkurenci a obavám, že 
řidiči budou méně tankovat, 
nemohou zdražit tak, jak by 
potřebovali.
 „Pro zákazníka je to dobře, 
ale marže nyní nestojí za nic,“ 
řekl šéf Společenství čerpacích 
stanic Ivan Indráček.
 „Ale lidé nadávají, protože 
jsou přesvědčení, že si mastíme 
kapsy. Stále mají zafi xováno, že 
řezník, zelinář a pumpař jsou 
největší šejdíři,“ dodal. Na litru 
naturalu nyní pumpaři vydělá-
vají méně než dvě koruny.
 „Stačí to leda na zaplacení 
nákladů,“ dodal Indráček. Mno-
hem raději mají provozovatelé 
benzinek období, kdy velkoob-
chodní cena rychle klesá a oni 
mohou nějakou dobu tento 
pokles ignorovat a prodávat. 

 Pokud nebudou moct kami-
ony v pátek na silnici, jsou 
autodopravci připraveni 
k protestům. Zatím kamiony 
nesmějí na silnice pouze v ne-
děli. Výjimkou jsou prázd-
niny, kdy se omezení vzta-
huje na celý víkend i pátek. 
Diskutuje se ale o celoročním 
zákazu. Dopravci již dříve vy-
číslili, že celoroční zákaz pá-
tečních jízd by je stál miliardy 
korun. Zástupci autodopravců 
z ČESMAD Bohemia pak na 
veletrhu Autotec odsouhlasili, 
že pokud by došlo k rozšíření 
zákazu i na školní rok, jsou 
připraveni protestovat.
 „Podle našich výpočtů by 
dopady na průmysl dosáhly 
8,5 miliardy, v této částce ale 
ještě nejsou zohledněny pří-
padné škody v sektoru služeb 
a obchodu,“ uvedl v březnu 
viceprezident Svazu průmyslu 
a dopravy Jaroslav Hanákčtě
S návrhem letos přišel minis-
tr dopravy Aleš Řebíček.

Americké akcie v pátek prudce 
klesly a hlavní index Dow Jones 
zažil nejhorší den za posledních 
15 měsíců. Důvodem byly obavy 
o stav americké ekonomiky vyvo-
lané zprávou o vývoji nezaměstna-
nosti a růstem cen ropy na nové 
rekordy.
 Nejhůře si vedly fi nanční, le-
tecké a maloobchodní společnosti 
a velké průmyslové podniky. Díky 
drahé ropě se naopak dařilo ener-
getickým společnostem.
 Index Dow Jones se v pátek 
propadl o 394,64 bodu, tedy 3,13 
procenta, na 12.209,81 bodu, a za 
celý týden klesl o 3,5 procenta.

 Páteční pokles indexu byl nej-
vyšší od loňského února. Oslabilo 
všech třicet společností v indexu.
 Trhy stáhly dolů hlavně obavy 
ze stagfl ace, což je slabý ekono-
mický růst doprovázený vysokou 
infl ací. Tyto obavy vyvolala zpráva 
o květnové nezaměstnanosti 
v USA, která se dostala nejvýše za 
3,5 roku.
 Cena americké ropy pak stoupla 
o 11 dolarů, což byl nejvyšší dola-
rový růst v historii trhu. 

Americké akcie spadly na 
patnáctiměsíční minimum

 Zahraniční obchod skon-
čil v dubnu přebytkem 8,3 
miliardy korun, což je ve 
srovnání s loňským dubno-
vým výsledkem o 3,4 mili-
ardy korun více. Posílil tak 
oproti minulému měsíci, kdy 
meziročně klesl o 7,4 miliardy 
korun. Dařilo se také dovozu 
 Příznivě se na dubno-
vém výsledku odrazil růst 
přebytku v obchodu se stroji 
a dopravními prostředky, 
zatímco negativně působilo 
zejména prohloubení defi citu 
v obchodu.

Francouzský prezident Nicolas 
Sarkozy přijel na první ofi ciální 
návštěvu Británie. Pozvala ho krá-
lovna Alžběta II. Více pozornosti 
než šéf Elysejského paláce ale 
poutá jeho nová manželka, bývalá 
modelka Carla Bruniová. 

Vývoz se vrátil 
do kladných 
hodnot

Sarkozy přijel 
do Británie
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Aerolinkám 

ubývají cestující

Aerolinky po celém světě čelí po 
drahé ropě novému problému. 
Čím dál méně lidí létá v jejich 
nejluxusnějších a také nejdraž-
ších sedačkách první a obchod-
ní třídy. 

Burza  Pražskou burzu v uplynulém týdnu postihl nejsilnější 
výprodej za poslední tři měsíce. Investoři se zbavovali zejména akcií 
fi nančních a realitních společností. 

Iveco  Čeští výrobci autobusů zažívají nejlepší roky ve své historii. Hlásí 
rekordní výrobu a rozšiřují své kapacity. Paradoxně se jim však nedaří na 
českém trhu přišli o své prvenství v prodejích autobusů na českém trhu. 

T-Mobile  Vítězem soutěže Zaměstnavatel roku se letos stala společnost 
T-Mobile. Zeptali jsme se ředitelky lidských zdrojů Barbory Stejskalové, zda 
má recept na to, jak být v České republice nejlepším zaměstnavatelem.

Ceny  Byznys pohřebních fi rem podle jejich vlastníků neprožívá dobré časy. 
Tržby sice rostou, ale zisky se jim kvůli dražším energiím snižují. Navíc 
přibývá pohřbů bez obřadu a průměrné ceny klesají. 

Daně  Jen 50 lidí se zúčastnilo 
happeningu, při kterém se slavil 
Den daňové svobody. 

USA  Nezaměstnanost v USA 
stoupla nejrychleji od roku 1986, 
opět rostou i ceny ropy.> 11 > 10 > 11> 12 > 10 > 13

Americký prezident George 

Bush požádá Kongres, aby 

schválil dodatečných 770 miliónů 

dolarů (12,5 miliardy korun) 

jako mimořádnou pomoc zemím 

ohroženým potravinovou krizí. 

Oznámil to Bílý dům.

Aktualita

> 02—03

Pavla Matějů Praha

www.idnes.cz/benzin

Petr Kelin USA

www.idnes.cz/akcie

Marie Faturová Brusel

www.idnes.cz/eu
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Lucie Rokošová Praha

www.idnes.cz/dovoz usa

Druhý největší pravidelný doprav-
ce na ruzyňském letišti, slovenská 
společnost SkyEurope, výrazně 
brzdí své plány na další expanzi. 
A kvůli drahé ropě bude rok 2008 
dalším v historii fi rmy, kdy nepo-
zná zisk.
 Aerolinky SkyEurope oznámily, 
že nakoupí méně letadel. Chtějí 
skončit v zisku.foto: Jan Záleský,  
iDNES.cz
 Aerolinky SkyEurope oznámily, 
že nakoupí méně letadel. Chtějí 
skončit v zisku.
 Letos fi rma kupuje jediný boe-
ing, který už začal létat z Prahy. 
Namísto plánovaných deseti 
nových letadel příští rok společ-
nost koupí jen tři stroje, v roce 
2010 čtyři. Celkem má SkyEurope 
patnáct letadel, v Evropě mají nej-
mladší fl otilu s průměrným stářím 
rok a pár měsíců.
 „Rád bych měl klidně letadel 
více, ale musíme si na ně vydělat,“ 
řekl MF DNES šéf SkyEurope 
Jason Bitter. Firma podle něj 
přehodnotila plán rozvoje, aby se 
dostala v příštím roce do zisku.
 Bitter vystřídal v čele aeroli-
nek zakladatele společnosti před 
rokem a jeho cílem je fi rmu dostat 
co nejrychleji do zisku. Letos to 
však podle něj opět nebude. „Kdy-
by zůstaly ceny ropy na stejné 
úrovni, už v zisku jsme,“ tvrdí 
Bitter. Podle něj už letos fi rma ve 
svých kalkulacích počítá s tím, že 
ropa bude stát až 150 dolarů za 
barel.
 Co na trvalé ztráty říkají ak-
cionáři? „Jsou to nadšenci pro 
společnost,“ řekl. Akcie SkyEuro-
pe na vídeňské burze za rok klesly 
ze 4,5 eura na 1,38 eura.

Společnost Bohemia Energy, 
která nyní dodává elektřinu 60 
tisícům podnikatelů a domácnos-
tí, chce na trhu prorazit s další 
energií, s plynem. Jako vůbec 
první „nezávislá“ fi rma v zemi, 
tedy stojící mimo dominantní 
kolos RWE Transgas a německý 
E.ON, nabídne v příštích týdnech 

domácnostem kromě proudu i do-
dávku plynu.
 Bohemia Energy chce získat 
plyn z větší části také od RWE. 
 Bohemia Energy chce získat 
plyn z větší části také od RWE. 
 Další fi rmou, která plyn pro 
domácnosti chystá, je Vemex tu-
zemská dcera ruského gigantu.

SkyEurope 
zůstávají 
ztrátové, 
brzdí rozlet

Trh s plynem 
se probouzí

Marek Dvořáček Slovensko

www.idnes.cz/slovensko
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Zaměření třetích novin je jasné již podle názvu. Formát Sportu je nejmenší 280 x 360 mm jako 
trochu větší varianta tabloidu. Tato velikost znamená, že na stánku bude vystaven nepřeložen 
a čtenář ho bude číst spíše jako časopisy po otevřených dvoustranách. Grafi ka je výrazná až 
atakující. Skládá se z velkých fotografi í, výrazných titulků, kratších textů a nepřehlédnutelné 
strukturované navigace. Každá dvoustrana (každý sport) má svoji typickou barevnost. 
Pro maximální zvýraznění je použita černá barva jako podklad titulků i textů. Titulky, někdy 
i perexy jsou verzálkami. Stránky jsou doplněny tabulkami s výsledky, krátkými zprávami, 
přehledy sestav a další informační grafi kou pro co největší strukturovanost informace. 
Důležitá práce s fotografi emi je doplněna velkými obkrytými obrázky, které dále celou 
dvoustranu zatraktivňují. Celkově se grafi ka velmi blíži časopisu, působí mladě a moderně. 
Jde o co možná největší atak na čtenáře, přičemž využívá tvarosloví bulváru, ovšem mnohem 
sofi stikovanějším a elegantnějším způsobem. Velmi podstatný je také výběr fotografi í, zvláště 
v případě sportu je důležité používat fotografi e, které co nejvíce ukazují emoce a zlomové 
momenty až expresivní formou. To je určující hlavně pro titulní stranu. Ta kromě hlavní 
fotografi e s krátkým textem a výrazným logotypem obsahuje již jen 2-4 krátké upoutávky na 
hlavní zprávy, které se rozvinou uvnitř. Na poslední straně (nebo předělu) je možné použít 
celostránkovou fotografi i, musí však nést příběh lépe než delší článek. Písmo musí být 
maximálně výrazné. Nejdříve jsem použil moderní DIN, u něhož je ale problém s čitelností při 
sazbě delších textů, proto jsem ho vyměnil za neméně výrazný Gotham, jehož širší kresba 
umožňuje lepší čitelnost i v textové části.
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Angličtí fotbaloví fanoušci pojedou 
do Moskvy na finále Ligy mistrů. 

Český brankář Dominik Hašek prochází v Detroitu 
těžkým obdobím. Čtvrtý zápas prvního kola playoff. 

02 LM CHELSEA VS MANCHESTER 04 HAŠEK SE POSADÍ NA LAVIČKU

4

O náboj se nikdo strachovat 
nemusí: kromě tradiční rivality 
jde o zápas dvou mužstev z čela 
tabulky. Čtvrtá Sparta, poslední 
šampion, přivítá druhou Slavii. 
A z obou táborů zní: Bitvu o Pra-
hu vyhrajeme!
 Všichni už cítí, že se blíží výji-
mečný zápas. „Všechny zápasy 
jsou důležité, ale tenhle je ten 
nejdůležitější,“ neskrývá sparťan-
ský kouč Michal Bílek.
 Jeho protějšek taková slova 
nevolí, ale i na něm je vidět, že 
se nechystá na tuctový zápas. 
„A určitě si chceme z Letné od-
vézt nějaký bod,“ říká.
 Že půjde o nevšední duel, 
dokládá i v Česku jindy nevídaná 
věc. Už týden není možné koupit 
si lístky! Letná hlásí vyprodáno 
a klub doporučuje, aby fanoušci 

kvůli problémům s parkováním 
přicestovali raději městskou do-
pravou. „Doufám, že nás diváci 
doženou k výhře,“ věří domácí 
záložník Karol Kisel.
 Letenská magie funguje už čtr-
náct let. Tak dlouho červenobílí 
nevědí, jak doma vypadá poko-
řená Sparta. „Tentokrát máme 
sezonu dobře rozjetou, a tak vě-
říme, že derby pro nás dopadne 
dobře,“ těší se Matej Krajčík.
 On i jeho spoluhráči doufají, 
že se nezopakuje situace z le-
tošního jara. Slavia vedla tabulku 
o dva body před Spartou, ale na 
Letné naprosto selhala. „Jeli jsme 
tam hodně špatní,“ vzpomíná si 
kapitán Stanislav Vlček. „Opako-
vat se to nebude,“ doufá. Derby 
zastihlo obě mužstva ve chvíli, 
kdy je trápí početné absence. 

A ne ledajaké! Bílek přemýšlí, 
jak si poradí bez potrestaných 
vzteklounů Řepky a Abrahama 
a zraněného Huška. Všichni tři 
pro něj představují nosné kame-
ny základní sestavy.
 Jarolím z toho radostí neskáče.
„Nám momentálně chybí více 
hráčů než Spartě. Kdyby tomu 
tak nebylo, možná by jejich ab-
sence mohla mít pro nás nějaký 
význam,“ praví slávistický trenér. 
Postrádá Šmicra, Brabce, Latku 
a delší dobu i Šventa.
 Už chvíli před výkopem 
Pravděpodobné si Sparta při-
pisuje jedno malé vítězství. Její 
špílmachr Pavel Horváth podle 
všeho alespoň na čas překonal 
problémy s třísly a nastoupí. 
Zato zraněný stehenní sval jeho 
slávistického konkurenta Micka-

Průběh zápasu a jeho úroveň 
významně ovlivnil úvod utkání 
a rychlá branka Středočechů. Už 
v sedmé minutě totiž nařídil sudí 
Adam penaltu za sražení Řezníč-
ka a Rajnochova trefa určila ráz 
utkání.
 Hosté se rychle dostali na 
nohy, byla aktivní a pronikali čas-
těji před domácí branku. Ve 23. 
měli nadějnou šanci po trestném 
kopu Otepky, který brankář Miller 
s námahou vyrážel. Dobíhající 
Bolf mohl dorážet, ovšem jeho 
ránu domácí obrana zblokovala.
 Vyrovnání se hosté dočkali ve 
32. minutě, kdy Procházka zá-
pasnickým chvatem skolil uvnitř 
šestnáctky Mageru a sudí Adam 
nařídil penaltu i na druhé straně. 
Nejlepší současný ligový kanonýr 
Svěrkoš se nemýlil a vyrovnal.
 Kdo by čekal snahu Ostravy 
zaskočit domácí dalším rychlým 
gólem, byl by překvapen. Místo 
tlaku totiž Baník upadl do letar-
gie a v závěru poločasu pustil 
domácí do několika slibných po-
zic, v nichž však často Boleslavští 
vyhořeli.
 Příkladem byla akce z 39. 
minuty, kdy Řezníček vyslal před 
Vaška záložníka Poláčka, jenže 
ten se nedokázal v jasné příleži-
tosti prosadit.
 Další pokus Hodúra o minutu 
později Bystroň ještě stačil před 
brankou srazit do bezpečí, ale tři 
minuty před poločasem už znovu 
vedli Středočeši: střelu Mendyho 
sice dokázali Ostravští odrazit, 
ale míč se dostal k nekrytému 

Branky

Žluté karty

Rozhodčí

Adam – Filgas, Geňo

Diváků

4025

Sestavy

FK Mladá Boleslav
Miller – Ševinský, Procházka, 

Rolko, Kalina – Kysela, Rajnoch, 

Hodúr, Poláček (90. Hrdlička) – 

Mendy (82. Sedláček), Řezníček

(76. Táborský) 

FC Baník Ostrava
Vašek – Řezník (62. Lukeš), 

Neuwirth, Bolf, Čoupek – 

Otepka, Bystroň, Marek, Tchuř 

(68. Mičola) – Svěrkoš, Magera

25. kolo 13.4.2008

8. z pen. Rajnoch (MB)

Procházka, Sedláček (MB)

41. Rolko (MB)

32. Svěrkoš z pen. (FCB)

Vašek, Otepka, Magera (FCB)

57. Rajnoch (MB)

S PETROHRADEM SLAVÍ I ŠÍRL
Ruský šampion v dnešním finále na stadionu 
Manchesteru City porazil Glasgow Rangers 2:0, 
když o svém triumfu rozhodl v závěrečných dvaceti 
minutách. Před Šírlem, který odehrál celé utkání, se 
z vítězství v Poháru UEFA radovali v roce 1997 Jiří 
Němec a Radoslav Látal v barvách Schalke 04 a před 
sedmi lety Patrik Berger.

PRŮŠVIH POHÁR NEZALEPÍ
V tuzemské fotbalové lize se dějí vskutku 
neuvěřitelné věci. A na to, kdo se v ní nakonec 
stane mistrem, bych si opravdu raději počkal až 
na sobotu, na chvíle krátce před 17. hodinou. Tam 
už budou odpovědi na všechny ligové hádanky 
defi nitivní. Všechno nyní každopádně nasvědčuje 
tomu, že se stadion Slavie v Edenu otevřen bude.

KUBÍČKOVI HROZÍ DALŠÍ TREST
Místopředsedovi Českomoravského fotbalového svazu 
Jiřímu Kubíčkovi opět hrozí, že bude postaven mimo 
funkci. Výkonný výbor se dnes rozhodl podat podnět 
disciplinární komisi, aby Kubíčka potrestala za to, že 
neoprávněné pořídil zvukový záznam z předchozího 
zasedání svazové exekutivy 17. dubna prohlídku 
a nafasoval věci. A musel si vybrat číslo dresu.

NÁVRAT BYL DOBRÝ KROK
Na vlně úspěchů se znovu unáší fotbalista Václav Svěrkoš. 
Nejlepší současný střelec první ligy po dvouletém očistci 
v bundeslize už zase míří vzhůru: reprezentační kouč 
Karel Brückner ostravského kanonýra zařadil do sestavy 
pro mistrovství Evropy. „Ukázalo se, že návrat do Baníku 
byl dobrý krok,“ řekl dnes novinářům Svěrkoš. Kdo 
ví, kde by Svěrkoš byl, kdyby se nerozhodl pro návrat 

UJFALUŠI DO ŠPANĚLSKA
Český fotbalový reprezentant Tomáš 
Ujfaluši po čtyřech letech opustí 
Fiorentinu. Třicetiletý obránce to dnes 
oznámil na tiskové konferenci klubu 
před posledním kolem italské ligy 
a potvrdil, že po vypršení smlouvy se 
chystá v létě přestoupit do Španělska.

Boleslav porazila Ostravu 
a zkomplikovala její pohárové plány

FOTBAL FOTBALSPARTA vs SLAVIA

ROZHOVOR VLADIMÍR ŠMICER 

Mohl byste nám zhodnotit tento 
duel a také přiblížit naším čtená-
řům vaše vstřelené branky?
Byl to celkem vyrovnaný zápas, ale 
my jsme byli nebezpečnější v útoč-
né fázi. První branku jsem vstřelil 
po centru z voleje a při druhé se ke 
mě odrazil míč z chumlu hráčů a já 
propálil všechny včetně brankáře.

A jak byste celkově zhodnotil své 
dosavadní působení v rakouské 
Bundeslize, kde jste v sedmnác-
ti zápasech zatím nastřílel čtyři 
branky?

Moc spokojen být nemůžu, protože 
těch zápasů jsem moc neodehrál.

Váš tým figuruje na čtvrtém místě 
se ztrátou šesti bodů na vedoucí 
Rapid. Do konce zbývá ještě ode-
hrát pět kol, takže vidina titulu 
se pomalu rozplývá. Nebo stále 
věříte v zázrak?
Myslím, že titul jsme si prohráli 
sami v domácích zápasech a bu-
deme rádi, když skončíme třetí, 
neboť máme těžší rozlosování než 
soupeři.

Na třetí místo ztrácíte čtyři body. 
Co bude podle vás hlavním fak-
torem, abyste vybojovali aspoň 
bronzový stupínek zaručující 
účast v předkole Poháru UEFA?
Vyhrávat doma a uspět v soubojích 
s přímými konkurenty o třetí místo.

Dá se už tato sezona pro Austrii 
hodnotit kladně, když si vezme-
me, že loni klub hrál o záchranu?
Samozřejmě, že je to lepší než loni. 
Ovšem myslím si, že šance na titul 
byla velká.

02 SPORT SPORT 03

DERBY BITVA PODZIMU

Nejočekávanější zápas ligového podzimu 
je tady! Hraje se už 266. derby pražských 
„S“ a snad celý fotbalový národ se už 
třese, jak si odvěcí soupeři povedou.

ela Tavarese s velkou pravděpo-
dobností do hry nepustí.
 „Na rozdíl od slávistů nebre-
číme kvůli tomu, že je někdo 
zraněný nebo chybí,“ šťouchne 
do soupeře Bílkův asistent Horst 
Siegl. To je také jediný rýpanec, 
který před tradičním duelem 
tentokrát zazní. Je to změna. 
Sivokovy či Řepkovy výroky 
o kanálech a podřadném klubu 
nenašly pokračování. Náboj 
pořád zůstává obrovský. Sice se 
ještě nekope přímo o titul, ale 
vítěz derby dostane obrovskou 
psychickou vzpruhu. Pokud 
vyhraje Slavia, zvětší se rozdíl 
mezi oběma kluby na šest bodů.
 Dnes v 17.15 se všichni potkají 
na Letné. A bitva podzimu 
začne. Sledovat ji budou také 
pozorovatelé evropských klubů 
- Arsenalu, Fiorentiny, Schalke 
a dalších. Kdo se jim bude 
líbit nejvíc? Mírným favoritem 
pražského derby jsou podle 
sázkových kanceláří fotbalisté 
Sparty. Na jejich vítězství vypsa-
la Fortuna kurz 2,45:1, zatímco 
na výhru Slavie si lze vsadit 
v poměru 2,89:1. Tipsport nabízí 

na úspěch Sparty kurz 2,35:1 
a na vítězství hostů 2,90:1.
Slávistům, kteří vedou ligu, 
však nechybí sebevědomí. 
Člen klubového představen-
stva Tomáš Rosen dokonce 
u Fortuny vsadil sto tisíc ko-
run, že úřadující vicemistr vy-
hraje minimálně o tři branky. 
Při kurzu 16:1 může inkasovat 
1,6 milionu korun, pokud by 
mu tento odvážný tip vyšel. 
 „Na rozdíl od slávistů 
nebrečíme kvůli tomu, že je 
někdo zraněný nebo chybí,“ 
šťouchne do soupeře Bílkův 
asistent Horst Siegl. To je také 
jediný rýpanec, který před 
tradičním duelem tentokrát 
zazní. Je to změna. Sivokovy 
či Řepkovy výroky o kanálech 
a podřadném klubu nenašly 
pokračování. Náboj pořád zů-
stává obrovský. Sice se ještě 
nekope přímo o titul, ale vítěz 
derby dostane obrovskou 
psychickou vzpruhu. Pokud 
vyhraje Slavia, zvětší se rozdíl 
mezi oběma kluby na šest 
bodů.
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Rolkovi, který přidal druhý gól. 
Hosté se z toho ale nepoučili 
ani po pauze a hned po změně 
stran měli velké štěstí, že jim ne-
vstřelil Rajnoch další gól. Domácí 
nejlepší střelec se ale dočkal 
svého druhého zásahu v zápase 
v 57. minutě, kdy ho k přesné-
mu zásahu vybídl Mendy. První 
Rajnochovu ránu ještě brankář 
Vašek vytlačil na tyč, ale dorážka 
už patřila nejlépe střílejícímu 
hráči domácích.
 Ostravští působili zbytečně 
podrážděně, místo snahy udělat 
něco s výsledkem reagovali čas-
to neadekvátně, a tak na jejich 
straně nepřibývaly šance ale 
žluté karty.
 Domácí tým měl dnes výrazně 
navrch a hosté byli nakonec rádi, 
že nedostali na cestu i další góly, 
například po šanci střídajícího 
Táborského. Ostrava se už na-
opak do žádné příležitosti přes 
kvalitní obranou čtveřici soupeře 
nedostala.
 Domácí kouč Karel Stanner byl 
spokojen s jasnou výhrou.

Fotbalisté Mladé Boleslavi porazili v neděli 
večer Baník Ostrava 3:1 a výrazně tak 
svému soupeři zkomplikovali jeho plány na 
umístění, díky kterému by se probojovali 
do evropských pohárů.Nejvýraznější 
postavou utkání byl domácí záložník Jan 
Rajnoch, autor dvou branek. 
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V pátek porazili v Salt Lake City oba trestné hody a další trojkové 

neuvízli ani jednou. „Hráči NBA, 
kteří se dostali na tuhle úroveň, 
tlak vítají,“ řekl Gregg Popovich, 
kouč San Antonia. „Tlak není 

TLAK NENÍ PŘEKÁŽKOU, 
ALE PALIVEM

LAKERS JSOU 
V SEMIFINÁLE

Basketbalisté Los Angeles 
Lakers si jako druzí po 
Detroitu zajistili postup do 
semifinále play off NBA. Obhájci mistrovských prstenů v NBA 

utekli z obklíčení a vynutili si ve 2. kole 
play off rozhodující bitvu. Basketbalisté

V druhém voze týmu BMW-Sau-
ber nahradí Kubicu devatenác-
tiletý německý testovací pilot Se-
bastian Vettel, jenž si tak odbude 
debut ve formuli jedna a bude 
krýt záda svému zkušenějšímu 
krajanovi Nicku Heidfeldovi.
 Kubicovi tak nebylo nic platné 
ani vlastní přesvědčení, že nemá 
po nehodě žádné zdravotní pro-
blémy. „Cítím se na sto procent 
fit a nic mě nebolí,“ říkal ještě 
před prohlídkou u lékařů FIA 
první Polák ve formuli jedna, jenž 
jako zázrakem vyvázl z mon-
trealské nehody jen s pohmož-

„Bylo to hodně těžké, protože 
můj náskok nebyl velký. Tratě 
byly velmi náročné, navíc jsem 
musel pořád čistit stopu. Ale 
celkově jsem ukrojil část ztráty 
na Hirvonena, a tak jsem šťast-
ný,“ prohlásil Loeb, který vyhrál 
čtyři měřené úseky a jen šestkrát 
neměl jeden ze tří nejlepších 
měřených časů. Prokopa zradil 

vůz. „V sobotu dopoledne trať 
hodně klouzala, ale odpoledne 
jsme měli velmi dobrou přilna-
vost, a tak jsme vedení v pohodě 
hlídali. V neděli jsme jeli sice 
hodně rychle, ale hlavně na 
jistotu a snažili jsme se neudělat 
chybu,“ vyprávěl v cíli Loeb.
 Oči pro pláč zůstaly jedinému 
českému jezdci na startu. Martin 

Prokop s Citroënem C2 vyhrál ve 
své kategorii páteční etapu, po 
sobotní byl těsně druhý a plá-
noval útok na první místo. Vždyť 
celkově byl mezi juniory pětkrát 
nejrychlejší a během prvních 
dvou etap jen jednou nebyl mezi 
třemi nejrychlejšími.
 V neděli se po čtrnáctém 
měřeném úseku přiblížil Poláku 
Kosciuszkovi jedoucím na voze 
Suzuki Swift na rozdíl 1,4 vteřiny. 
Na patnácté erzetě však ztratil 
šest vteřin. Ve snaze zaútočit 
na první místo však jihlavského 
jezdce po sedmi kilometrech 
předposlední zkoušky zastavily 
technické potíže.
 „Nefungovalo zapalování 
a tlak paliva. Auto začalo hořet. 

Opravovali jsme to a hodně jsme 
ztratili. Byla to nejhorší rallye,“ 
citoval Prokopa server autosport.
cz. Poslední test kvůli neukáz-
něným divákům absolvovalo jen 
jedenáct posádek.
 Ještě do předposlední 16. 
rychlostní zkoušky bojoval o ví-
tězství v kategorii JWRC jediný 
český zástupce Martin Prokop 
s citroënem, ale po technických 
problémech skončil hluboko 
v poli poražených. „Měli jsme 
technické problémy, zapalování 
a tlak paliva, auto začalo trochu 
hořet, pak jsme to spravovali, ale 
hodně ztratili. Byla to nejhorší 
rally,“ citoval server autosport.
cz Prokopa, jenž celkově obsadil 
31. místo.

„Líbí se mi, jak se třpytí,“ řekl 
agentuře Reuters na slavnost-
ním představení přileb loňský 
vicemistr světa Hamilton. „Di-
amanty jsou nádherné. Závodil 
bych samozřejmě i bez nich, 
ale někdy je dobré vylepšit 
závod podobnou maličkostí,“ 
dodal.

děninami. Podle expertů by za 
bezpečnostních standardů, které 
platily například před deseti lety, 
Kubica stejnou havárii nepřežil.
Ommo publiaes hae, ocaure in 
ter hum non vertervid redo, dium 
huciostiliu mo in tis. Gra, mod 
sessa L. Quam mantesse, quodit.
 Duciis; nu etiosta, cae, mo me 
mantem atus faci conductus, 
ventrae dius? Nampotine actam 
publiis consusc eritraestred resi-
lie nterbit convenatarbi timmor 
us. ReisUt opubliu sperfex mis-
tem nocaet; nimpl. Eris, C. Opicie 
erum iacchum il vehem tum

Po závodě by měly obě helmy 
zamířit do charitativní aukce, 
kde například před dvěma lety 
vynesly 300 000 eur.
 Stejně jako v minulých letech 
vyzdobila přilby jezdců McLa-
renu společnost Steinmetz. Ha-
milton a Kovalainen dostali také 
prsteny v hodnotě 10 000 dolarů 

Prokop s navigátorem Janem 
Tománkem absolvoval zkraje 
týdne první tréninky v okolí 
přístavního místa Olbia, které 
leží na severovýchodním okraji 
ostrova a je tradičním centrem 
rallye. „Tréninky byly hodně 
nezvyklé, protože tady tři dny 

jenom pršelo. Na Sardinii není 
takové počasí zrovna obvyklé. 
Některé úseky byly hodně strmé, 
takže jsme sice stáli na brzdách, 
ale stejně jsme klouzali pořád 
dolů. Teprve ve středu odpoled-
ne se ukázalo sluníčko a počasí 
se zlepšilo. Je jisté, že tahle sou-

NOVÁK SE OMLUVIL MCLARENU 
Český komisař Mezinárodní automobilové federace 
FIA Radovan Novák se omluvil stáji formule 1 McLaren 
za to, že ji v nedávném rozhlasovém rozhovoru spojil 
s podezřením, že by mohla stát za sexuální aférou šéfa 
FIA Maxe Mosleyho. Stáj to dnes uvedla na svém webu 
s tím, že její zástupci přijali Novákovo vysvětlení, že šlo 
o nedorozumění.

KRUMLOVSKÁ RALLYE 
BYLA NEVYZPYTATELNÁ
Na Krumlovskou soutěž nebude Seznam.cz 
Rally Team, společně se svými partnery APM 
Automotive a Enterprise Media, vzpomínat 
v dobrém. Důvodem byla havárie Karla Trojana 
a průměrný výkon Slávy Ducháčka. Rally 
Krumlov se jela za nevyzpytatelného počasí.

HAMILTON: V TURECKU JSEM 
ODJEL NEJLEPŠÍ ZÁVOD
Stáji McLaren se v Turecku nepodařilo zastavit vítěznou 
sérii týmu Ferrari, která v Istanbulu oslavila čtvrtý triumf 
v letošní sezóně. Lewis Hamilton, který dojel druhý za 
vítěznmým Felipem Massou, ale přesto zářil spokojeností. 
Na trati podal skvělý výkon a brazilského jezdce, který 
v Istanbulu vyhrál potřetí v řadě,

KOPECKÝ OBSADIL DRUHÉ MÍSTO
Rossetti tak navázal na svůj triumf z úvodního podniku seriálu 
IRC v Turecku, ve kterém byl Kopecký pátý. Oba piloti řídili 
vůz Peugeot 207 S2000 stejně jako třetí Nicolas Vouilloz 
z Francie. Kopecký figuroval po první páteční etapě na 
čtvrtém místě. K posunu pořadím mu pomohly i problémy 
soupeřů. Belgický favorit Francois Duval, jenž byl po první 
etapě v čele, musel ze soutěže odstoupit.

MOTORISMUS MOTORISMUSF1 RALLYE12 SPORT SPORT 13

Polský pilot Robert Kubica nebude 
moci o víkendu startovat ve Velké 
ceně USA formule 1 v Indianapolis. 
Lékaři Mezinárodní automobilové 
federace FIA ve čtvrtek po prohlídce 
rozhodli, že dvaadvacetiletý jezdec 
ještě není zdravotně v pořádku 
po hrůzně vyhlížející nedělní 
nehodě během Grand Prix Kanady 
v Montrealu.

Boj o další body v šampionátu JWRC čeká 
o nadcházejícím víkendu při Italské rallye 
na Sardinii českého pilota Martina Prokopa. 
V loňské sezóně obsadil pilot Jipocar Racing 
Teamu ve Středomoří třetí místo a jeho 
zopakování by se vůbec nebránil. 

Francouzský jezdec Sébastien Loeb 
s Citroënem C4 WRC vyhrál Rallye Sardinia, 
šestý díl mistrovství světa a oslavil tak 
čtyřicáté vítězství v šampionátu. Závodu 
dominoval od druhého měřeného úseku, po 
posledním 17. úseku měl v cíli na Hirvonena 
s Focusem WRC náskok 10 vteřin.

PILOTI MCLARENU POJEDOU V MONAKU 
OPĚT S DIAMANTY NA PŘILBÁCH

PROKOP CHCE 
NA SARDINII 
NA STUPNĚ 
VÍTĚZŮ

KUBICA NESMÍ NA 
START VELKÉ 
CENY USA

LOEB SLAVIL NA SARDINII 
JUBILEJNÍ VÝHRU

Italská rallye

1 Loeb, Elena (Fr., Mon./Citroën 

C4) 3:57:17,2 / 2 Hirvonen, Lehtinen 

-10,6 / 3 Latvala, Anttila (všichni 

Fin./Ford Focus) -15,3 / 4 Galli, 

Bernacchini (It./Ford Focus) -1:42,5 

/ 5 Sordo, Martí (Šp./Citroën C4) 

-2:05,6 / 6 Atkinson, Prévot (Austr., 

Belg./Subaru Impreza) -5:08,6 

/ 7 H. Solberg, Menkerud (Nor./

Ford Focus) -6:01,0 / 8 Aava, Sikk 

(Est./Citroën C4) -6:21,3 / 9 P.-G. 

Andersson, J. Andersson (Švéd./

Suzuki SX4) -7:48,7 / 10 P. Solberg, 

Mills (Nor., Brit./Subaru Impreza) 

-9:41,0 / ...31 Prokop, Tománek (ČR/

Citroën C2) -53:37,9.

1 BP FORD WORLD RALLY TEAM 81

2 CITROEN TOTAL WRT 79

3 SUBARU WORLD RALLY TEAM 50

4 FORD RALLY TEAM 37

Průběžné pořadí MS

Pořadí týmů

1 France S. LOEB 50

2 Finland M. HIRVONEN 49

3 Australia C. ATKINSON 31

4 Finland J. LATVALA 26

5 Spain D. SORDO 25

6 Norway P. SOLBERG 17

7 Italy G. GALLI 17

8 Norway H. SOLBERG 12

9 Great Britain M. WILSON 10

10 Argentina F. VILLAGRA 8

11 Estonia U. AAVA 6

12 Zimbabwe C. RAUTENBACH 5

(asi 161 000 korun) ve tvaru 
pneumatiky.
 Zatím nejzajímavější akci po-
dobného ražení v Monaku má 
na svědomí někdejší stáj Ja-
guar. Její piloti vyrazili v rámci 
propagace filmu Dannyho 
parťáci v roce 2004 s brilianty 
zasazenými do předku vozu.

těž nebude prašná,“ přiblížil 
jihlavský rodák podmínky na 
trati.
 Podobně jako ostatní piloti 
ale český jezdec věří, že se 
počasí umoudří. „Kdyby mělo 
deštivé počasí pokračovat bylo 
by to hodně nepříjemné. 
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Příklad redesignu ze světa – The Guardian———

The Guardian je vhodným příkladem jak využít design jako reakci na zmenšující se podíl 
na trhu a rostoucí konkurenci. Noviny prodělaly roku 1988 ze dne na den dramatický 
redesign od Davida Hillmana z Pentagramu, který použil Helvetiku Bold na titulky, striktní 
osmisloupečnou sazbu, volné místo a založil silnou základnu na další léta. Trojnásobný 
kontrast umožnil z názvu udělat jednolitou značku a tento styl byl brzy kopírován po celém 
světě. Tento design vydržel téměř beze změny do roku 2005, kdy se zmenšil formát na 
berliner (původní byl stále broadsheet), počet sloupců je pouze pět a Helvetica již vyšla 
z módy. Duch inovativního, elegantního a grafi cky hravého periodika však přetrval. The 
Guardian má také mnoho suplementů jako jsou G2 (tabloid), Guide, g24, weekend a další.
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Příklad redesignu ze světa – Expresso, Telegraph Journal, El País, Diário de Noticias, La Tribune———

před

po

Praktické poznámky nakonec———

Na co nezapomenout při designu novin———

– Základem pro úspěšnou změnu je detailní, vizuální a obsahová revize, s níž se musí 
 všichni ztotožnit. 
– Čím menší formát, tím lépe. U menších formátů je potřeba zvolit jiný přístup k úpravě, protože
 čtenář nevnímá informaci po jednotlivých stranách, ale jako celou dvoustranu.
– Na první straně má být jasná rychlá a nekomplikovaná zpráva. Je možné místo velkého titulku 
 použít velkou fotografi i, která nese příběh. Na stránce čtenář nejdříve vnímá fotografi i, pak titulek 
 a perex. Příběh se může rozvíjet uvnitř. Ovšem stále platí heslo, že větší titulek je lepší titulek.
– U méně důležitých článků nepoužívat tučné řezy.
– Nebát se malých velikostí písma, hlavně u servisních informací (výsledky, tabulky). 
– Nezapomenout na perex, krátké shrnutí článku, ne více než na 8–10 řádek.
– Stále větší důraz je kladen na navigaci, což vyplývá z neustále se rozšiřující 
 provázaností s internetem.
– Jako nositel servisních zpráv se stále používají boxy obsahující krátké zprávy, dodatečné 
 informace, nebo zvýrazňující části textu (motto). Používají se různé typy, od plnobarevných 
 ploch až po linky, ty ovšem pouze ve vertikální podobě, protože horizontální často oddělují 
 sloupce.
– S rozvojem technologií je stále důležitější barevnost. Čím více, tím lépe. Žlutá a červená 
 se používají pro naléhavé zprávy, modrá a šedivá pak pro serióznější. Neměli bychom ale 
 zapomínat na volná místa, protože méně je někdy více.

Budoucnost novinového designu———

— Malé formáty
— Provázanost s internetem a multimédii
— Plnobarevnost
— Efektivní navigace
— Minimalistický styl, skelet
— Prázdné prostory, velké fotografi e
— Reklama jako výzva
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Použité zdroje———

Mario Garcia, Pure Design, St. Petersburg, Florida, 2002
John D. Berry, Contemporary newspaper design, New York, 2004
Kolektiv autorů, The Best Newspaper Design, Edition 28, New York, 2007
www.newspaperaward.com
www.typo.cz
www.newseum.org
www.newseum.org/todaysfrontpages
www.pressdisplay.com
www.snd.org
www.poynter.org
www.brasstacksdesign.com
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